





















































 









































































































































































































دوشنبه 20 شهریور 1402 -11 سپتامبر 2023 -25 صفر  1445 - شماره  26985

خبر هشدار نسبت به آمار بالای دخترانی که به سن تجرد قطعی رسیده اند 
جز دو استان بحث کودک همسری در ایران مطرح نیست 

برنامه ریزی و توسعه اجتماعی جوانان  مدیرکل دفتر 
گفت: جز یکی دو استان، بحث کودک همسری واقعا 
محدود  استان  چند  در  و  نیست  مطرح  ما  کشور  در 
اتفاق  ازدواج ها  دارند  که  بومی  و  فرهنگ  اساس  بر 
می افتد. آنچه در جامعه امروز ایران نگران کننده است، 
پایین آمدن سن ازدواج نیست، بلکه مسئله اصلی بالا 

رفتن سن ازدواج افراد است. 
دفتر  مدیرکل  متقی فر«،  »مهدی  حجت الاسلام 
گفت وگو  در  جوانان  اجتماعی  توسعه  و  برنامه ریزی 
اقدامات  و  جوانان  ازدواج  موضوع  مورد  در  ایلنا  با 
از  پس  داد:  توضیح  زمینه  این  در  گرفته  صورت 
متعدد  پیگیری های  و  جوانان  عالی  شورای  مصوبات 
و دستوراتی که از رئیس جمهور در رابطه با ازدواج 
گرفتیم، شاهد رشد پرداخت وام ازدواج هستیم که از 

مهم ترین اقدامات اخیر در زمینه ازدواج بوده است. 
متقی فر تصریح کرد: در مرداد ماه سال جاری تا به حال 
بیش از ۸۹ هزار وام ازدواج پرداخت شده است. این 
روند در نوع خود بی نظیر است و در مقایسه با همین 
بازه زمانی در سال گذشته شاهد رشد خوبی بوده ایم. 

مدیرکل دفتر برنامه ریزی و توسعه اجتماعی جوانان ادامه داد: 
بحث تسهیل ازدواج، صدور مجوز مراکز همسان گزینی که از 
سال ۱۴۰۱ شروع شده امسال بسیار پررنگ تر با تایید و کمک 
سازمان تبلیغات اسلامی پیگیری شده است. همچنین از دیگر 
اقدامات در این حیطه، صدور مجوز مراکز تخصصی مشاور 
ازدواج و خانواده و برگزاری دوره های دانش افزایی مشاوران 
حوزه ازدواج و خانواده را داریم که امسال قرار است در ۱۴ 
استان برگزار شود و تا به حال در دو استان برگزار شده است 

و در سایر استان ها نیز قرار است برگزار شود. 
وی افزود: برگزاری دوره حدیث زندگی و راهنمای خانواده 
را نیز در دست داریم که قرار است در ۷ استان انجام شود 
و  استان ها  همه  در  و  است  زیربنایی  و  زیرساختی  اقدامی  و 
شهرستان ها راهنمای خانواده تربیت می کنیم و در آینده برای 
اینکه در زمینه تسهیل ازدواج افراد متخصصی را در استان ها 
مذکور  دوره های  افراد  باشیم،  داشته  کشور  شهرستان های  و 
فعالیت  مجوز  جوانان  و  ورزش  وزارت  از  و  می گذرانند  را 

دریافت می کنند. 
متقی فر در خصوص علت بالاتر بودن میزان ازدواج در مناطق 
محروم نسبت به سایر نقاط که پیشتر در خبرها به آن اشاره 
شده بود و ریشه یابی علت این تفاوت ها توضیح داد: مهم ترین 
و  فرهنگ  می شود،  غفلت  آن  از  که  ازدواج  بحث  در  مقوله 
سبک زندگی است. برخی از افراد موضوعات اقتصادی را با 

ازدواج گره می زنند و می گویند جوانان به دلیل مسائل مرتبط 
با اقتصاد ازدواج نمی کنند، ولی آمارها چنین چیزی را نشان 
نمی دهد و مناطقی که محروم هستند راحت تر ازدواج می کنند 
و مسئله اقتصادی نه اینکه در ازدواج مهم نباشد، اتفاقا یک 
علت اساسی هست و جزو مسائل مهم در ازدواج محسوب 
می شود، ولی علت تامه نیست. قطعا در مورد مسائل مرتبط با 
ازدواج باید به گره های ذهنی و مسائل فرهنگی که متاسفانه 
باعث سخت شدن ازدواج شده است توجه کرد. اگر به این 
موارد توجه شود، در آمارها و انگیزه ازدواج تفاوت محسوسی 

ایجاد می شود. 
از  خیلی  تکلیف  جمعیت  جوانی  قانون  کرد:  اظهار  متقی فر 
مسئولیت ها را روشن کرده است. اگر وزارت راه و شهرسازی 
به تکالیف خود که در قانون جوانی جمعیت آمده عمل کند، 
ایجاد  فرزندآوری  انگیزه  هم  و  می رود  بالا  ازدواج  آمار  هم 
وجود  به  فرزندآوری  برای  کافی  انگیزه  وام  شاید  می کند. 
نیاورد، ولی مسکن واقعا برای جوانان موجب انگیزه و ازدواج 
می شود چراکه داشتن مسکن خیلی مهم است. وقتی ازدواج 
صورت بگیرد و فرزندآوری رخ دهد، افراد می توانند مطابق 
قانون امیدوار باشند که به آن ها زمین و مسکن می دهند. اگر 
واقعا این طرح ها محقق شود، افراد چرا صاحب فرزند نشوند؟ 
برخی می گویند فرزند بیشتری به دنیا نمی آورند چون اجاره 
کردن خانه سخت می شود و صاحب خانه ها به زوجین با بیش 
از دو فرزند یا خانه اجاره نمی دهند یا به سختی می توان چنین 

خانه ای اجازه کرد. 
مدیرکل دفتر برنامه ریزی و توسعه اجتماعی جوانان 
عنوان  به  زمین  اعطای  بحث  اینکه  به  اشاره  ضمن 
محقق  استان ها  از  خیلی  در  فرزندآوری  به  تشویق 
نشده است، عنوان کرد: ما امیدوار هستیم زمین ها را به 
افراد دارای فرزند بدهند، حالا هرجایی که می خواهد 
در  که  می شود  داده  افراد  به  زمینی  یزد  در  باشد. 
آینده  و  شد  خواهد  شهرک  که  شده  واقع  منطقه ای 
دار است. اگر فرد مطمئن باشد که در چنین منطقه ای 
است.  راحت تر  خیلی  خیالش  دارد،  زمین  متر   ۲۰۰
منظورم این است که مستند بر قانون باید پیگیری کنیم 
تا آنچه برای تسهیل ازدواج و فرزندآوری ضرورت 

دارد محقق شود. 
وصال  جشن  در  نیز  جمهور  رئیس  داد:  ادامه  وی 
اعطای این تسهیلات را ابلاغ کردند و به دستگاه های 
مرتبط شرح وظایف اعلام شده است. رئیس جمهور 
دستور مستقیم برای ساخت ۲۰۰ هزار خوابگاه متاهلی 
خواهد  مثبتی  نتایج  قطعا  شود  محقق  اگر  و  داده اند 
خوابگاه  ساخت  جمعیت  جوانی  قانون  در  داشت. 
برای دانشجویان یا سربازان متاهل پیش بینی شده است. چنین 
امکانی ازدواج را واقعا تسهیل می کند. متاسفانه گاهی بودجه 
به درستی تخصیص پیدا نمی کند و طبیعتا خوابگاهی ساخته 
نمی شود و همین تعلل ها در محقق شدن ازدواج جوانان خلل 

ایجاد می کند. 
مدیرکل دفتر برنامه ریزی و توسعه اجتماعی جوانان در مورد 
سن ازدواج و بررسی موضوعات مرتبط با آن از جمله کودک 
همسری، ازدواج در سن بالا و تجرد قطعی توضیح داد: غیر از 
یکی دو استان، بحث کودک همسری واقعا در کشور ما مطرح 
بومی  بر اساس فرهنگ و  استان محدود  این چند  نیست. در 
که دارند ازدواج ها اتفاق می افتد. آنچه در جامعه امروز ایران 
نگران کننده است، پایین آمدن سن ازدواج نیست بلکه مسئله 

اصلی بالا رفتن سن ازدواج افراد است. 
فرزندآوری  برود  بالا  ازدواج  متقی فر اضافه کرد: هرچه سن 
آمار  می دهد.  رخ  قطعی  تجرد  متاسفانه  و  می افتد  تعویق  به 
دخترانی که به سن تجرد قطعی رسیده اند بالاست. این معضل، 
آسیب اجتماعی در پی دارد همچنین سالمندی این افراد سخت 
خواهد بود و مسائل خاص خود را خواهد داشت. این نکات 
نگران کننده است. بالا رفتن سن ازدواج در حال حاضر یکی 
از مشکلات اصلی است و به واسطه سبک زندگی و تغذیه و... 
باروری افراد کم می شود. همچنین در سن بالا دیگر حوصله 
فرزند هم ندارند و سلسله مشکلات متعددی را ایجاد می کند.

و  اقتصادی  عدالت  در  تعاونی ها  نقش  گفت:  جمهور  رییس 
و  مهم  بسیار  اشتغال  ایجاد  و  پذیری  مسئولیت  و  اجتماعی 

جلوه ای روشن از مردمی سازی در حکمرانی و دولت است.
حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور در نخستین 
یک  عنوان  به  تعاونی ها  گفت:  ایران  تعاونی  اقتصاد  همایش 
بخش از اقتصاد کشور در کنار بخش دولتی و بخش خصوصی 
نقش  که  کنیم  توجه  باید  و  دارد  قرار  توجه  و  تاکید  مورد 
تعاونی ها در عدالت اقتصادی و اجتماعی و مسئولیت پذیری 
و ایجاد اشتغال بسیار مهم و جلوه ای روشن از مردمی سازی 

در حکمرانی و دولت است.
رئیس جمهور ادامه داد: مردمی سازی یعنی تقویت تعاونی ها 
و میدان دادن به آنهاست. این در حالی است که حدود ۱۰۰ 
هزار تعاونی در کشور فعال است و در این دولت هم حدود 
۸ هزار تعاونی شروع به کار کرده است که از جمله در حوزه 

زنان تعاونی ها فعالیت خود را آغاز کرده اند.
مورد  سال   ۱۱ از  بعد  تعاون  تحول  سند  داشت:  وی اظهار 

بازنگری قرار گرفت.
رئیسی گفت: آنچه که تاکنون نسبت به فعال شدن تعاونی ها در 
حوزه تولید و خدمات انجام شده در خور تقدیر است. نشست 
امروز ما برای برداشتن گام هایی در جهت نقش دادن بیشتر به 
تعاونی ها است. بنابراین این اقدام نیازمند برداشته شدن موانع 

پیش روی تعاونی  ها است.
وی با اشاره به اهمیت مولد سازی، ادامه داد: بعضاً موضوع 

مولد سازی به خوبی تعریف نشد چرا که برخی تصور کردند 
که برای مولد سازی قانون جدید وضع شده که اینگونه نیست. 
مولد سازی در برنامه توسعه سوم، چهارم، پنجم و ششم تاکید 

شده است لذا سخن در عدم اجرای آن بود.
رییس جمهور با بیان اینکه هیچگاه در برنامه ها به ستون درآمد 
آیین  کرد:  عنوان  بود،  نشده  توجهی  سازی  مولد  از  دولت 
نامه ای که برای مولد سازی تصویب شد قانون گذاری نیست 

بلکه تسهیل اجرای قانون مصوب مجلس در گذشته است.
تبیین  درستی  به  را  سازی  مولد  برخی  اینکه  بیان  با  رییسی 
قرار  دولت  اختیار  در  که  دارایی هایی  کرد:  تصریح  نکردند، 

دارد باید تبدیل به سرمایه تولید شود.
کرد:  اظهار  سازی،  مولد  در  تعاونی ها  نقش  به  اشاره  با  وی 

نقش تعاونی ها در این موضوع بسیار برجسته است.
رئیس جمهور افزود: تعاونی ها می توانند برای امر سهام عدالت 

در حوزه شهرستانی نیز نقش خوبی را ایفا کنند.
حجت الاسلام رئیسی در ادامه سخنان خود تاکید کرد: عزیزان 
بخش تعاونی و اعضای آنها دارای راهکارهایی هستند و در 
همین همایش هم تعدادی از این عزیزان لب به سخن گشودند 

که باید به آنها توجه کرد.
وی افزود: تعاونی ها می توانند در بخش های برق، آب، ورزش 

و سایر حوزه ها نقش مهمی را در توسعه کشور ایفا کنند.
رئیسی تصریح کرد: در خصوص بخش برق ایجاد ۱۲ هزار 
خود  که  است  ارزشمند  بسیار  نیروگاهی  ظرفیت  وات  مگا 
عزیزان در بخش تعاون می توانند در این حوزه نقش آفرینی 

کنند و فعال باشند.
رئیس جمهور تاکید کرد: در حوزه ورزش دوستان تعاونی ها 
می توانند به خوبی نقش آفرینی کنند و ما بارها با آنها جلسه 
بخوبی  داشتیم که می توانند در سطح کشور  تاکید  داشتیم و 

فعال باشند و دولت از، آنها حمایت می کند.
در جهت  مردم  به  دادن  نقش  و  دادن  میدان  متذکر شد:  وی 
رشد تعاونی ها و در نتیجه مبارزه با فقر، کارآفرینی می تواند 
انجام گیرد و دولت هم باید میدان را در دست تعاونی ها قرار 
دهد؛ لذا در این خصوص باید بررسی شود که چه گام هایی 
را باید برداریم تا مشکلات تعاونی ها برطرف شود چون حوزه 

تعاونی ها می تواند بخش موفقی شود.

رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: هزار و ۱۰۳ تکلیف 
برای دستگاه های متعدد در قانون حمایت از خانواده و جوانی 

جمعیت تعیین شده است.
آخرین  درباره  بازرسی  سازمان  رئیس  خدائیان  الله  ذبیح 
اقدامات سازمان بازرسی کل کشور در حوزه قانون حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت، اظهار کرد: توجه به جمعیت کشور 
از جمله تأکیدات متعددمقام معظم رهبریاست و در سال های 
اخیر به این موضوع کمتر توجه شده به طوری که میزان زاد و 

ولد در برخی از استان ها کاهش پیدا کرده بود.
و جوانی جمعیت یک  از خانواده  قانون حمایت  افزود:  وی 
تمامی  تکالیف  قانون  این  در  است.  کاملی  و  جامع  قانون 
دستگاه های اجرایی در رابطه با زاد و ولد و جوانی جمعیت 
اجرای  ضمانت  تکالیف  این  اجرای  برای  و  شده  بینی  پیش 

کیفری پیش بینی شده است.
رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: در قانون حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت مقرر شده است که سازمان بازرسی 
کل کشور نسبت به نظارت بر اجرای این قانون اقدام کند و با 
دستگاه هایی که به موقع تکالیفشان را عمل نمی کنند برخورد 

لازم کند.
قانون  در  متعدد  دستگاه های  برای  تکلیف   ۱۰۳ و  هزار 

حمایت از خانواده و جوانی جمعیت
جوانی  و  خانواده  از  حمایت  قانون  در  داد:  ادامه  خدائیان 
جمعیت حدود هزار و ۱۰۳تکلیف برای دستگاه های متعددی 

که عمده ترین آن ها ۴۵ دستگاه است پیش بینی شده است.
وی افزود: سازمان بازرسی کل کشور در رصدی که راجع به 

این قانون داشته است تکالیف را احصا و به دستگاه ها ابلاغ 
کرد و در ابتدا سعی کردیم به صورت خوداظهاری اقداماتی 
که دستگاه ها انجام داده اند به سازمان بازرسی منعکس شود تا 
پیگیری کنیم و پس از آن نسبت به راستی آزمایی مواردی که 
به سازمان بازرسی اعلام شده بود اقدام کردیم و دستگاه هایی 
مواجه  سازمان  تذکر  با  بودند  نکرده  عمل  تکالیفشان  به  که 

شدند.
۳۴۳مورد از تکالیف توسط دستگاه ها اجرا، ۲۵۳ مورد در 

حال اجرا و ۳۹۱ مورد نیز اجرا نشده است
از  مورد   ۳۴۳ داد:  ادامه  کشور  کل  بازرسی  سازمان  رئیس 
تکالیف توسط دستگاه ها اجرا شده و ۲۵۳ مورد در حال اجرا 
و ۳۹۱ مورد نیز اجرا نشده است لذا نیاز است که دستگاه های 
را  بیشتری  همت  و  کنند  ورود  موضوع  به  جدی تر  اجرایی 
رشد  شاهد  تکالیف  این  اجرای  با  بتوانیم  تا  باشند  داشته 

جمعیت جوان کشور باشیم.
خدائیان بیان کرد: در این راستا ۵۲ نفر از متوالیان امر مورد 
یعنی  شدند  دفاع  اخذ  نفر   ۱۳ و  گرفتند  قرار  توضیح  اخذ 

کسانی که به تکالیف خود عمل نکردند.

مشاور وزیر بهداشت در امور مامایی با اشاره به روند جذب 
حدود ۳۲۵۰ ماما در آزمون استخدامی جدید وزارت بهداشت، 
در عین حال تاکید کرد: طبق قانون جوانی جمعیت و حمایت 
مادر  دو  هر  ازای  به  کرده  اعلام  به صراحت  که  خانواده  از 
باردار، حداقل یک ماما فعال باشد، برآورد کرده ایم و حدود 
برای  نیز  ماما  ماما در بخش درمان و حدود ۸۰۰۰  هزار   ۱۲

بخش بهداشتی نیاز داریم. 
دکتر شهلا خسروی درباره تعداد ماماهای مشغول به کار در 
نظام سلامت کشور بیان کرد: در حال حاضر حدود ۲۱ هزار 
ماما در بخش درمان در بیمارستان های دولتی و خصوصی و 

پزشکی  برنامه  ذیل  بهداشت  بخش  در  ماما  هزار   ۲۲ حدود 
خانواده و نظام شبکه مشغول به کار هستند.

افزود: طبق قانون جوانی جمعیت و حمایت از خانواده  وی 
که به صراحت اعلام کرده به ازای هر دو مادر باردار، حداقل 
یک ماما وجود داشته باشد، ما برآورد کرده ایم و حدود ۱۲ 
هزار ماما در بخش درمان و حدود ۸۰۰۰ ماما نیز برای بخش 
بهداشتی نیاز داریم.او تاکید کرد: در آزمون استخدامی جدیدی 
که قرار است سبب جذب ۲۵ هزار نیرو در نظام سلامت شود، 
سهم مامایی حدودا ۳۲۵۰ نفر است. تلاش زیادی برای جذب 
به خصوص  همچنان  و  گرفته  مامایی صورت  انسانی  نیروی 

البته در این  برای رفع کمبودهای بخش درمان پیگیر هستیم؛  
زمینه سازمان امور اداری و استخدامی نیز لازم است همکاری 
لازم را داشته باشد. از طرفی چون نیروهای مامایی صرفا خانم 
هستند برای جذب و ماندگاری نیرو در مناطق محروم و کمتر 

برخوردار هم مشکلات خاص خود را داریم.
گفت:  نیز  مامایی  دانشجویان  جذب  درخصوص  وی 
مامایی  دانشجوی  نفر   ۸۵۰ سالانه حدود  دولتی  دانشگاه های 
فارغ التحصیل می شوند. در  تعداد هم  دارند و همین  پذیرش 
اما  شود،  تعدیل  جذب  میزان  است  لازم  هم  آزاد  دانشگاه 

سالانه حدود ۱۲۰۰ نفر دانشجو پذیرش می کنند.

رئیسی در نخستین همایش اقتصاد تعاونی ایران عنوان کرد

 فعال شدن 8 هزار تعاونی در دو سال گذشته

رئیس سازمان بازرسی عنوان کرد

تعیین هزار و ۱۰۳ تکلیف برای دستگاه ها در حوزه جوانی جمعیت

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با تاکید بر اینکه محیط 
زیست یک مسئله درون مرزی نیست و مربوط به کل جهان 
زیادی  به عوامل  زیستی  اظهار کرد: مشکلات محیط  است، 
باز زمانی  وابسته است و چون در  اقلیمی  تغییرات  همچون 
زمان  آن ها  رفع  برای  نمی توان  آمده اند  وجود  به  طولانی 
مشخصی تعیین کرد اما یک ساله و یک شبه حل نمی شود و 

نیاز به زمان دارند. 
و  درباره ضرورت  تلویزیونی  برنامه  یک  در   علی سلاجقه 
و  گرد  طوفان های  با  مقابله  بین المللی  اجلاس  دستاوردهای 
حیات  و  خاک  آب،  هوا،  زیست،  محیط  کرد:  اظهار  غبار 
وحش مرز ندارد یعنی جهان یک پیکره واحد است. یکی از 
مؤلفه های محیط زیستی کشور که مسئله گرد و غبار است را 

با کمک سازمان بین الملل در دستور کار قرار دادیم.
 وی افزود: گرد و غبار مرز نمی شناسد و گرد و غباری که 
ایران را تحت تاثیر قرار می دهد از کشورهای دیگر و خارج 
از مرزهای کشور، ایران را تحت تاثیر قرار می دهد. از آفریقا 
و کشورهای حاشیه خلیج فارس آغاز می شود و در نهایت به 
ایران می رسد بنابراین حتماً باید با همه کشورهای دنیا وارد 

گفتمان شویم تا به یک ادبیات مشترک برسیم.
 رئیس سازمان حفاظت محیط زیست ادامه داد: در روزهای 
اولیه شکل گیری دولت مردمی با توجه به وضعیت کشور که 
گرد و غبار بسیار مردم را تحت تاثیر قرار داده  و روزهای 
بسیار  مردم  بود  یافته  افزایش  آن ها  غباری و وسعت  گرد و 
ناراحت بودند.  با توجه به اینکه منشأ بیشتر گرد و غبارهایی 
رئیس  است،  می دهند خارجی  قرار  تاثیر  تحت  را  ایران  که 
آغاز  را  رایزنی ها  مقصد  از کشورهای  باید  گفتند  جمهوری 

کنید که مستقیماً به هفت کشور سفر کردیم.
 وی افزود: به این گفتمان مشترک رسیدن بسیار دشوار بود 
از کشورهای همسایه در  بسیاری  برای  چرا که گرد و غبار 
اولویت قرار نداشت  اما مردم ما چالش گرد و غبار را با تمام 
وجود احساس می کردند و خوشبختانه رایزنی های مختلفی با 

موفقیت انجام شد.
گفتمان  یک  به  رسیدن  داد:   ادامه  جمهور  رئیس  معاون   

مشترک بسیار دشوار بود.  وقتی که این رایزنی های
 دوجانبه شکل گرفت،  با توجه به سیاست های دولتی مردمی 
با  زیست   محیط  دیپلماسی  ایجاد  بر   مبتنی  که  انقلابی  
محوریت کشورهای همسایه. همسو و مسلمان بود،  تصمیم 
گرفته شد که دیپلماسی محیط زیست که مشترکات تمام مردم 
شکل  شود  موضوع  وارد  نمی تواند  سیاست  و  است  جهان 

گیرد.
وی افزود: با توجه به فرمایشات رئیس جمهور تصمیم گرفته 
عنوان  تحت  همسایه  کشورهای  منطقه ای  نشست  ابتدا  شد 
در ۲۱  منطقه ای محیط زیست  کشورهای همسایه   نشست 
این  رایزنی  ماه   ۹ از  پس  که  شود   برگزار   ۱۴۰۱ سال  تیر 
بسیار  بیانیه  و  یافتند  و ۱۱ کشور حضور  افتاد  بزرگ  اتفاق 

مناسبی صادر شد.
مسائل  به  توجه  با  کشورها  جمهور  رئیس  معاون  گفته  به 
مطرح شده به این نتیجه رسیدند که یک مشکل مشترک تمام 

کشورها را درگیر می کند. 

رئیس جمهور پیشین و معاون شورای امنیت روسیه در پستی 
تلگرامی با اشاره به سیاست های تحریمی غرب، به انتقاد از 
رویکردهای کشورهای غربی، به ویژه آمریکا نسبت به روسیه 

و کشورهای دوست آن پرداخت. 
و  رئیس جمهور  مدودف،  دیمیتری  ایسنا،  گزارش  به 
نخست وزیر پیشین روسیه که هم اکنون معاون شورای امنیت 
نظر  به  نوشت:  خود  تلگرامی  کانال  در  است،  کشور  این 
می رسد که همه الان به گستاخی و خودشیفتگی منزجرکننده 
کشورهای غربی، به ویژه آمریکا، همچنین به باور نامعقولشان 
گستاخی  به  و  انحصارگرایی شان  و  درستی  به  نسبت 
جهانی شان نسبت به هر مسئله ای، چه مربوط به زمان صلح 

باشد و چه مروبط به جنگ، عادت کرده اند.
مدودف افزود: چه می توان گفت؟ چیز جدیدی وجود ندارد. 
فقط یادتان باشد که مادربزرگ مادلین آلبرایت گفته بود »اگر 
مجبوریم از زور و اعمال قدرت استفاده کنیم، به خاطر این 
است که ما آمریکا هستیم! ما ملتی مسئولیت پذیر هستیم. ما 

سربلندیم. نگاهمان به آینده است!«
تلگرامی  پست  این  ادامه  در  روسیه  امنیت  شورای  معاون 
این ها  چطور  »خب،  می پرسید  خود  از  گاهی  اما  نوشت: 
کره  روی  باشد،  چه  هر  باشند؟  خوبی  مردمان  می توانند 
دست  از  را  عقلشان  کل  آیا  نمی کنند!  زندگی  که  دیگری 

داده اند؟«
و  روسیه  علیه  غیرقانونی  تحریم های  گفت:  ادامه  در  او 
توجیهی  هیچ  ندارد،  مشکلی  هیچ  ما،  دوست  کشورهای 
اقتصادهای  در  غربی  اموال  به  حال،  درعین  نیست.  لازم 
برای  هر سلاحی  می تواند  نزنید. غرب  عقب مانده تان دست 
هر  به  و  منع  کار  این  از  ما  دوستان  اما  بفرستد.  ما  دشمنان 
به تلافی می شوند. آدم ربایی شهروندان  طریق ممکن تهدید 
کشورهای دیگر در سراسر جهان برای محاکمه در آمریکای 
عزیزتان کاملا قانونی است! اما نمی توان به آمریکایی ها دست 
و  خبره  جاسوسان  اگر  حتی  مقدسند«،  »گاوهای  آن ها  زد،  
به  بدنشان  ترک  حال  در  که  باشند  مخدری  مواد  به  معتاد 
رعشه افتاده یا کودک آزارانی باشند که آب دهانشان به راه 

افتاده است.
نمی خواهم  نوشت:  غرب  از  انتقاداتش  ادامه  در  مدودف 
زیادی تندی کنم اما می توانند انتظار این را داشته باشند که 
یک موقعی، تروریست ها دوباره حمله ای به شکل ۱۱ سپتامبر 
بیولوژیکی. حتی  یا  بار، هسته ای  این  اما  انجام دهند   ۲۰۰۱
از  را  کنترل خود  رهبران کشورهای هسته ای  از  یکی  بدتر، 
دست بدهد و تصمیمی احساسی برای استفاده از سلاح های 
کشتار جمعی بگیرد. علاوه بر این، باشگاه هسته ای مدام در 
حال گسترش است و بخش قابل توجهی از آن هیچ تعهدی 

ندارد.

سلاجقه:
مشکلات محیط زیستی یک شبه حل 

نمی شوند

هشدار مدودف به غرب درباره 
وقوع ۱۱ سپتامبری هسته ای

کمبود ۲۰ هزار »ماما« در کشور

 ۲۰ گروه  نشست  دستور  تغییر  در  :غرب  لاوروف 
شکست خورد

»سرگئی لاوروف«، وزیر خارجه روسیه که به جای ولادیمیر پوتین، 
نو  دهلی  در   ۲۰ گروه  سران  نشست  در  کشور  این  رئیس جمهور 
صندوق  و  جهانی  تجازت  سازمان  ساختار  تغییر  بر  کرده  شرکت 
نشست  نتایج  گفت:  دراین باره  کرد.لاوروف  تأکید  پلو  بین المللی 
سران گروه ۲۰ انگیزه های مثبتی را برای تغیر در ساختار صندوق 
گفت:  وی  کرد.  ایجاد  جهانی  تجارت  سازمان  و  پول  بین المللی 
روسیه از تلاش های آنتونو گوترش، دبیرکل سازمان ملل در رابطه 
به مسئله غلات قدردانی می کند، اما اگر غرب همچنان وعده های 
بدون برداشتن گام های مثبت به سمت شرایط و خواسته های روسیه، 

محکوم به شکست.
رئیس سابق سنتکام: بابت وضعیت خروج آمریکا از 

افغانستان خیلی متاسفم
رئیس سابق سنتکام در گفت وگویی مساله خروج نیروهای آمریکایی 
از افغانستان را به صراحت مورد بحث قرار داد و گفت: من معتقدم 
که تاریخ، تصمیم به خروج از افغانستان را به همان شکلی که ما 
انجام دادیم و شیوه ای که ما را به خروج از آن هدایت کرد، یک 
فرانک مک کنزی، رئیس سابق  نقص مهلک خواهد دانست. ژنرال 
سنتکام در این مصاحبه همچنین افشا کرد که تاسف های زیادی دارد 

که شامل تصمیم اولیه برای خروج هم می شود.
نخست وزیر ایتالیا:  از طرح کمربند و جاده چین 

خارج خواهیم شد 
نخست وزیر ایتالیا به همتای چینی خود گفت کشورش قصد دارد 
ایتالیایی گزارش  ابتکار  کمربند و جاده خارج شود. رسانه های  از 
دادند، »جورجیا ملونی«،  نخست وزیر چین طی دیدار با »لی کیانگ«، 
نخست وزیر چین در اجلاس گروه  ۲۰، برنامه ایتالیا برای خروج از 
طرح کمربند و جاده را تشریح کرد.روزنامه کوریره دلا سرا گزارش 
داد: نخست وزیر ملونی  قصد خروج از پروژه را به همتای خود اعلام 
کرد و گفت نخست وزیر لی آخرین تلاش خود را برای متقاعد کردن 

ایتالیایی ها برای تجدید نظر انجام داده است.«
نیامی: فرانسه آماده دخالت نظامی در نیجر است 
شورای نظامی حاکم بر نیجر، پاریس را به استقرار نظامیان فرانسوی 
در قلمرو جامعه اقتصادی کشورهای غرب آفریقا »اکواس« به منظور 
آمادگی برای دخالت نظامی در نیجر متهم کرد. نظامیان نیجر ۵ هقته 
قبل »محمد بازوم« را از ریاست جمهوری این کشور برکنار کردند. 
این اقدام با واکنش منفی فرانسه و جامعه اقتصادی کشورهای غرب 
آفریقا روبرو شد.سخنگوی شورای نظامی حاکم بر نیجر طی بیانیه ای 
که از تلویزیون این کشور بخش شد، اظهار داشت: در چارچوب 
آمادگی برای دخالت نظامی در نیجر، پاریس نظامیان فرانسوی را در 
چند کشور عضو جامعه اقتصادی کشورهای غرب آفریقا » اکواس« 

مستقر کرده  است.
سخنگوی سفارت ایران در فرانسه:خللی در روند 

فعالیت های کنسولگری ایران وارد نشد
یک سخنگوی سفارت کشورمان در فرانسه با اشاره به اینکه اوضاع 
ساختمان کنسول گری ایران در پاریس، در پی حمله خصمانه گروهی 
روند  در  خللی  گفت:  است،  کنترل  تحت  ضدانقلاب  عناصر  از 
فعالیت های آن وارد نشده است.رایزن رسانه ای سفارت جمهوری 
اسلامی ایران در پاریس اعلام کرد که عوامل حمله بزدلانه عناصر 
ضد انقلاب به ساختمان کنسولگری ایران در پاریس تحت تعقیب 
هستند.گفتنی است سفارت جمهوری اسلامی ایران در شهر پاریس 
پایتخت کشور فرانسه امروز هدف حمله قرار گرفت و درب پشتی 

ساختمان سفارت در آتش سوخته است.
اردوغان سفر خود به عراق را به تعویق انداخت 

 روزنامه الشرق الاوسط در خبری اعلام کرد رجب طیب اردوغان 
رئیس جمهور ترکیه به دلایل اختلافات شدید در پرونده های، صدور 
نفت، آب و امنیت، ترجیح داد، سفر از پیش طراحی شده خود را به 
عراق به موعد دیگری موکول کند.به نوشته این رسانه فرا منطقه ای 
با وجود آن که مسئولین عراقی هر نوع لغو برنامه سفر پیش روی 
رجب طیب اردوغان را تکذیب می کنند، اما با این حال خاطر نشان 
می کنند که به دلیل تعویق چند باره آن هنوز موعد مشخصی برای 

آنجام آن معین نشده است.
روزنامه نگار آمریکایی: بیانیه نهایی گروه ۲۰ نماد 

تسلیم غرب در برابر  پوتین است 
یک روزنامه نگار در بیانیه ای اعلام کرد که تصویب بیانیه نهایی در 
نشست گروه ۲۰ در دهلی نو نماد تسلیم غرب در برابر  رئیس جمهور 
در  نهایی  بیانیه  تصویب  که  گفت  دیویس«  »چارلز  است.  روسیه 
نشست گروه ۲۰ در دهلی نو نماد تسلیم غرب در برابر »ولادیمیر 
پوتین«، رئیس جمهور روسیه است.دیویس افزود: »اعضای گروه ۲۰ 
در  به عنوان  جنگ  را  اوکراین  به  روسیه  که حمله  کردند  موافقت 
اوکراین  به جای  جنگ علیه اوکراین  به عنوان نشانه تسلیم در برابر 

پوتین که حتی در نشست سران شرکت نکرد، توصیف کنند.«
ارتش چین: درحالت آماده باش هستیم 

این  نیروهای مسلح  باش  آماده  از  فرماندهی شرق چین  سخنگوی 
کشورهمزمان با تردد ناوهای آمریکا و کانادا از تنگه تایوان خبر داد. 
به دنبال تردد تحریک آمیز ناوهای آمریکا و کانادا از تنگه تایوان، 
یک مقام ارشد نظامی چین غروب شنبه به وقت تهران واکنش نشان 
داد. »شی یی« سخنگوی فرماندهی شرق چین شنبه گفت که این 
یگان عبور کشتی های جنگی ایالات متحده و کانادا از طریق تنگه 
تایوان را دنبال و تحت نظر داشت.وی هشدار داد که ارتش چین 
برای محافظت قاطعانه از حاکمیت و امنیت ملی و حفظ امنیت ملی 

در حالت آماده باش قرار دارد.
نخست وزیر چین: پکن مایل به تقویت گفت وگو و 

همکاری با اتحادیه اروپا است 
نخست وزیر چین   گفت که چین و اروپا باید متحد شوند و ثبات را 
ناپایداری و عدم قطعیت های جهانی فراهم کنند. »لی  در بحبوحه 
کیانگ« نخست وزیر چین طی دیدار با »اورزولا فون درلاین«، رئیس 
نو  دهلی   در   ۲۰ گروه  نشست  حاشیه  در  اروپا  اتحادیه  کمیسیون 
تبعیض  بدون  بتواند محیطی  اروپا  اتحادیه  امیدوار است  گفت که 
برای فعالیت شرکت های چینی در اروپا فراهم کند.در بیانیه   وزارت 
خارجه چین  آمده است که لی کیانگ همچنین گفت که چین مایل به 
تقویت گفت وگو و همکاری با اتحادیه اروپا در زمینه انرژی پاک و 

تامین مالی برای فعالیت های دوستدار محیط  زیست است.
بورل: گذرگاه لاچین باید باز شود 

مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا  نسبت به وضعیت در قره باغ 
ابراز نگرانی کرد. جوزپ بوررل«، مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا  نسبت به وضعیت در قره باغ ابراز نگرانی کرد.بوررل اعلام کرد 
با وزیر خارجه آذربایجان گفت وگو کرده است. که در این زمینه 

وی گفت که در این تماس بر نگرانی های خود در رابطه با وضعیت 
انسانی پیش روی ارمنی های قره باغ تاکید کرده است.مسئول سیاست 

خارجی اتحادیه اروپا تاکید کرد که گذرگاه لاچین باید باز شود.
شورای نظامی نیجر: فرانسه برای دخالت نظامی 

در کشور ما آماده می شود 
شورای نظامی نیجر با اشاره به رصد تحرکات اخیر فرانسه در برخی 
کشورهای غرب آفریقا، از تدارک و برنامه ریزی پاریس برای دخالت 
جولای   ۲۶ از  که  نیجر  نظامی  شورای  داد.  خبر  نیجر  در  نظامی 
)۲۰۲۳( با خلع رئیس جمهور و منحل کردن پارلمان، قدرت را در 
این کشور آفریقایی به دست گرفته است، فرانسه را به استقرار نیرو 
در تعدادی از کشورهای غرب آفریقا و تدارک برای حمله به نیجر 
با همکاری شماری از کشورهای عضو جامعه اقتصادی کشورهای 

غرب آفریقا )اکواس( متهم کرد.
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سرپرست اداره کل منابع طبیعی و 
آبخیزداری استان گیلان خبر داد

مدیریت پارک جنگلی قلعه 
رودخان به شرکت پیش تازان 

سازندگی گیلان واگذار شد

مدیرکل آموزش پرورش گیلان خبر داد
سنجش بیش از ۳۰ هزار نوآموز 

بدو ورود به دبستان در گیلان

رئیس شورای اسلامی شهر رشت  از احداث پارکینگ عمومی 
اینکه  به  توجه  با   : گفت  و  داد  خبر  نواب رشت  خیابان  در 
شهرداری چند قطعه زمین در این منطقه از شهر دارد ، قصد 

داریم نسبت به احداث پارکینگ عمومی اقدام کنیم. 
علنی  جلسه  نهمین  و  نود  در  کارگرنیا«  واثق  »محمد حسین 
اربعین  تسلیت  با  رشت  شورای  جلسات  ساختمان  در  شورا 
و  گذاشتیم  سر  پشت  را  حسینی  اربعین  کرد:  اظهار  حسینی 
مردم قدرشناس رشت  همچون دیگر مردمان جهان اسلام با 
حضور در راهپیمایی پرشکوه اربعین در کربلای معلی و یا در 
سطح شهر به برپایی عزای حسینی پرداختند و یقینا پیاده روی 

اربعین راهگشا برای امورات دنیوی و معنوی انسان ها است.
وی ضمن تشکر از تمامی افرادی که در برپایی عزای حسینی 
موکب خدام  اعضای  به  افزود:  داشتند،  مشارکت  اربعین  در 
العتره شهرداری رشت که طی این ایام با شوری وصف ناپذیر، 
الحسین)ع(  عبدالله  ابا  زائران  به  خدمت  ارائه  برای  خالصانه 

تلاش کردند خدا قوت می گویم .
رئیس شورای اسلامی شهر رشت به هفدهم شهریور مصادف 
با جمعه سیاه اشاره کرد و گفت: در هفدهم شهریور سال ۵۷ 
تعداد بسیاری از هموطنان ما توسط رژیم منحوس پهلوی به 
شهادت رسیدند و این اقدام  چهره این رژیم را بیش از پیش 
انقلاب  پیروزی  سال  همان  ماه  بهمن  در  نهایت  در  و  برملا 

رقم خورد.
پیشاپیش  بیان کرد:   ماه صفر  آخر  ایام  به  اشاره  با  کارگرنیا 
پاکش  سلاله  دو  و  اسلام  الشان  عظیم  پیامبر  رحلت  سالروز 

حضرت امام حسن مجتبی)ع( و امام رضا)ع( را تسلیت عرض 
می نمایم و امیدوارم عنایات ویژه این بزرگواران همواره شامل 

حال خادمین واقعی نظام و ملت باشد.
انتفاد از نحوه انعقاد قرار دادها در  شهرداری رشت 

وی در ادامه به احداث ایستگاه های جدید اتوبوس در رشت 
اشاره و تصریح کرد:  بر اساس قرار داد منعقد شده ، قرار بود 
۱۰۳ ایستگاه  اتوبوس جدید طی ۶ ماه در سطح شهر احداث 
ایستگاه  یک  فقط  ماه   ۶ حدود  گذشت  با  متاسفانه  اما  شود 
جدید اتوبوس در مقابل سازمان احداث شده است و مابقی 

ایستگاه ها به حال خود رهاشده است.
کارگرنیا با تاکید بر تسریع بخشیدن به اجرای این پروژه افزود: 
این گونه عملکردها و کم کاریها موجب می شود تا شهروندان 
نسبت به اعضای شورا بی اعتماد شوند و وقتی پیمانکار نسبت 
با وی برخورد  باید  به تعهداتش بی توجه است ، شهرداری 

کند .
رئیس شورای اسلامی شهر رشت با انتفاد از نحوه انعقاد قرار 
دادها در شهرداری رشت بیان کرد: متاسفانه به کرار مشاهده 
می شود که برخی از افراد به جای اینکه حامی منافع شهر و 
می  تامین  را  داد  قرار  مقابل  طرف  منافع   ، باشند  شهروندان 
کنند و چنین اقداماتی قابل پذیرش نیست و یقینا عواقبی به 

همراه دارد.
های  ایستگاه  داد  قرار  نحوه  بررسی  بر  تاکید  با  کارگرنیا 
اتوبوس و دوچرخه هایی که قرار  بود به منظور استفاده در 
لاین دوچرخه سواری در سطح شهر مورد استفاده قرار بگیرد، 

افزود: نماینده شورا در حوزه بررسی مصوبات شورا این دو 
موضوع  را بررسی کند و نتیجه آن را در جلسه هفته آینده به 

اطلاع شورا برساند.
تملک چهار  بر  مبنی  به لایحه شهرداری رشت  اشاره  با  وی 
قطعه زمین در خیابان نواب رشت بیان کرد : شهرداری رشت 
و  دارد  اختیار  در  زمین  قطعه  چند  شهر  از  قسمت  این  در 
قطعه  چهار  تملک  تقاضای  ای  لایحه  طی  رشت  شهرداری 
زمین دیگر با هدف ایجاد پارکینگ عمومی را در این قسمت 
موضوع  بااین  اعضای شورای رشت  که  کرد  مطرح  از شهر 

موافقت کردند.
اشاره  برگزاری جلسات شورای رشت هم  زمان  به  کارگرنیا 
کرد و گفت: با توجه به اینکه به واسطه گرمای شدید هوا و 
صرفه جویی در مصرف برق، برگزاری زمان جلسات شورا  در 
نیمه اول سال به صبح ها موکول کرده بودیم ، برای نیمه دوم 
سال مجددا رای گیری می کنیم که با موافقت اعضای شورا 
جلسات علنی صحن شورای در همان زمان صبح ساعت ۹ 

برگزار می شود.
شهردار رشت نیز در این جلسه با قدردانی از خدمات اعضای 
موکب خدام العتره شهرداری رشت اظهار کرد: گرمای شدید 
عاشقانه  موکب  اعضای  اما  بود  فرسا  طاقت  واقعا  کربلا  در 
برای پذیرایی از زائرین اباعبدالله الحسین)ع( ساعتها در گرمای 

شدید مشغول پخت و توزیع غذا بودند.
نحو  به  رشت  شهرداری  موکب  اینکه  بیان  با  »رحیم شوقی« 
احسن از عهده وظایف محوله در کربلا برآمد، افزود: وظیفه 
العتره  خدام  موکب  اعضای  تمام  تلاش  از  دانم  می  خود 
قدردانی کنم و برای سالهای آتی نیز برنامه ریزی هایی داریم 

که ان شاالله  پس از طرح و تایید اجرایی می کنیم.
ارائه  منظور  به  امید  کارآفرینی  بانک  در  گذاری  سرمایه 
تجهیز  راستای  در  رشت  شهر  تاکسی  رانندگان  به  تسهیلات 
مصوباتی  جمله  از  جی  ان  سی  های  کپسول  به  ها  تاکسی 
بود که توسط اعضای شورای اسلامی شهر رشت با پیشنهاد 

شهردار به تصویب رسید.
روند برگزاری مناقصه و انتخاب پیمانکار برای اجرای طرح 
های کلان عمرانی در قالب پروژه های میثاق از دیگر موضوع 
هایی بود که در صحن علنی شورای اسلامی شهر رشت مورد 

بررسی قرار گرفت.

امام جمعه رشت با اشاره به فرمایشات مقام معظم رهبری در 
دیدار با نمایندگان مجلس فرمودند که نباید در عزل و نصب ها 
دخالت شود، گفت: وظیفه نمایندگان نظارت است و نباید در 

انتصابات دخالت کنند . 
هفته  این  جمعه  نماز  خطبه های  در  فلاحتی  رسول  آیت الله 
رهبر  داشت:  اظهار  انقلاب  گام دوم  بیانیه  به  اشاره  با  رشت 
معظم انقلاب با یک نگاه عمیق به گذشته و آینده تاریخ ایران، 
این بیانیه را تنظیم کردند  که مروری بر تاریخ پر فراز و نشیب 

انقلاب است و باید مورد توجه ویژه مردم باشد.
ایران را مورد  وی خباثت و جنایات سران آمریکا در تاریخ 
بشریت  دشمن  آمریکایی ها  اینکه  بیان  با  و  داد  قرار  اشاره 
هستند گفت: سردمداران آمریکا شیطان مجسم تاریخ بشریت   
سردمداران  به اندازه  امروز  دنیای  در  جمعیتی  هیچ  و  هستند 

آمریکا، آدم کش، دزد و دروغ گو نیست.
امام جمعه رشت با اشاره به توصیه های رهبری در بیانیه گام 
کردن  پنهان  واقعیات،  دادن  نشان  وارونه  افزود:  انقلاب  دوم 
جلوه های امید بخش، بزرگ کردن عیوب کوچک، و کوچک 
همیشگی  برنامه های  از  بزرگ  محسنات  انکار  یا  دادن  نشان 
هزاران رسانه صوتی، تصویری و اینترنتی دشمنان ملت ایران 

است.
بیانیه گام دوم انقلاب، جوانان  وی خاطرنشان کرد: براساس 
محاصره  باید  جوانان  همین  و  هستند  انقلاب  آینده  امیدهای 
تبلیغاتی دشمن را بشکنند چراکه رهبر معظم انقلاب در بیانیه 

گام دوم انقلاب به نقش ویژه جوانان اشاره کرده بودند.
ملت  از  زمان)عج(  امام  نائب  کرد:  تاکید  رشت  جمعه  امام 
ایران با عظمت یاد کردند چراکه بسیاری از ملت ها مانند لیبی، 
از  بعد  کردند  ساقط  را  طاغوت  که حکومت  مصر  و  تونس 
مدتی دوباره غرب زده ها و کسانی که به ارزش های ملی شان 

هم پایبند نبودند، روی کار آمدند.
آیت الله فلاحتی با اشاره به حضور 22 میلیونی جمعیت زوار 
این  در  ایرانی  میلیون  چهار  که  معلی  کربلای  در  حسینی 
بزرگترین  همایش  این  افزود:  بودند،  حاضر  جهانی  همایش 
راهپیمایی جهان است و ما آن را از الطاف خدا می دانیم؛ قطعاً 
و  داد  قرار  مسیر  این  در  را  مردم  این  پروردگار  غیبی  دست 

همچنان خواهد برد.
امام جمعه رشت ادامه داد: زینب کبری)س( در شام فرموده 

بودند »اینجا مکان هزاران عشاق خواهد شد« و امروز نامی از 
بنی امیه و بنی عباس نیست اما نام حسین)ع( بر تارک زندگی 

بشر می درخشد.
همیشه  راه حق  اینکه  بر  تاکید  با  گیلان  در  ولی فقیه  نماینده 
ماندگار است، تصریح کرد: ضلع اصلی این حرکت جهانی را، 
مردم و ملت امام حسین)ع( زیر بیرق شیعه ایجاد کردند اما 
رسانه های دنیا چشم خود را بر عظمت این حضور بسته تا دنیا 

از این حقیقت مطلع نشوند.
آیت الله فلاحتی با تقدیر از دولت ایران، ملت و دولت عراق، 
نیروهای مسلح ایران و مواکب ایرانی خادم حسینی بیان کرد: 
رکن  اما  می کنم  تشکر  زوار حسینی  به  خدمتگزاران  همه  از 

اصلی این همایش جهانی، مردم بودند و مردمی هم می ماند.
امام جمعه رشت با بیان اینکه دشمنان به ویژه آمریکایی های 
جنایتکار این همایش عظیم را در سکوت رسانه ای قرار دادند 
گفت: مردم بصیر خوب می دانند که این کار شیطان است و 

شیطان نمی خواهد که ما به دین مان عمل کنیم.
آیت الله فلاحتی با اشاره به ممانعت دختران مسلمان در مدارس 
فرانسه تصریح کرد: آن ها با شعارهای دروغین حقوق بشری 
که مسیری برای اهداف شوم خود قرار دادند برای ما تعیین 
تکلیف می کنند اما در برابر ممانعت از دانش آموزان مسلمان 
سکوت کرده اند؛ حجاب قانون خدا است اما رسانه های دنیا 
دنبال  را  خود  شوم  اهداف  ایران  در  اجباری  حجاب  نام  با 

می  کنند.

 سرپرست فرمانداری رشت گفت: تبیین رشادت های دوران 
دفاع مقدس برای نسل جوان ضرورت دارد.

دفاع  هفته  بزرگداشت  ریزی  برنامه  جلسه  در  عاشوری  کیا 
نسل  اظهار کرد: خودباوری  پیشکسوتان  از  تجلیل  و  مقدس 
و  مقاومت  نهضت  مثال زدنی  دستاوردهای  و  انقلاب  امروز 
بیداری اسلامی وامدار رشادت های متأثر از نهضت عاشورای 
رزمندگانی است که در میدان عمل ثابت نمودند در فرهنگ 

دینی و با تکیه بر ایمان و اراده، هر چیز شدنی است.
سرپرست فرمانداری رشت افزود: فداکاری شهدا و ایثارگران 
انقلاب  با  سبب شد تا تلاش های جهان استکبار در مخالفت 

اسلامی مردم ایران، در حد تهدیدات تو خالی باقی بماند.
وی با اشاره به ماندگاری راه شهدای عاشورا ادامه داد: حضور 
کودک شش ماهه در کربلا را امروز در خانواده های شهدای 
شهید  که  آنجا  می بینیم،  حرم  مدافع  شهدای  و  مقدس  دفاع 
مدافع حرم شهرستان رشت پیش از آنکه تولد فرزند خود را 

ببیند به مقام رفیع شهادت نائل می شود.
عاشوری یکی از اهداف انقلاب اسلامی را زیر بار ظلم نرفتن، 
از خودگذشتگی و ایثار در برابر وطن دانست و گفت: فلسفه 
شده  گرفته  عاشورا  از  که  است  بزرگی  درس  مقدس  دفاع 
برابر  در  توانستیم  امکانات  کمترین  با  دیدیم  که  همانطور  و 
دشمنان مشترک از بیش از ۶۰ کشور دنیا در جنگ تحمیلی 

سربلند باشیم.
سرپرست فرمانداری رشت هفته دفاع مقدس را تاریخ ماندگار 
گاه  تکیه  کشوری  هر  گفت:  و  نامید  کشورمان  افتخار  پر  و 
نیز به دفاع مقدس، به  تاریخی دارد و به آن مفتخر است ما 
رزمندگان و به ایثارگران خود می بالیم، ما در این جنگ شهید 

دادیم و سرافراز ماندیم.
عاشوری انتقال رشادت های دوران جنگ تحمیلی را به جوانان 
ضرورت دانست و تصریح کرد: دو نسل بین جنگ و جوانان 
فاصله افتاده است و باید ببینیم که چطور می توانیم آن نظر و 
نگاه خدایی را اکنون در میان نسل جوان در کشور پر رنگ تر 

کنیم.

راویان  مقدس  دفاع  پیشکسوتان  که  مطلب  این  بیان  با  وی 
این  مردم  سازی  حماسه  سال  هشت  وثوق  مورد  و  صادق 
این  خاطرات  ثبت  و  مستندسازی  لزوم  بر  هستند،  سرزمین 
عزیزان تاکید کرد و افزود: همان گونه که انقلاب اسلامی مردم 
دفاع  سال  همچنین هشت  و  بوده  محور  مردم  انقلابی  ایران، 
پیروزی  به  اقشار جامعه  تمامی  قهرمانانه  با مشارکت  مقدس 
قاطع و اثبات حقانیت رزمندگان اسلام منجر شد گرامیداشت 
این برهه سرنوشت ساز نیز به صورت مردم محور و با حضور 

پررنگ نسل جوان برگزار خواهد شد.
متنوع  و  متعدد  برنامه های  برگزاری  به  اشاره  با  عاشوری 
گرامیداشت هفته دفاع مقدس در سطح شهرستان اضافه کرد: 
عمده برنامه های تدارک دیده شده مردم محور بوده و توسط 

حوزه ها و پایگاه های بسیج محلات اجرا می شود.
دستگاه های  تمامی  مدیران  پررنگ  حضور  بر  تاکید  با  وی 
افزود:  مقدس،  دفاع  هفته  گرامیداشت  برنامه های  در  اجرایی 
نباید  با فضای جبهه و جنگ عجین کردن  را  پیرامون  محیط 
برگزاری  با  بنر محدود شود و می توان  به نصب پرده و  تنها 
حتی  و  جبهه  هوای  و  حال  با  متناسب  فرهنگی  برنامه های 
شهرداری  میدان  ظرفیت  از  استفاده  و  روزها  آن  لباس های 
رشت و پیاده راه فرهنگی و حضور گسترده مردم در این مکان 

از شهر، نسل جوان را با شهدا آشنا نمود.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی گیلان گفت: پیش بینی می شود 
امسال در استان ۱۷ هزارتن زیتون برداشت شود. 

زیتون  نوبرانه  برداشت  آغاز  به  اشاره  با  در  محمدی  صالح 
شده،  پیش بینی  آمار  اساس  بر  کرد:  اظهار  رودبار  در  ماری 
زیتون کاران رودباری امسال ۱۷ هزار تن زیتون به ارزش ۹۰۰ 

میلیارد تومان برداشت کنند.
استراتژیک   محصولات  از  یکی  زیتون  اینکه  بیان  با  وی 
محصولات  گیلان  در  افزود:  است،  استان  در  کشاورزی 
کشاورزی مهمی از جمله برنج، بادام، زیتون و دیگر مرکبات 

وجود دارد که تولید و صادرات آنان منجر به توسعه گیلان در 
بخش اقتصادی می شود.

کشور  در  زیتون  تولید  قطب  را  رودبار  شهرستان  محمدی 

عنوان کرد و ادامه داد:  22 هزار باغدار این شهرستان برداشت 
زیتون را از ۹ هزار و ۴۰۰ هکتار باغ زیتون آغاز کردند.  

وی تصریح کرد: امسال زیتون تازه پای درخت بین ۵۰ تا ۶۰ 
هزار تومان است.

از وجود ۱۰ کارخانه  رییس سازمان جهاد کشاورزی گیلان 
رودبار  کرد:  بیان  و  داد  خبر  رودبار  در  زیتون  روغن کشی 
۱۰ کارخانه روغن کشی با ظرفیت 2۴ هزار تن و ۱۰۰ واحد 
تن  با ظرفیت ۱2 هزار  نیمه مدرن  و  بسته بندی سنتی، مدرن 

دارد.

رئیس شورای اسلامی شهر رشت خبر داد

احداث پارکینگ عمومی در خیابان نواب رشت 

آیت الله فلاحتی :

نمایندگان مجلس در انتصابات دخالت نکنند  

قرارداد احاله مدیریت پارک جنگلی قلعه رودخان شهرستان 
فومن بین اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان گیلان و 
شرکت پیش تازان سازندگی گیلان منعقد و به امضاء رسید.

و  طبیعی  منابع  کل  اداره  سرپرست  رضوی«  مازیار  »سید 
آبخیزداری استان گیلان روز سه شنبه چهاردهم شهریور ماه 
با کارکنان اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان فومن 

دیدار و به گفتگو نشست .
در این دیدار قرار داد ما بین دکتر مازیار رضوی سرپرست 
اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان گیلان و سلمان 
موحد خواه مدیر عامل شرکت پیش تازان سازندگی گیلان 
منعقد شد ومدیریت پارک جنگلی قلعه رودخان شهرستان 

فومن را محول نمود.
پارک  مدیریت  واگذاری  انعقاد   این  حاشیه  در  رضوی 
جنگلی را راهکاری اصولی و مهم برای حفاظت و حراست 
و بهره گیری از مشارکت مردم دانست که می تواند علاوه 
بر کارآفرینی و اشتغالزایی، ثمرات ارزشمندی در خصوص 
مراقبت از جنگل ها در مقابل تصرف احتمالی، جلوگیری از 
منطقه  گیاهی  پوشش  غنای  به  کمک  حتی  و  سوزی  آتش 

داشته باشد.

مدیرعامل برق منطقه ای گیلان گفت: پروژه اتصالات 2۳۰ 
کیلوولت غرب رشت در دهه فجر سال جاری افتتاح و به 

بهره برداری می رسد.
»بهمن داراب زاده« مدیر عامل شرکت برق منطقه اي گیلان 
افزود: پروژه اتصالات 2۳۰ کیلوولت غرب رشت با هدف 
مناطق  توزیع  فوق  و  انتقال  شبکه  اطمینان  قابلیت  افزایش 
مرکزی استان گیلان و کمک به تامین برق مطمئن مشترکین 
در شهرستان های رشت، صومعه سرا، فومن، شفت و ... در 
دهه فجر سال جاری با اعتبار ۱۳۹ میلیارد ریال در مدار قرار 

خواهد گرفت.
افزایش  با بهره برداری از این پروژه، علاوه بر  وی افزود: 
مرکزی  مناطق  توزیع  فوق  و  انتقال  شبکه  اطمینان  قابلیت 
به  و  تغذیه مطمئن پست غرب رشت  امکان  استان گیلان، 
تبع آن تغذیه مطمئن پست های فوق توزیع پایین دست و 
تر مشترکین  تغذیه مطمئن  توان و  بهبود کیفیت  نهایت  در 

موجود و متقاضیان آتی فراهم می شود.
مدیر عامل شرکت برق منطقه اي گیلان گفت: پروژه ورود و 
خروج خط دومداره 2۳۰ کیلوولت رشت شمالی - سیادتی 
- پونل تا پست غرب به طول ۴/۱ کیلومتر در سال ۱۴۰۱  

شروع شد.
با  داراب زاده در خصوص دیگر مزایای این پروژه گفت: 
بهره برداری از این پروژه، از بروز خاموشي هاي گسترده 
الذکر  فوق  های  شهرستان  روستایی  و  شهری  مناطق  در 
جلوگیری  شبکه  بحرانی  شرایط  و  بار  پیک  در  بخصوص 

خواهد شد.

معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی گیلان از توزیع و 
عرضه نوار تست قندخون با همکاری شرکت های پخش از 

طریق داروخانه ها، خبر داد.
علوم  دانشگاه  دارو  و  غذا  معاون  یوسفیان«  »نسیبه  دکتر 
پزشکی گیلان در این خصوص، اظهار کرد؛ جهت جلوگیری 
به  مردم  عموم  دسترسی  سهولت  و  توزیع  در  اختلال  از 
اجرای کامل طرح کنترل اصالت، توزیع و عرضه نوار تست 
قندخون با همکاری شرکت های پخش تجهیزات و ملزومات 

پزشکی صرفا از طریق داروخانه ها، مجاز می باشد.
دکتر یوسفیان در ادامه با بیان اینکه هرگونه عرضه نوارتست 
تخلف  عنوان  به  شده  تعریف  روال  از  خارج  قندخون 
محسوب می شود و قابلیت پیگرد قانونی دارد، تصریح کرد؛ 
اجرای کامل طرح اصالت سنجی در داروخانه ها برای کالای 

نوار تست قند خون الزامی می باشد.
تامین  تمامی  شد؛  یادآور  پایان،  در  دارو  و  غذا  معاون 
کنندگان نوار تست قندخون موظف به ثبت اطلاعات فروش 
خود در سامانه انبار مجازی بوده وهمچنین، همه شرکت های 
تامین کننده دستگاه و نوار تست قندخون نیز موظف به درج 

قیمت مصوب بر روی کالاها می باشند.

مدیرعامل برق منطقه ای گیلان خبر داد
بهره برداری از پروژه اتصالات 

2۳۰ کیلوولت غرب رشت 

معاون غذا و دارو دانشگاه علوم 
پزشکی گیلان:

توزیع و عرضه نوار تست قند خون صرفا 
از طریق داروخانه ها مجاز است

از ۳۰ هزار  بیش  مدیرکل آموزش و پرورش گیلان گفت: 
قرار  سنجش  مورد  گیلان  در  دبستان  به  ورود  بدو  نوآموز 

گرفتند.
محمد فائزی اظهار کرد: تا کنون ۳۰ هزار و ۳۹ نفر دانش 
آموز نوآموز بدو ورود به دبستان در گیلان سنجش شده اند.

وی با بیان اینکه خانواده ها برای سنجش و ثبت نام نوآموزان 
خود در دبستان تا پایان شهریور مهلت دارند، افزود: حدود 

۹۹.۸۵ درصد دانش آموزان این پایه سنجش شده اند.
خانواده های  داد:  ادامه  گیلان  پرورش  و  آموزش  مدیرکل 
به  دهی  نوبت  سامانه  به  مراجعه  با  جامانده  آموزان  دانش 
نشانی my.medu.ir ابتدا نوبت گرفته و با توجه به تاریخ و 
زمان مشخص شده به مرکز آموزشی شهید یعقوبی در منطقه 

تازه آباد رشت مراجعه کنند.
فائزی با بیان اینکه 2 هزار و ۱۰۵ مدرسه با حدود ۶ هزار و 
۹۳۱ کلاس درس برای دانش آموزان مقطع ابتدایی در نظر 
کلاس   ۸۳۱ حدود  تعداد  این  از  گفت:  است،  شده  گرفته 

درس برای پایه اول آماده شده است.

دکتر »مهدیه اکبری فرد« به عنوان سرپرست جدید درمانگاه 
تخصصی تامین اجتماعی لنگرود منصوب شد. 

درمان  مدیر  ابراهیمی«  »حسین  دکتر  سوی  از  حکمی  طی 
عنوان  به  فرد«  اکبری  »مهدیه  دکتر  استان،  اجتماعی  تامین 
سرپرست جدید درمانگاه تخصصی تامین اجتماعی لنگرود 

منصوب شد. 
اجتماعی  تامین  معارفه سرپرست جدید درمانگاه  درمراسم 
دکتر  برگزار شد،  مرکز  آن  همکاران  با حضور  که  لنگرود 
»محمد حسن وکیل زاده« معاون درمان مدیریت درمان استان 
به نمایندگی از دکتر حسین ابراهیمی مدیر درمان، با اهداء 
قبلی  مرادی سرپرست  موسی  دکتر  از زحمات  تقدیر  لوح 

درمانگاه قدردانی کرد.

 مدیرکل اوقاف و امور خیریه گیلان گفت: ۱۶ مورد وقف 
جدید به ارزش نزدیک به ۱۴۰ میلیارد ریال از ابتدای امسال 

در استان به ثبت رسیده  است. 
تعداد  این  از  کرد:  اظهار  علیزاده   ستار  حجت الاسلام 
موقوفات در سال جاری هشت وقف در شهرستان رشت، 
پنج مورد در تالش و سه موقوفه هم در آستانه اشرفیه ثبت 

شده  است.
وی با اشاره به بزرگترین وقف امسال که مربوط به شهرستان 
تالش با ۴۰۹ متر است، اضافه کرد: این وقف به نیت زمین 
برای ساخت مسجد در شهرستان تالش به ارزش ۱۰ میلیارد 

ریال ثبت شده است.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه گیلان خاطرنشان کرد: نیات 
وقف های انجام شده طی این مدت در ارتباط با خیرات و 
دفن  و  جوانان  ازدواج  تسهیل  ایتام،  به  عام، کمک  مبرات 

اموات مسلمانان بوده است.
برای مشارکت  از واقفان خیراندیش استان  با قدردانی  وی 
در این امر خداپسندانه عنوان کرد: وقف در بخش دارو و 
درمان، فعالیت های قرآنی، توسعه فناوری های نوین، حمایت 
جامعه  نیاز  جمعیت  افزایش  به  کمک  و  زیست  محیط  از 
نیازها  این  به  وقف  هنگام  واقفان  این رو  از  است  گیلان  و 

توجه کنند.
خداپسندانه  حرکتی  را  وقف  علیزاده؛  حجت الاسلام 
از  اعم  مختلف  حوزه های  در  مردم  مشکلات  کاهش  برای 
وقف  افزود:  و  کرد  عنوان  اجتماعی  و  فرهنگی  اقتصادی، 
سنت رسول خدا )ص( و حضرت علی )ع( است که باید 

بیش از پیش گسترش یابد.
کل  اداره  مهم  برنامه های  از  را  واقفان  نیات  به  عمل  وی 
نیات  به  و گفت: عمل  گیلان خواند  امور خیریه  و  اوقاف 
و  داد  افزایش  را  وقف  انجام  برای  مردم  اعتماد  واقفان، 

موجب گسترش فرهنگ آن می شود.
استان گیلان دارای چهار هزار و ۸۹۱ موقوفه و ۱۹ هزار و 

۶۹۷ رقبه است.

مدیرکل انتقال خون گیلان گفت: از ابتدای سالجاری تاکنون 
۴۸۵۳۷ نفر برای اهدای خون مراجعه کرده اند که ۴۴۰۶۷ نفر 

موفق به اهدای خون شدند. 
آخرین  خصوص  در  ایسنا  با  گفت وگو  در  پاکدل  مهدی 
آمار خونگیری از ابتدای سال تاکنون، اظهار کرد: از ابتدای 
مراجعه  خون  اهدای  برای  نفر   ۴۸۵۳۷ تاکنون  سالجاری 

کرده اند که ۴۴۰۶۷ نفر موفق به اهدای خون شدند.
مدیرکل انتقال خون گیلان نیاز به خون را همیشگی دانست 
اهداکننده   2۳۴۷۶ کنندگان  مراجعه  تعداد  این  از  افزود:  و 
نفر هم  با سابقه هستند؛ ۵۹۷۵  اهداکننده  مستمر و ۱۱۸۶۰ 

برای بار اول موفق به اهدای خون شده اند.
و  خانم  اهداکنندگان  از  نفر   ۱۳۴۵ اینکه  بیان  با  وی 
به  گیلان  گفت:  بوده اند،  مرد  اهداکنندگان  از  نفر   ۴۰۰22
و  قلب  جراحی های  بالای  آمار  پذیربودن،  گردشگر  علت 
تالاسمی  هموفیلی،  بیماران  زیاد  تعداد  تصادفات،  عروق، 
مصرف  نظر  از  ایران  نخست  استان های  جزء  فاویسمی  و 

فرآورده های خونی است.

سرپرست جدید درمانگاه تخصصی 
تامین اجتماعی لنگرود منصوب شد

سرپرست فرمانداری رشت تاکید کرد

ضرورت تبیین رشادت های دوران دفاع مقدس برای نسل جوان

۱۶ موقوفه جدید در گیلان به ثبت 
رسید

بیش از ۴۴ هزار نفر در گیلان 
خون اهدا کردند

آغاز برداشت زیتون نوبرانه در گیلان
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رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت های 
مردمی از پیگیری برای رفع مشکلات بیمه ای و رساندن ساعت 
کاری معلمان مدارس غیردولتی به ۳۰ ساعت از طریق مصوبه ای 
غیردولتی  مدارس  بندی  رتبه  نیز  و  اسلامی  شورای  مجلس  در 

خبر داد.
احمد محمودزاده از پیگیری برای رفع مشکلات بیمه ای معلمان 
مدارس  این  معلمان  کار  ساعت  رساندن  و  دولتی  غیر  مدارس 
به ۳۰ ساعت در مجلس شورای اسلامی خبر داد و اظهار کرد: 
پیگیری مصوبه ای در مجلس شورای اسلامی هستیم که  درحال 
در صورت تصویب، ساعت کار معلمان مدارس غیردولتی از ۴۴ 

به ۳۰ ساعت تقلیل می یابد.
ساعات  که  نیست  کارگر  معلم  معتقدیم  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
کاری او را با قانون کار بسنجیم، افزود: در حال حاضر معلمین 
۴۴  ساعت در مدرسه کار  قانون کار  دولتی طبق  غیر  مدارس 
حضور  مدرسه  در  ساعت   ۳۰ باید  معلم  که  حالی  در  می کنند 
نظر  او در  را در مطالعات  این حضور  از  باشد و بخشی  داشته 

بگیریم.
رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت های 
بازنگری  بحث  در  پیشنهادی  راستا  همین  در  داد:  ادامه  مردمی 
قانون مدارس غیر دولتی به مجلس داده ایم. اگر این قانون تغییر 
کند، ساعت کاری معلمان مدارس غیر دولتی نیز از ۴۴ ساعت به 
۳۰ ساعت می رسد. این پیشنهاد هم اکنون در کمیسیون آموزش 
به  آن  ارجاع  منتظر  و  است  آورده  رای  و  شده  مطرح  مجلس 

صحن مجلس هستیم.
رتبه بندی یک تا پنج مدارس غیر دولتی

از  پرورش در بخش دیگر سخنان خود  آموزش و  معاون وزیر 
رتبه بندی  اینکه  بیان  با  و  داد  خبر  غیردولتی  مدارس  رتبه بندی 
است،  غیردولتی  مدارس  سازمان  برنامه های  جزو  مدارس  این 
تصریح کرد: به دنبال پنج رتبه کردن مدارس غیردولتی هستیم تا 
شهریه مدارس غیردولتی را به رتبه آنها گره بزنیم. با محقق شدن 
این امر مدارس غیردولتی همتراز هم شهریه های تقریبا یکسانی 
دریافت خواهند کرد. البته امسال هم با همین نگاه شهریه مدارس 

غیردولتی را بستیم اما هنوز رتبه مدارس را  اعلام نکرده ایم.
غیر  مدارس  کیفی  و  کمی  توسعه  الگوی  ارائه  پیشنهاد 

دولتی توسط آموزش و پرورش در برنامه هفتم توسعه
وی در بخش دیگر سخنان خود درباره احکام مربوط به سازمان 
مدارس غیر دولتی در برنامه هفتم توسعه، عنوان کرد: در برنامه 
هفتم توسعه خود ما پیشنهادی دادیم که در صورت تصویب بر 
توسعه  الگو  شود  مکلف  پرورش  و  آموزش  وزارت  آن  اساس 
مطالعه ای  ما  دهد.  ارائه  را  دولتی  غیر  مدارس  کیفی  و  کمی 
داشتیم،  دنیا  دیگر  کشورهای  در  دولتی  غیر  مدارس  درباره 
حدود ۷۲ کشور را بررسی کردیم تا دریابیم مدارس غیردولتی 
کشورهای دیگر چطور اداره می شود؟. نحوه توسعه این مراکز 
مقطع  است  ما  مثل  کشورها  همه  آیا   است؟.  شیوه ای  چه  به 

ابتدایی را به بخش خصوصی واگذر کرده اند؟.
توسعه حکمی  هفتم  برنامه  در  این رو  از  بیان کرد:  محمودزاده 
پرورش  و  آموزش  آوردیم که در صورت تصویب، وزارت  را 
توسعه کمی و کیفی مدارس غیر دولتی  الگوی  مکلف می شود 
بر روی  فراتحلیلی که  اساس  بر  ارائه دهد.  آینده  برای سال  را 
کشورهای دیگر انجام دادیم، این آمادگی برای ارائه این الگو از 
سوی ما به عنوان سازمان مراکز و مدارس غیر دولتی وجود دارد 
ابتدایی و متوسطه نظری و فنی حرفه ای  و برای دوره تحصیلی 

برنامه هایی داریم که به چه شیوه باید عمل شود.
افزایش شهریه های پایین برخی مدارس غیردولتی

وی در بخش دیگر سخنان خود با بیان اینکه حدود ۱۵۰ شاخص 
آموزشی و پرورشی برای مولفه های سرانه نیروی انسانی، سرانه 
فضا و تجهیزات و امکانات، کیفیت بخشی آموزشی و پرورشی 
تعیین  در  همگی  که  است  شده  احصاء  دولتی  غیر  مدارس 
شهریه های مدارس غیر دولتی تاثیرگذار بودند، توضیح داد: ۱۸ 
به  با توجه  میزان و  به همین  هزار مدرسه غیر دولتی داریم که 
مولفه های یاد شده و شاخص های احصاء شده، ۱۸ هزار شهریه 
این  احصای  برای  ماه  هفت  ما  داریم.  مدارس  این  در  مختلف 
مولفه ها و شاخص ها کار کردیم.معاون وزیر آموزش و پرورش 
خاطر نشان کرد: امسال ما به روی شهریه های پایین خیلی وقت 
شهریه های  این  با  که  خدماتی  بودیم  مطمئن  چراکه  گذاشتیم 
و  است  بی کیفت  می شود  ارائه  دولتی  غیر  مدارس  در  پایین 
استاندارد نیست. ما نباید اجازه دهیم خدمات مدارس غیر دولتی 
ماست.  وظایف  از جمله  امر  این  و   باشد  استاندارد  غیر  خیلی 
پایین  شهریه های  که  مدارسی  گذشته  سال  و  امسال  رو  این  از 

داشتند، افزایش شهریه خوبی داشتند.
رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت های 
غیردولتی  مدارس  امسال  مصوب  شهریه های  درباره  مردمی 
غیردولتی  مدارس  برای  ما  امسال  که  شهریه ای  داد:  توضیح 
میلیون و ۱۰۰ هزار تومان شروع می شود   ۵ از   مصوب کردیم 
البته این رقم ها می توانند به علاوه ۳۸  تا ۴۸ میلیون تومان که 
برنامه  فوق  ارائه  منظور  به  از شهریه مصوب هر مدرسه  درصد 
امسال  شهریه های  برنامه ها،  فوق  احتساب  با  واقع  در  شود.  ها 
و  میلیون   ۶۵ تا  تومان   ۱۰۰ و  میلیون   ۷ از  غیردولتی  مدارس 
۴۰۰ هزار تومان است.وی افزود: البته مدارس غیر انتفاعی برای 
برگزاری کلاس کنکور آن هم فقط برای پایه دوازدهم می توانند 
۱۵ درصد بیشتر شهریه دریافت کنند. در واقع مدارسی که برای 
کار  این  برای  و  می دهند  انجام  آموزشگاهی  کار  دوازدهم  پایه 
مجوز دارند، اجازه دارند ۱۵ درصد دیگر هم شهریه برای این 
امر از والدین دریافت کنند.محمودزاده در عین حال خاطر نشان 
تومان،  میلیون   ۲۰ زیر  غیردولتی  مدرسه  هزار   ۱۵ حدود  کرد: 
۲۶۵۰ مدرسه بین ۲۰ تا ۴۰ میلیون تومان و تقریبا ۳۵۰ مدرسه 
غیردولتی بالای ۴۰ میلیون و تا ۶۵ میلیون تومان شهریه می گیرند. 
اغلب مدارسی که بالای ۴۰ میلیون تومان و تا ۶۰ میلیون تومان 

متفاوت  رقم ها  استان ها  در  هستند.  تهران  در  می گیرند  شهریه 
تومان  میلیون   ۳۱ خراسان،  در  شهریه  رقم  بالاترین  مثلا  است، 
است. البته این عددهایی که ما به عنوان شهریه به آن رسیده ایم 
اعداد  این ها  نمی گوییم  باشد؛  داشته  نیز  مشکلاتی  دارد  احتمال 
خوبی هستند اما امسال بحث افزایش اجازه بها و دست مزدها را 

داشتیم. هزینه های مدارس بالا رفته است.
از شهریه ۲۵ میلیونی سرویس مدرسه تا والدینی که از مدرسه 

غیردولتی انتظار هتل دارند!
از  خانواده ها  برخی  گفت:  پرورش،  و  آموزش  وزیر  معاون 
مدارس غیر دولتی انتظار »هتل« دارند. به خود بنده بعضا گفته اند 
مدرسه ای هست که فرزندم را صبح بگذارم آنجا و ۱۲ شب بیاید 
خانه و بخوابد و صبح هم برود مدرسه؟. برخی از والدین از ما 

این چیزها را می خواهند.
غیر  مدارس  گزاف  شهریه های  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  وی 
این  از سوی  شده  تعیین  و  مصوب  شهریه  از  خارج  که  دولتی 
می رسد،  تومان  میلیون   ۱۲۰ بالای  به  بعضا  که  است  سازمان 
تهران  سه  و  دو  یک،  منطقه  در  مدارس  این  حتما  داد:  توضیح 
است. برخی مدارس شهریه مصوب را دریافت می کنند اما علاوه 
بر فوق برنامه ها، هزینه هایی برای لباس مدرسه، غذا، میان وعده 
شهریه های  به روی  را  مبالغ  این  اگر  که  می کنند  دریافت  و... 
مصوب بگذاریم رقم شهریه بسیار زیاد می شود. برای مثال سال 

گذشته شهریه سرویس مدرسه ای ۲۵ میلیون تومان بود.
محمودزاده گفت: حال اگر هزینه های غذا، سرویس، میان وعده 
غیر  مدارس  برخی  است  ممکن  هم  باز  بگذاریم،  کنار  را  و... 
دولتی بیشتر از آنچه ما برای شهریه مصوب کردیم، از خانواده ها 
و  می کنیم  برخورد  موارد  این  با  حتما  که  کنند  دریافت  شهریه 
برخورد هم کردیم؛ به طوری که در طول یک ماه گذشته بسیاری 
گذشته  ماه  ده  طی  کردیم.  تعطیل  را  کلفت  گردن  مدارس  از 
به  و  کردیم  متوقف  یا  پلمب  توبیخ،  را  آموزشگاه   ۸۸۶ حدود 
حدود ۱۱۱۳ مدرسه غیر دولتی تذکر، توبیخ، توقف و لغو مجوز 

داده ایم که عدد خوبی است.
توبیخ شامل مدارس غیر انتفاعی مسئولان نیز می شود؟

رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت های 
که  مسئولینی  شامل  توبیخ ها  این  آیا  اینکه  به  پاسخ  در  مردمی 
نیز می شود؟، گفت: شامل همه شده  انتفاعی دارند  مدارس غیر 
اسم  ما  است.  مدرسه چه کسی  مدیر  ندارد  فرقی  هیچ  و  است 
اتفاق  مدرسه  در  آنچه  پیگیر  بلکه  نمی کنیم  دنبال  را  مدارس 
می افتد هستیم. البته این وظیفه مدیران کل است و من در کلان 

موضوع باید به این امر نظارت داشته باشم.
و  آموزش  سال   ۱۲ ارزشیابی  برای  مناسبی  سنجه  کنکور 

پرورش نیست
معاون وزیر آوزش و پرورش در بخش دیگر سخنان خود با بیان 
آموزش  ۱۲ سال  از  ارزشیابی  برای  مناسبی  کنکور سنجه  اینکه 
و پرورش نیست، تاکید کرد: وقتی کنکور سنجه ارزشیابی قرار 
است  محور  تست  و  محور  آموزشگاه  که  مدرسه ای  می گیرد 
دروس  شدن  نهایی  رو  این  از  می کند.  کسب  بیشتری  موفقیت 
پایه دوازدهم به ما کمک کرد که مرجعیت را به داخل مدرسه و 
کتاب و معلم و نه تست بازگردانیم. سنجه کنکور تک بعدی و 
فقط علمی آموزشی است. اگر سنجه را عوض کنیم فعالیت های 
آموزشگاه محور برکنار می شود و معلم و دانش آموزی که کار 
خواهد  نتیجه  دوپینگی،  کردن  کار  تست  نه  و  می کند  تلاش  و 

گرفت.
»گاج« تا دو سال نمی تواند آزمون برگزار کند

»گاج«  انتشارات  آزمون  برگزاری  مجوز  لغو  درباره  محمودزاده 
می تواند  گاج  »انتشارات«  فقط  حاضر  درحال  داد:  توضیح  نیز 
لغو شده  انتشارات  این  »آزمون«  برگزاری  و مجوز  کند  فعالیت 
می شد  لغو  گذشته  سال  از  باید  نیز  آزمون هایش  مجوز  است. 
کنکور  برای  که  آموزانی  دانش  و  خانواده ها  اینکه  برای  اما 
زمان  تا  دادیم  اجازه  نبینند،  آسیب  بودند،  کرده  برنامه ریزی 
به  از آن  اما پس  ادامه دهد  برگزاری کنکور ۱۴۰۲ آزمون ها را 
لغو  انتشارات  این  برای  آزمون  برگزاری  مجوز   سال  دو  مدت 
شده است.وی درباره سخنان خود در برنامه ای تلویزیونی درباره 
این امر که شائبه تبلیغ برای این انتشارات را ایجاد کرده بود، نیز 
تاکید کرد: این امر تبلیغ نبود. اگر در کشور ما بیان تخلف یک 
برای موسسه محسوب می کنند، من اصلا  تبلیغ  موسسه را جزو 
بحث ندارم اما این کار تبلیغ نبود. این مجموعه تخلف کرده بود 
و ما جلوی تخلف آن را گرفتیم و با شجاعت هم اعلام کردیم.

از شهریه ۲۵ میلیونی »سرویس مدرسه« تا والدینی که انتظار 
۵ ماده غذایی که می تواند »هتل« از مدرسه غیردولتی دارند!

اوتیسم را بدتر کند
 )ASD( اوتیسم  طیف  اختلال  یا  اوتیسم   ،CDC اساس  بر 
در ۱ کودک از هر ۵۴ کودک تشخیص داده می شود. این 
وضعیت با مجموعه ای از چالش ها، از جمله مهارت های 
ارتباطی و  تاخیر در رشد، مشکلات  غیر طبیعی،  اجتماعی 

مسائل رفتاری همراه است.
اساس  بر  کلینیک  آمن  از  نقل  به  نیوز  سلامت  گزارش  به 
اوتیسم  به  مبتلا  کودکان  از  درصد   ۷۰ از  بیش  تحقیقات، 
 ۴۰ و  دارند  مشترک  روانی  یا  بیماری جسمی  یک  حداقل 

درصد دارای دو یا بیشتر از آنها هستند.
در بین کودکان مبتلا به اوتیسم:
۳۰ تا ۶۱ درصد ADHD دارند

۴۰-۱۱ درصد اختلالات اضطرابی دارند
۷ درصد افسردگی دارند

بیش از ۵۰ درصد مشکلات مزمن خواب دارند
۳۲ درصد اضافه وزن دارند )۲ تا ۵ سال(

۱۶ درصد چاق هستند )۲ تا ۵ سال(
علاوه بر این، کودکان مبتلا به اوتیسم در مقایسه با کودکانی 
که این بیماری را ندارند، ۸ برابر بیشتر در معرض مشکلات 
 ،ASD به  مبتلا  بزرگسالان  میان  در  و  هستند  گوارشی 
اسکیزوفرنی  به  ۴-۳۵درصدمبتلا  و  افسردگی  ۲۶درصد 

هستند )در مقایسه با ۱.۱درصد از جمعیت عمومی(.
تا شدید  از خفیف  توانند  می  و علائم  ها  این چالش  همه 

متغیر باشند. و غذا می تواند بر شدت آن تأثیر بگذارد.
غذایی که می خورید مهم است

در اینجا ۵ غذای مهمی که باید از آنها اجتناب کنید آورده 
بیماری  علائم  و   ASD علائم  توانند  می  زیرا  است  شده 

همزمان را بدتر کنند.
۱. لبنیات

هنگامی که کازئین )یکی از پروتئین های موجود در لبنیات( 
با اسید معده مخلوط می شود، چیزی به نام اگزورفین تولید 
می کند. اگزورفین ها به محل های گیرنده مواد افیونی متصل 
مانند  بی شماری  مشکلات  به  منجر  می توانند  و  می شوند 
برابر درد  مه آلودگی مغز،ناتوانی در تمرکز، و بی حسی در 

شوند.
لبنیات همچنین مشکل ساز است زیرا یکی از مواد غذایی 
التهابی در رژیم غذایی استاندارد آمریکایی در نظر گرفته می 
شود. بر اساس شواهد رو به رشد، از جمله یک مطالعه در 
سال ۲۰۱۸ در Pharmaceuticals، التهاب به شدت با اوتیسم 
سیستم  عملکرد  اختلال  با  معمولًا  همچنین  و  است  مرتبط 
التهاب  که  دهد  می  نشان  مطالعه  این  است.  مرتبط  ایمنی 
در  کلیدی  عوامل  عصبی-ایمنی  های  ناهنجاری  و  عصبی 

ایجاد و حفظ ASD هستند.
التهاب می شود برای افراد  اجتناب از هر چیزی که باعث 
افراد  مبتلا به اوتیسم حیاتی است. در تجربه ما، زمانی که 
مبتلا به ASD لبنیات را از رژیم غذایی خود حذف کردند، 
شروع به صحبت بیشتر کردند، بیش فعالی آنها کاهش یافت 

و مشکلات روده برطرف شد.
۲. گلوتن

تحقیقات نشان می دهد که گلوتن – مخلوطی از پروتئین های 
می تواند   – چاودار  و  جو  گندم،  مانند  غلات  در  موجود 
التهاب سیستمیک را هنگام مصرف افزایش دهد. در واقع، 
بدن شما می تواند آنتی بادی هایی برای گلوتن ایجاد کند 
گلوتن  کند.  ملتهب  یا  تحریک  را  شما  مغز  تواند  می  که 
کاهش  را  گوارش  سیستم  در  های خوب  باکتری  همچنین 
استرس  اضطراب،  احساس  احتمال  افزایش  با  که  دهد  می 
مطالعه  یک  های  یافته  اساس  بر  است.  همراه  افسردگی  یا 

در سال ۲۰۱9، ارتباط روده و مغز در اوتیسم واقعی است.
به نظر می رسد گلوتن به ویژه بر عملکرد مخچه تأثیر منفی 
با  دارد،  قرار  مغز  پشت  انتهای  در  که  مخچه  گذارد.  می 
پردازش  برای  و  است  درگیر  فکری  و  حرکتی  هماهنگی 
اطلاعات پیچیده ضروری است. از طریق کار تصویربرداری 
مغز ما کشف کرده ایم که افراد مبتلا به ASD اغلب عملکرد 
مخچه خود را کاهش می دهند – مصرف گلوتن می تواند آن 

را بسیار بدتر کند.
بدون  غذایی  های  رژیم  مورد  در  تحقیقات  نتایج  اگرچه 
گلوتن متفاوت است، اما بسیاری از والدین کودکان مبتلا به 
اوتیسم گزارش می دهند که با حذف گلوتن از وعده های 

غذایی کودک خود شاهد بهبود علائم هستند.
3. ذرت

سرانه  مصرف  متحده،  ایالات  در   ،Statista آمار  طبق 
به  پوند در سال در سال ۲۰۰۰  از ۲۸.۴  محصولات ذرت 

۳۵.۲ پوند در سال در سال ۲۰۱9 افزایش یافته است.
از سال ۱9۷۲، ذرت بر اساس یافته های وزارت کشاورزی 
آفت کش  که مصرف کننده  بوده  بیشترین محصولی  آمریکا، 
بوده است. مجموعه از تحقیقات، از جمله مطالعه سال ۲۰۱۳ 
در مجله Entropy، ارتباط بالقوه ای را بین قرار گرفتن در 
معرض علف کش گلایفوسیت و خطر ابتلا به اوتیسم نشان 

می دهد.
علاوه بر این، ذرت دارای ناسالم ترین مشخصات اسیدهای 
چرب )دارای اسیدهای چرب امگا ۶ بالا که باعث التهاب 
می شود، در مقایسه با اسیدهای چرب امگا ۳ که ضد التهاب 

هستند( را در بین دانه ها دارد. .
4. شکر

شکر بسیار اعتیاد آور است. علاوه بر این، تحقیقاتی که در 
Frontiers in Endocrinology منتشر شد، نشان داد که افراد 
مبتلا به ASD، مانند افراد مبتلا به دیابت نوع ۲، تحمل گلوکز 
و سطوح بیش از حد انسولین را مختل کرده اند )وضعیتی 
که به عنوان هیپرانسولینمی شناخته می شود(. به همین دلیل، 
مصرف شکر ممکن است سیگنال دهی نادرست انسولین را 
بزرگ کند.تحقیقات در Plos One همچنین نشان می دهد که 
کودکان مبتلا به اوتیسم که از ناراحتی های گوارشی نیز رنج 

می برند، متابولیسم قند ضعیفی دارند. 
۵. ترکیبات مصنوعی

یک مطالعه در سال ۲۰۱9 نشان می دهد که افزایش اوتیسم 
ممکن است به مواد نگهدارنده موجود در غذاهای فرآوری 
بین  احتمالی  ارتباط  به  دیگر  تحقیقات  باشد.  مرتبط  شده 
ما  غذایی  مواد  در  موجود  مصنوعی  مواد  و  اوتیسم  علائم 
اشاره می کند. از تمام افزودنی ها، نگهدارنده ها، رنگ ها 
و رنگ های مصنوعی، طعم دهنده های مصنوعی و شیرین 

کننده های مصنوعی خودداری کنید.
اگر شما یا یکی از نزدیکانتان مبتلا به ASD هستید، توجه 
دقیق به غذاهای مصرفی از اهمیت ویژه ای برخوردار است. 

تامین  ماشینی  خدمات  و  مدیریت  مشاور  شرکت  مدیرعامل 
اجتماعی از راه اندازی آزمایشی »سامانه متمرکز دریافت لیست 
حق بیمه« خبر داد و گفت: بر این اساس وجوه لیست حق بیمه 
به صورت بر خط )آنلاین( از کارفرمایان دریافت و به محض 
مربوطه  کارگاه   بیمه شدگان  درمان  استحقاق  بیمه،  حق  واریز 
برقرار می شود؛ بدین ترتیب مشکلات بیمه شدگان برای استفاده 

از خدمات درمانی رفع خواهد شد.
مهندس مهدی کلانتری ضمن اشاره به تاسیس شرکت خدمات 
در  اجتماعی  تامین  سازمان   IT بازوی  عنوان  به  تامین  ماشینی 
سال ۱۳۷۰ و انجام تمام خدمات IT سازمان مذکور اعم از نرم 
افزار، سخت افزار، زیرساخت و شبکه توسط این شرکت افزود: 
بیش از ۱۰۰ هزار کاربر داخل سازمان و چندین میلیون کاربر 
بیرون سازمانی داریم که آحاد مردم و بیمه شدگان، پزشکان و 
مراکز درمانی و داروخانه ای طرف قرارداد تامین اجتماعی، عملا 

از مخاطبان شرکت هستند.
وی در خصوص تعداد کاربران و بیمه شدگانی که از خدمات 
ارائه  طرح  کرد:  اظهار  هستند،  بهره مند  شرکت  غیرحضوری 
خدمات غیرحضوری تامین اجتماعی  از سال ۱۳9۷ در شرکت 
 ۳۰۷۰ طرح   ۱۳99 سال  آن  بدنبال  و  است  شده  اندازی  راه 
با  شد  مقرر  آن   اساس  این  بر  که   شد  اجرا  شرکت  توسط 
غیرحضوری کردن ۳۰ خدمت، ۷۰ میلیون بار مراجعات به شعب 
تامین اجتماعی کاهش یابند هم اکنون این طرح به ۴۲۸۰ تبدیل 
شده است یعنی ۴۲ خدمت غیر حضوری داریم که ۸۰ میلیون 

مراجعه به شعب را کاهش می دهد.
»تامین  اپلیکیشن  به 4۸ خدمت غیرحضوری در  دسترسی 

من«
تامین  ماشینی  خدمات  و  مدیریت  مشاور  شرکت  مدیرعامل 
به مخاطبان  الکترونیک  مهم خدمت رسانی  از درگاه های  یکی 
عنوان   eservices.tamin.ir سامانه   را  اجتماعی  تامین  سازمان 
کرد و افزود: در حال حاضر در این سامانه حدود ۵۷ خدمت 
ارائه  غیرحضوری  به صورت  درمانی  و  بیمه ای  حوزه های  در 
خدمت   ۴۸ من«  »تامین  اپلیکیشن  روی  به  همچنین   می شود. 
قرار  بگیران  مستمری  و  کارفرمایان  بیمه شدگان،  دسترس  در 
گرفته است که بتدریج این تعداد افزایش و تا پایان امسال کلیه 
توسط  و  غیر حضوری  به صورت  مذکور  سامانه  در  خدمات 

اپلیکیشن تامین من ارائه خواهد شد.
تیرماه  در  من«  »تامین  اپلیکیشن  نسخه  اولین  کلانتری  گفته  به 
در  جدید  سرویس   ۴۸ امروز  تا  و  شد  رونمایی  گذشته  سال 
اختیار ذی نفعان قرار گرفته است و از زمان انتشار تا کنون یک 

میلیون و ۵۰۰ هزار کاربر فعال از این برنامه استفاده می کنند.
صدور روزانه ۱.۵ میلیون نسخه الکترونیک 

اجرای طرح نسخه الکترونیک از آبان ماه سال ۱۳9۴ آغاز و در 
سال ۱۳9۷ با هدف ارائه خدمات الکترونیک و حذف دفترچه در 
سازمان تامین اجتماعی به بهره برداری رسید. با اسناد به قانون 
از اول دیماه ۱۴۰۰ سازمان های بیمه گر از جمله تامین اجتماعی 
مکلف به اجرای آن به صورت صد در صدی شد که مدیرعامل 
تامین درباره تعداد  شرکت مشاور مدیریت و خدمات ماشینی 
به  طرح  اجرای  طی  الکترونیک  نسخه  قرارداد  طرف  پزشکان 
ایسنا گفت: سامانه در دسترس همه پزشکانمان قرار دارد. حدود 
۱۲۰ هزار پزشک طرف قرارداد سازمان هستند و از سامانه نسخه 
الکترونیک به صورت مستقیم و غیر مستقیم استفاده می کنند به 
طوریکه روزانه حدود ۱.۵ میلیون نسخه یعنی هر ثانیه ۱۷ نسخه 
در حال ثبت در سیستم تامین اجتماعی هستند. همچنین با توجه 
به تعامل با شرکت های استارتاپی  و قراردادن API ها، حدود 
۳۰۰ شرکت استارتاپی از APIهای ما استفاده و نسخ پزشکان را 

در اپلیکیشن های خود بارگذاری می کنند.
تامین  ماشینی  خدمات  و  مدیریت  مشاور  شرکت  عامل  مدیر 
تیرماه  پایان  تا   ۱۴۰۰ سال  ابتدای  از  اینکه  اعلام  با  همچنین 
ثبت  الکترونیک  به صورت  نسخه  میلیون   ۷۳۱ از  بیش   ۱۴۰۲
نسخه در  میلیون  از ۲۳۰  بیش  تعداد  این  از  افزود:  شده است 
بیش   ، درمانگاه ها  در  نسخه  میلیون   ۲۰۰ از  بیش  داروخانه ها، 
از ۱9۰ میلیون نسخه در مطب و بیش از ۸۳ میلیون نسخه در 
پاراکلینیک ها ثبت شده است.به گفته کلانتری، در حال حاضر 
حدود ۷۰ درصد پزشکان از نسخه نویسی الکترونیکی استفاده 
می کنند و این در حالی است که با توجه به وجود زیر ساختهای 
نیز  باقی مانده  درصد   ۳۰ به  خدمت  ارائه  امکان  فنی،  مناسب 
الکترونیکی  نسخه نویسی  و  سامانه  این  از  مندی  بهره  جهت 
وجود دارد. هم اکنون۱۲۰ هزار پزشک، ۱۵ هزار داروخانه، ۱۱ 
هزار پاراکلینیک و حدود ۴۰۰۰ درمانگاه هم طرف قرارداد و از 

سامانه های آنلاین تامین اجتماعی استفاده می کنند.
نسخه نویسی  سامانه  سیستم  قطعی  و  اختلالات  کاهش 

الکترونیک به زیر یک درصد
یکی از مشکلات اولیه پزشکان و مراکز درمانی و داروخانه ای 
قطعی  و  اختلالات  نسخه نویسی،  سامانه  از  بهره مندی  برای 
اینترنت بود که کلانتری در این خصوص نیز گفت:  سیستم و 
میزان قطعی و اختلال سیستم در حال حاضر در حد بسیار ناچیز 
و زیر یک درصد است؛ در ابتدای طرح با توجه به مشکلات 
بودیم که  با یکسری اختلالات روبرو  منابع  نبود  زیرساختی و 
این  زیرساختها  تقویت  و  شده  انجام  پیگیریهای  با  اکنون  هم 
مشکلات تا حد زیادی مرتفع شده و در حال حاضر اختلالی 
به  گاهی  چنانچه  و  نداشته  وجود  سازمان  این  سامانه های  در 
دلیل بروز مشکل در سامانه های مرتبط با طرح، اختلالی بروز 
کند، با هماهنگی سازمان مربوطه نسبت به رفع فوری مشکل در 

نهادهای مرتبط اقدام می شود. 
و  ایجاد  راستای  در  بیمه شدگان  پزشکی  اطلاعات  انتقال 

تکمیل پرونده الکترونیک سلامت
در  بیمه شدگان  انتظار  صف  بودن  بالا  درخصوص  وی 
این  کرد:  اظهار  الکترونیک  نسخه  خوانش  جهت  داروخانه ها 
راه اندازی  با  که  است  یافته  کاهش  قبل  به  نسبت  زمان  مدت 
طرح اینترنت ملی، پیش بینی می شود مشکلات کمتر  شود چون 

قرار است داروخانه ها در بستر اینترنت ملی کار کنند.
تامین  ماشینی  خدمات  و  مدیریت  مشاور  شرکت  عامل  مدیر 
بیمه شدگان  پزشکی  پرونده های  و  اطلاعات  که  همچنین گفت 
صورت  به  سلامت  الکترونیک  پرونده  ایجاد  راستای  در 
در  الکترونیک  نسخه  این  بر  علاوه  می شود.  منتقل  دیجیتال 
همچون  دیگری  امکانات  لحظه  هر  در  و  به روزرسانی  حال 
و  می شود  افزوده  آن  به    ... و  پزشک  دستیار  دارویار،  بحث 
العلاج که از طریق  بیماران صعب  به  ارائه خدمات درمانی  یا 
صندوق حمایت از این بیماران )که به تازگی به خدمات درمانی 
تامین اجتماعی اضافه شده است( از طریق این سامانه صورت 
و اطلاعاتشان به بیمه سلامت و سایر صندوق های بیمه ای منتقل 

می شود.
اگر در بارگذاری اسناد پزشکی با مشکلی مواجه شدید با 

۱4۲۰ تماس بگیرید
به گزارش ایسنا، یکی از مباحث و مشکلات بیمه شدگان، قطع 
بیمه  آنها در دوران مرخصی زایمان است به طوریکه وقتی به 
که  ندارند  بیمه  می شود  اعلام  می کنند،  مراجعه  درمانی  مرکز 
کلانتری در این خصوص گفت : بیمه شده می بایست درخواست 
دریافت کمک هزینه بارداری از سازمان تامین اجتماعی را از 
طریق سامانه خدمات غیرحضوری تامین اجتماعی ثبت کند تا 
روند رسیدگی در شعبه انجام و استحقاق درمان وی برقرار شود.

بارگذاری  در  چنانچه  تا  خواست  بیمه شدگان  از  همچنین  وی 
 ۱۴۲۰ شماره  با  شدند  مواجه  مشکلی  با  خود  پزشکی  اسناد 
کد  و  مطرح  را  مشکل  تماس،  تامین اجتماعی(  تلفنی  )سامانه 
حل  مشکلشان  کد  این  از  استفاده  با  تا  کنند  دریافت  پیگیری 

شود.

راه اندازی سامانه دریافت
 آنلاین »لیست حق بیمه«

 رفع مشکلات برقراری استحقاق درمان بیمه شدگان

اجتماعی  تامین  ماشینی  مدیرعامل شرکت خدمات  پیش  چندی 
از رایزنی با سازمان امور مالیاتی در راستای ایجاد درگاه مشترک 
امر  این  که  داد  خبر  مالیات  هزینه  و  بیمه  حق   پرداخت  جهت 
شائبه فرار کارفرمایان از پرداخت حق بیمه با ایجاد این درگاه 
را ایجاد کرد که معاون بیمه ای سازمان تامین  اجتماعی در این 

خصوص توضیحاتی ارائه کرد.
ایجاد  که  باره  این  در  ایسنا،  با  گفت وگو  در  محمدی  محمد 
فرار  موجب  مالیات  هزینه  و  حق بیمه  پرداخت  مشترک  درگاه 
نیز  برنامه هفتم  بیمه نمی شود؟ گفت: آنچه در  از پرداخت حق 
مطرح شده این است که از طریق درگاه مشترک این امر صورت 
گیرد.وی با بیان اینکه این در حالیست که در برنامه هفتم برای 
بینی  پیش  برنامه ای  هیچ  نمی دهند،  بیمه  حق  لیست  که  افرادی 
بیمه ای وجود دارد اظهار کرد: در  لذا احتمال فرار  نشده است 
از طریق  بیمه  بود که حق  هفتم ذکر شده  برنامه  ابتدایی  لایحه  
مشکلات خاص خودش  موضوع  این  که  شود  دریافت  مالیات 
بیمه  را دارد. این موضوع را در نظر داشته باشیم که مالیات و 
در کشور ما، دو موضوع جداگانه است؛ از سال ۱۳۱۲ تا امروز 
 ۳۰ هم  اکنون  و  می شده  دریافت  و  لحاظ  جداگانه  بیمه«  »حق 
درصد است )کل مبلغ حق بیمه ۳۰ درصد از حقوق است و ۲۳ 
درصد از آن سهم کارفرما بوده و هفت درصد باقی مانده نیز سهم 

کارگر است و هر ساله مبلغ آن مشخص می شود(.

و  کرد  اشاره  جدید  طرح  این  از  بیشتری  جزییات  به  محمدی 
نفر  میلیون   ۱۶ حدود  حاضر  حال  در  اینکه  به  باتوجه  افزود: 
سازمان  و  دارد  قرار  تامین اجتماعی  پوشش  تحت  بیمه پرداز 
از  و  می کند  پرداخت  تعهدات  میلیاردتومان  هزار   ۴۰ ماهیانه 
افزایش  و  جمعیتی  هرم  پیش بینی های  اساس  بر  دیگر  سوی 
تامین منابع مهم است لذا اگر اشتباهی در بحث  بازنشستگی ها، 
اصلاح مقررات و روش دریافت حق بیمه انجام دهیم شاید در 
این  دنبال  به  شویم؛   مواجه  مشکل  با  تعهدات  پرداخت  بحث 
بودیم که درگاه بیمه و مالیات یکی باشد اما نبایستی حق بیمه 
لیست  که  کارفرمایی  بالعکس؛  یا  شود  اخذ  مالیات  طریق  از 
به  درگاه  یک  از  را  بیمه  لیست  آن  کنار  در  می برد  را  مالیاتی 
تامین اجتماعی ارسال کند یعنی یک درگاه مشترکی وجود دارد 
که کارفرما علاوه بر آنکه مالیاتش را از آنجا پرداخت می کند، 
واریز کند.  اجتماعی  تامین  به حساب  نیز  را  بیمه  می تواند حق 
مبلغی  یک  مالیات  برای  کارفرما  که  دارد  وجود  احتمال  این 
کند  پرداخت  مبلغی  یک  نیز  اجتماعی  تامین  بیمه  حق  برای  و 
مشترک  درگاه  طریق  از  شد  قرار  رویه  وحدت  ایجاد  برای  اما 
این اتفاق رخ دهد، اما واریزی و ارسال لیست از طریق درگاه 
مالیات  کارفرما  که  صورت  بدین  باشد  جداگانه  باید  مشترک 
بیمه خود  نیز حق  اجتماعی  تامین  پرداخت و  را جداگانه  خود 
پرداخت  زمینه  در  خاصی  مشکل  تا  کند  دریافت  جداگانه  را 

تعهدات ایجاد نشود.
معاون بیمه ای سازمان تامین اجتماعی ادامه داد: در حال حاضر 
با  تامین اجتماعی  غیرحضوری  خدمات  از  استفاده  با  کارفرما 
لیست  ارسال  گزینه  انتخاب  و   es.tamin.ir سایت  به  مراجعه 
پرداخت  را  بیمه  و حق  ارسال  را  لیست  بیمه،  پرداخت حق  و 
اما  باشد  کرده  مراجعه  اجتماعی  تامین  به  آنکه  بدون  می کند 
اجتماعی  تامین  به  ارباب رجوع  هنوز  می کردند  تصور  دوستان 
حضوری  مراجعه  اصلا  اکنون  که  صورتی  در  می کند  مراجعه 
حق  لیست  فقره  هزار   ۳۰۰ و  میلیون  یک  ماهیانه  بلکه  نداریم 
بیمه را از کارفرمایان دریافت می کنیم؛ شاید کمتر از نیم درصد 
مراجعات به صورت حضوری صورت گیرد که این نیم درصد 
نیز ممکن است در روزهای پایانی ماه به دلیل کندی سیستم یا 
به صورت  بیشتر  تسهیلات  ایجاد  راستای  در  و  اینترنت  مشکل 

حضوری انجام شود.
ایسنا، کلانتری مدیرعامل شرکت مشاور مدیریت و  به گزارش 
امور  سازمان  با  رایزنی  از  این  از  پیش  تامین  ماشینی  خدمات 
پرداخت  منظور  به  مشترک  درگاه  ایجاد  راستای  در  مالیاتی 
حق بیمه و هزینه مالیات به ایسنا خبر داد و گفته بود: همزمان و 
همسو با راه اندازی پروژه لیست مشترک بیمه و مالیات، »سامانه 
دست  در  شرکت  توسط  نیز  بیمه«  حق  لیست  دریافت  متمرکز 

پیاده سازی و اجراست.

چالش تامین اجتماعی با ایجاد درگاه مشترک پرداخت »حق بیمه« و »مالیات«

جلسه مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده)نوبت اول( شرکت تعاونی مسکن کارکنان 
سالن  محل  در   1402/07/06 شنبه  پنج  روز  عصر   13 ساعت  راس  گیلان  های  زندان 
اجتماعات مرکز آموزش منطقه 10 سازمان  زندان ها واقع دررشت میدان شهرداری- 

خیابان اقتصاد جنب اداره گذرنامه تشکیل می گردد.
با در دست داشتن کارت ملی راس ساعت مقرر در  لذا از کلیه اعضا دعوت می شود 
محل مذکور، حضور به هم رسانند و یا وکیل/ نماینده خود را کتبا معرفی نمایند ضمنا 
به اطلاع می رساند به موجب ماده 19 آیین نامه نحوه تشکیل  مجامع عمومی تعداد آرا 
وکالتی هر عضو حداکثر 3 رای و هر شخص غیرعضو یک رای خواهد بود)برابر ماده 
مذکور وکالتی مورد تایید می باشد که تا 24 ساعت قبل  از برگزاری مجمع به دفتر 

تعاونی واقع در مرکز آموزش منطقه 10 کشوری مراجعه و ثبت و تایید گردد(
داوطلبان تصدی سمت هیات مدیره و بازرسی به موجب ماده 2 دستورالعمل موظفند 

حداکثر ظرف یک هفته بعد از انتشار آگهی دعوت، فرم داوطلبی را تکمیل و تحویل 
دفتر تعاونی نمایند.

به  تاریخ مذکور  العاده نوبت اول در  ضمنا چنانچه مجمع عمومی عادی به طور فوق 
دلیل عدم رسیدن حد نصاب اعضا رسمیت نیافت نوبت دوم متعاقبا  اعلام می گردد.

*
دستور جلسه:

1-گزارش مدیرعامل
2-انتخابات اعضای اصلی و علی البدل هیات مدیره و بازررس

3-طرح و تصویب صورت های مالی 1401
4-طرح و تصویب بودجه پیشنهادی سال 1402

5- تعیین روزنامه کثیرالاتشار جهت درج آگهی های قانونی شرکت

تاریخ انتشار 1402/06/20

آگهی دعوت مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده  
)نوبت اول(
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 احصای دقیق درآمد اصناف و اخذ مالیات هوشمندانه
 با قانون پایانه های فروشگاهی 

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
مالیات ستانی، در قالب قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه 
این  قالب  در  گفت:  است،  هوشمندانه  و  عادلانه  مودیان 
مالیات منصفانه  افراد،  بر درآمد واقعی  مبتنی  قانون می توان 

و هوشمندانه اخذ کرد.
پایانه های  قانون  ویژگی های  به  اشاره  با  صالحی   مسلم 
فروشگاهی و سامانه مودیان در اقتصاد کشور، اظهار داشت: 
مودیان  شناسایی  فروشگاهی،  پایانه های  قانون  اصلی  هدف 

مالیاتی و پرداخت مالیات بر مبنای عدالت است.
وی با بیان اینکه در قالب این قانون سهم مالیاتی هر فرد و 
از سوی دیگر  کسب و کار مشخص می شود، تصریح کرد: 
مهم  ویژگی های  جمله  از  مالیاتی  فرارهای  از  جلوگیری 
به  می تواند  قانون  این  همچنین  می شود،  قلمداد  قانون  این 
فرهنگ سازی در پرداخت مالیات، شناسایی مودیان جدید و 

افزایش درآمدهای مالیاتی کمک کند.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
هوشمندانه  و  عادلانه  فوق،  قانون  قالب  در  مالیات ستانی، 
است، بیان کرد: در قالب این قانون می توان مبتنی بر درآمد 

واقعی افراد مالیات منصفانه و هوشمندانه اخذ کرد.
سامانه  و  فروشگاهی  پایانه های  قانون  به  اشاره  با  صالحی 
کرد:  بیان  احتکار  و  کالا  قاچاق  از  جلوگیری  در  مودیان 
وقتی قرار باشد هر نوع تراکنشی در کارتخوان ها انجام شود، 
طبیعی است که در قالب این فرایند میزان نقل و انتقالات پول 
مشخص شده و براساس این اطلاعات میزان مالیات مشخص 
پولشویی،  از  می تواند  قانونی  فرایند  این  بنابراین  می شود  
کند.وی  جلوگیری  مالیاتی  فرارهای  و  احتکار  کالا ،  قاچاق 
جابه جایی  هرگونه  که  باشد  مصمم  دولت  اگر  کرد:  تاکید 
نقدی  به صورت  پول  و  انجام  بانکی  سیستم  طریق  از  پول 
جابه جا نشود حتماً این امر می تواند شرایط اخذ مالیات در 

کشور را بهبود ببخشد.
بیان  با  اسلامی  شورای  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  عضو 
اینکه اجرای صحیح قانون پایانه فروشگاهی و سامانه مودیان 
در  ما  وقتی  گفت:  شود،  منجر  مالیاتی  عدالت  به  می تواند 
درستی  به  را  مالیاتی  مودیان  همه  بتوانیم  قانون  این  قالب 
شناسایی کنیم دیگر همه به نوعی در فرایند پرداخت مالیات 

مشارکت خواهند کرد.
تراکنش  اساس  بر  افراد  از  مالیات  واقع  به  کرد:  تاکید  وی 

درآمد  خالص  و  حاصله  درآمدهای  پول،  جابه جایی  مالی، 
اخذ می شود و این موارد می تواند در قالب قانون مذکور بر 
عادلانه شدن نظام مالیاتی کشور کمک کند، بنابراین اجرای 

این قانون ضرورت داشته و باید مبنای کار قرار گیرد.
بنابراین گزارش با دسترسی به اطلاعات مالی و کالایی دقیق 
و قابل اعتماد، سازمان امور مالیاتی قادر خواهد بود مالیات 
افراد و مشاغل را به طور مؤثرتری ارزیابی کند و تشخیص 
اطلاعاتی  سیستم  یک  وجود  بدون  حاضر،  حال  در  دهد، 
جامع، سازمان امور مالیاتی قادر به ردیابی جریان های مالی و 
کالایی بخش غیررسمی نیست که منجر به فرار مالیاتی قابل 

توجه و از دست دادن درآمدهای مالیاتی بالقوه می شود.
مالیاتی  امور  به سازمان  مالیاتی  اجرای کامل سامانه مودیان 
این امکان را می دهد که داده های مربوط به زنجیره تولید و 
تحلیل  و  تجزیه  و  جمع آوری  را  خدمات  و  کالا  هر  توزیع 
بی نظمی ها،  تا  سازد  می  قادر  را  آنها  موضوع،  این  کند؛ 
و  مالی  جریان های  در  احتمالی  مالیاتی  فرار  و  مغایرت ها 

کالایی بخش غیررسمی را شناسایی کنند؛ با دسترسی به این 
اطلاعات، سازمان امور مالیاتی می تواند اقدامات مناسب را 
برای اطمینان از رعایت قوانین مالیاتی و افزایش درآمدهای 

مالیاتی انجام دهد.
مالیاتی  درآمدهای  افزایش  بر  علاوه  مودیان  سامانه  اجرای 
حاضر،  حال  در  می شود ،  نیز  مودیان  تعداد  افزایش  موجب 
فعالیت  غیررسمی  بخش  در  که  مشاغلی  و  افراد  از  بسیاری 
می کنند، در سازمان مالیاتی ثبت نام نکرده و بنابراین مالیات 
اطلاعاتی  سیستم  یک  سازی  پیاده  نمی کنند.با  پرداخت 
شفافیت  اهمیت  که  مالیاتی  مودیان  سامانه  طریق  از  جامع 
مشاغل  و  افراد  این  می کند،  برجسته  را  اقتصادی  مبادلات 
اقتصاد  به  و  ثبت نام   مالیاتی  مراجع  در  تا  می شوند  تشویق 
رسمی کمک کنند، این نه تنها درآمدهای مالیاتی را افزایش 
اخذ  زمینه  ترویج می کند و  را  رقابت عادلانه  بلکه  می دهد، 
مالیات منصفانه و عادلانه برای همه مشاغل اعم از رسمی و 

غیررسمی ایجاد می کند.

در اربعین سال جاری، بانک مرکزی توانست با وجود افزایش 
تقاضای ارز، نرخ ارز را مدیریت کند، از سوی دیگر تخصیص 
ارز زیارتی به صورت دینار به جای دلار و عرضه ارز اربعین 
توسط ۶ بانک کشور در قالب ۱۷۹۰ شعبه شهری و روستایی، 
با چالش مواجه  دینار  ارز  تأمین  اربعین در  موجب شد زوار 
نباشند. دولت سیزدهم نشان داده  در بخش های مختلف مدیریت 

اجرایی کشور الگوی مناسب و جدیدی را ایجاد کرده است.
یکی از مواردی که می توان در تحول مدیریتی در کشور به آن 
اشاره کرد، مدیریت مناسب و متفاوت در برگزاری راهپیمایی 
عظیم اربعین حسینی است، به اذعان بسیاری از زائرانی که به 
زیارت امام حسین )ع( در سال های گذشته و امسال رفته اند، 

تغییر شیوه مدیریت  در اربعین امسال کاملا محسوس بود.
تسهیلاتی که دولت سیزدهم به طور مستقیم و غیرمستقیم برای 
راهپیمایی اربعین حسینی امسال تامین کرد، توانست رضایت 
زائران را جلب کند، یکی از موضوعاتی که هر سال مشکلات 
فراوانی را برای زائران حسینی ایجاد می کرد، مسئله تامین ارز 
مشکلات  با  زائران  و  دولت  هرسال  ارز،  تامین  زمینه  بود .در 
زیادی مواجه بودند که در نهایت به تعداد کمی از افراد ارز 
انتقادات  سال  هر  نیز   ارز  اخذ  شیوه  می شد،  داده  تخصیص 

فراوانی را برای زائران ایجاد می کرد.
فروش ارز اربعین امسال با سال گذشته تفاوت هایی داشت به 
طوری که  سال گذشته هر زائر با ارائه کارت ملی و ثبت نام در 
سامانه سماح، چیزی حدود ۱۰۰ دلار و یا معادل آن ۱۵۰ هزار 
که  رقمی  می کرد  دریافت  ارز  مبادله ای  نرخ  به  عراقی  دینار 

امسال با افزایش ۵۰ هزار دیناری همراه شده بود.
هنوز نبود مدیریت ارزی برای سفرهای اربعین در دولت گذشته 
)ع(  امام حسین  زوار  به  ارز  ارائه  نحوه  تأسف بار  تصاویر  و 
نشده  پاک  مردم  اذهان  از  در دولت گذشته    در کشور عراق، 
است، اما شیوه تخصیص ارز اربعین در سال گذشته و امسال 
تغییرات شگرفی داشته است که بررسی آماری نیز موید این 

موضوع است.
شیوه پرداخت ارز اربعین به زائران در دولت دوازدهم

بسیاری از کارشناسان پرداخت دلار و یورو به زائران اربعین 
را یک سیاست اشتباه در زمان تحریم ها می دانستند. اما بانک 
مرکزی در آن دوره بی اعتنا به انتقادات، کار خود را می کرد 
اختیار سوداگران  در  ناچیز  قیمت  به  را  ارزی کشور  منابع  و 

قرار می داد.
* ابتکار عمل دولت در جایگزینی دینار به جای دلار

نکته مهمی که بسیاری از زائران و کارشناسان اقتصادی از آن 
تقدیر کرده اند ماجرای تخصیص ارز زیارتی به صورت دینار 
 ۱4۰۱ سال  به  نسبت   ۱4۰2 سال  در  اربعین  ارز  سهمیه  بود، 
دریافت سهمیه  برای  زائران  یافت،  افزایش  حدود 33 درصد 
ارز اربعین باید در سامانه سماح ثبت نام می کردند، اما با بالا 
رفتن تقاضا در سال جاری حتی می توانستند بدون کد زائر، ارز 
اربعین بگیرند.جایگزینی دینار به جای دلار برای سفر به عراق 
از جمله تجربه های موفق دولت و بانک مرکزی بود که بسیاری 
از آن راضی بودند، موضوعی که هم به چالش بانک مرکزی 
برای تامین ارز این سفر پایان داد و هم زوار کربلا نیز از آن 

راضی بودند.
* تقاضای ارز اربعین امسال نرخ دلار را افزایش نداد

جالب اینکه همواره این نگرانی وجود داشت که با آغاز سفرِ 
هموطنان به کشور عراق در ایام محرم و اربعین، با توجه به 
اما  شود،  مواجه  افزایش  با  دلار  نرخ  ارز،  خرید  برای  تقاضا 
محسوسی  تغییر  ارز  نرخ  دولت،  عمل  ابتکار  این  با  امسال 

نداشت و این نگرانی رفع شد.
* رشد چهار برابری پرداخت ارز اربعین به زوار

آن گونه که بانک مرکزی اعلام کرده است، در بازه زمانی 2۶ 
مرداد تا ۱4 شهریور، یک میلیون و ۸۰ هزار نفر زائر ارز اربعین 
را دریافت کردند که نسبت به سال گذشته، چهار برابر بیشتر 
بوده است؛ رقمی حدود 2۱۶ میلیارد دینار عراق که بدون فشار 
به بازار آزاد و تغییر قابل توجه نرخ دلار و سایر ارزها، نیاز 
از سبد  توانست دلار را  تامین کرد و  را  اربعین  زائران  ارزی 

زائران کربلا حذف و دینار را جایگزین آن کند.
در همین زمینه رئیس کل بانک مرکزی می گوید: خدمات ارز 
اربعین در سال جاری با چند تفاوت اساسی با سال های قبل 
بانکی کشور انجام گرفت. امسال برای نخستین  توسط شبکه 
کردیم  تلاش  و  ساده تر شد  اربعین،  ارز  دریافت  مراحل  بار، 
غیرحضوری  سامانه های  توسط  خدمات  از  بیشتری  سهم 
صورت پذیرد.فرزین تصریح کرد: در طول ایام اربعین حسینی 
نیز همگان شاهد بودند که این اقدام هوشمندانه موجب کاهش 
شده  گرفته  به کار  الگوی  شد،  غیررسمی  بازار  در  دینار  نرخ 
مقامات  اربعین حسینی و  که خوشبختانه مورد رضایت زوار 
مختلف کشور نیز قرار گرفت را می توان برای سایر کشورهای 

منطقه نیز بکار برد.

 3 اقدام موفق دولت برای تأمین
 و عرضه ارز  اربعین امسال

کدام زمین های کشاورزی مجوز 
ساخت دریافت می کنند؟

درجه  زمین های  گفت:  آب  و  تحقیقات خاک  مؤسسه  عضو 
 ۱۸ ایران  و  هستند  شده  شناخته  کشاورزی  اراضی   4 تا   ۱
میلیون هکتار اراضی قابل کشت دارد که بیش از ۷۰ درصد 
کشاورزی  اراضی  کاربری  تغییر  است.   4 و   3 اراضی  آن، 
جامعه  غذایی  امنیت  تضمین  و  تأمین  برای  جدی  تهدیدی 
برای بخش  تهدیدی  امروز  تولید مسکن  قانون جهش  است. 
کشاورزی کشور بوده که به گفته کارشناسان این حوزه پیش 
از تصویب قانون هفتم توسعه باید اصلاح شود.بر اساس فصل 
مسکن لایحه هفتم توسعه در ماده ۵۰ آن آمده »وزارت راه و 
شهرسازی در اجرای قانون جهش تولید مسکن مکلف است 
به منظور زمینه سازی و تسهیل دسترسی به مسکن مناسب به 
ویژه برای افراد فاقد مسکن و در راستای ارتقای کمی و کیفی 

سکونت، اقدامات زیر را در طول برنامه انجام دهد:...
ت- از طریق توافق با مالکین اراضی غیردولتی فاقد کاربری 
مسکونی با رعایت ماده )۸( قانون جهش تولید مسکن نسبت 
به تأمین زمین برای اجرای طرح های حمایتی ساخت مسکن 
خصوصی،  بخش  توسط  مسکونی  شهرک های  احداث  یا  و 
اولویت تعاونی های مردمی و  با  تعاونی و عمومی غیردولتی 
رعایت  از  اعم  شهرسازی  و  راه  وزارت  ضوابط  رعایت  با 
سرانه های شهری و تأمین خدمات زیربنایی و روبنایی مورد 
نیاز و همچنین سایر قوانین و مقررات اقدام نماید«. به گفته 
برای  تهدیدی  این دستورالعمل  کارشناسان حوزه کشاورزی 
دچار  را  غذایی  امنیت  ادامه  در  و  بوده  کشاورزی  اراضی 
 4 و   3 اراضی  قانون  اساس  بر  همچنین  می کند.  مخاطره 
کشاورزی می تواند تغییر کاربری داشته و برای نهضت مسکن 
سازی مورد استفاده قرار گیرد.حال پرسش این است که چند 
آیا  و  بوده   2 و   ۱ درجه  اراضی  جز  کشور  اراضی  درصد 
اراضی 3 و 4 قابلیت احیا ندارند؟بر اساس آمار منتشر شده 
۵۰ درصد اراضی کشاورزی کشور دیم بوده که جز اراضی 3 
و 4 محسوب می شوند. میزان کشت محصول بستگی به میزان 
می رسد  نظر  به  شده  اتخاذ  تصمیمات  با  و  داشته  بارندگی 
قانونی  قرار است شکل  اراضی کشاورزی  در  تغییر کاربری 
بگیرد.کامبیز بازرگان، یکی از کارشناسان و محققان مؤسسه 
تحقیقات خاک و آب درباره بند »ت« ماده ۵۰ فصل مسکن 
هفتم  لایحه  از  بخش  این  گفت:  مهر  به  توسعه  هفتم  لایحه 
از  رو  این  از  بوده  کشاورزی  بخش  برای  تهدیدی  توسعه 
انجمن علوم خاک به کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی 
با  شود.وی  لغو  بند  این  تا  شد  درخواست  و  نوشته  نامه ای 
تاکید بر اینکه قانون جهش تولید مسکن نیاز به اصلاح دارد، 
افزود: با برنامه هایی که برای جهش تولید مسکن دیده شده، 
اراضی کلاس 3 و 4 که در حال تولید غذا برای کشور هستند 

متأسفانه در معرض تهدید تغییر کاربری قرار گرفته اند.
ادامه  کشور،  کشت  قابل  اراضی  مساحت  به  اشاره  با  وی 
داد: در حال حاضر ۱۸ میلیون هکتار اراضی قابل کشت در 
کشور وجود دارد که از این آمار فقط ۱.۵ میلیون هکتار آن 
در کلاس ۱ قرار دارد. حدود 2.۵ میلیون هکتار کلاس 2 و 
باقی یعنی بیش از ۷۰ درصد این اراضی کشاورزی مربوط به 
کلاس های 3 و 4 است.وی یادآور شد: بر اساس تقسیم بندی 
اراضی، زمین های کلاس ۱، 2، 3، 4 و ۵ قابل کشت بوده و 
در  کشت  البته  ندارند؛  کشت  قابلیت   ۶ اراضی کلاس  فقط 
اراضی کلاس ۵ هم دشوار بوده و با یک سلسله روش هایی 
آب  و  خاک  حوزه  پژوهشگر  کرد.این  کشاورزی  می توان 
به  کشت  محدودیت های  داد:  توضیح  خود  سخنان  ادامه  در 
لحاظ تقسیم بندی رتبه اراضی کشاورزی این گونه است که 
از  اراضی کلاس یک بدون هیچ مشکلی توان کشت دارند. 
آغاز  محدودیت ها  می رویم  جلوتر  که  یک  زمین های کلاس 
می شود. مثلًا در اراضی کلاس 2 ممکن است با سفتی خاک 
زمین های  اصلاح  است.  اصلاح  قابل  که  باشیم  رو  به  رو 
و  کرد  هزینه  می توان  اما  بوده  کشاورزی کلاس 3 سخت تر 
در ادامه از سود آن در تضمین امنیت غذایی بهره مند شد.وی 
زمین که کمی شورتر می شود جز دسته کلاس  اضافه کرد: 
کشاورزی  قابل  که  هم   ۵ زمین های کلاس  می گیرد.  قرار   4
گرفت. نظر  در  برخی محصولات خاص  برای  می توان  دارد 

وی افزود: این زمین ها ممکن است سنگلاخی باشد که شاید 
برای کشت گندم مناسب نباشد ولی بستگی به نوع محدودیت 
با  و  کرده  انتخاب  را  زمین ها  این  مناسب  محصول  می توان 
هزینه  اظهار کرد:  داشت.وی  موفق  زه کشی کشت  عملیات 
دارد اما از سود تولید، کشور بهره مند می شود. حتی ممکن 
است کشاورز زمین را تبدیل به باغ کرده و درختکاری کند. 
درآمد طولانی از آن نیز سرمایه گذاری را برای باغدار توجیه 
برای  اما  است  سنگین  اولیه  گذاری  سرمایه  بنابراین  می کند. 
صرفه  اتفاقاً  دارد  حاصلخیز  خاک  محدودیت  که  ما  کشور 
اقتصادی دارد که دولت به کشاورز کمک کند و وام بلندمدت 

بدهد تا خاک را اصلاح کند.

ساخت ۴ میلیون مسکن طی ۸ سال

عقبگرد مجدد رشد ۱۲  ماهه نقدینگی در پایان مرداد

گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  راهبردی  فراکسیون  رئیس 
پیش بینی می شود از ساخت 4 میلیون واحد طرح نهضت ملی 
نیز در دوره بعدی به  دومیلیون آن در این دوره و 2 میلیون 

سرانجام برسد.
راهبردی  فراکسیون  رئیس  میرتاج الدینی  محمدرضا  سید 
مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با خبرنگار مهر با تاکید 
در کشور، گفت:  و ساز مسکن  مالی ساخت  بر حل مشکل 
مالی  منابع  تأمین  بخش  در  مسکن  اوضاع  اینکه  به  توجه  با 
تأمین  جدید  روش  خصوصی  بخش  است،  مشکل  دچار 
ملی  توسعه  در  مشارکت  کنسرسیوم  عنوان  تحت  مالی  منابع 
مسکن را پیشنهاد داده است.رئیس فراکسیون راهبردی مجلس 
شورای اسلامی در ادامه تصریح کرد: براساس این کنسرسیوم، 
گروه های مختلف تجهیزات و مصالح، مایحتاج ساختمانی را 
در قبال تهاتر با ملک و املاک در اختیار کارفرماهای دولتی 

قرار می دهند.
این کنسرسیوم مشارکت  در  امروز ۹۰ شرکت  تا  وی گفت: 
و برای تهاتر، اعلام آمادگی کردند تا 2۰۰ هزار میلیارد ریال 

معادل 2۰ هزار واحد مسکونی در توسعه ملی مسکن مشارکت 
انجام  افزود:  ادامه  در  شرقی  آذربایجان  مجلس  کنند.نماینده 
این اتفاق مهم، مسئله کمبود نقدینگی دولت را حل می کند و 

امیدوارم این رقم تا ۵۰۰ هزار میلیارد ریال هم برسد.
تاکید  اسلامی  شورای  مجلس  راهبردی  فراکسیون  رئیس 
کرد: مجلس آمادگی دارد در هرجایی که مانع قانونی وجود 
دارد، ورود کند و از دولت می خواهد فضا را تلطیف کرده و 
آئین نامه های دس وپا گیر را بردارد تا این مسئله عملیاتی شود.

وی با اشاره به سخت بودن روند ساخت 4 میلیون در دولت 
سیزدهم  دولت  در  مسکن  میلیون   4 ساخت  گفت:  سیزدهم، 
انتظار می رود 2 میلیون مسکن در  قطعاً آسان نخواهد بود و 
دولت  دوم  دوره  در  هم  میلیون   2 و  سیزدهم  دولت  ابتدای 
سیزدهم ساخته خواهد و نیازمند کمک دستگاه ها و نهادهای 
که موجب  روند  افزود: یک  است.میرتاج الدینی  دیگر  دولتی 
آسان سازی در روند ساخت و ساز مسکن خواهد شد تأمین 
مصالح  مانند  است  مسکن  نیاز  مورد  کالا  و  اعتبار  سرمایه، 
مختلفی که در ساخت و ساز طرح نهضت ملی مسکن استفاده 

خواهد شد و بیشترین نیاز ساخت مسکن مصالح قابل تهاتر 
است مانند مصالح فولادی، میل گرد، سیمان و...

مسکن  ساخت  راهکارهای  از  یکی  گفت:  مسئول  مقام  این 
تهاتر زمین است که شرکت های مختلف، سازندگان مسکن، 
انبوه سازان و برخی از کارخانه های مرتبط با ساخت و ساز 
مسکن می توانند در این تهاتر توافقی ایجاد شود که در ازای 

پول واحدهای مسکونی به عنوان دستمزد به آنها تعلق گیرد.
وی در ادامه تاکید کرد: با سازندگان طرح نهضت ملی مسکن 
آنها  به  دستمزد  دریافت  ازای  در  بلکه  نمی شود  تهاتر  زمین 
اهدا  گرفته  صورت  قرارداد  براساس  مسکونی  واحدهای 
می شود و در بحث تهاتر نفت خود وزیر راه و شهرسازی باید 
تصمیم گیری کند تا با فروش نفت شرکت های خارجی به پای 
ساخت و ساز طرح نهضت ملی مسکن بیایند و البته اجرای 
این طرح نیازمند تاییدیه از سوی دولت و کمیسیون تلفیق و 
میلیون  یک  ساخت  البته  گفت:  ادامه  در  دارد.وی  را  بودجه 
نیست و بخش های  به عهده دولت  مسکن در طی سال فقط 

خصوصی نیز برای تکمیل این وعده باید به پای کار بیایند.

با  پایان مردادماه ۱4۰2  نقدینگی در  ماهه  نرخ رشد دوازده  
۱۰.۹ واحد درصد کاهش نسبت به دوره مشابه سال قبل به 
اعلام کرد  مرکزی  بانک  روابط عمومی  2۶.۹ درصد رسید. 
که این بانک در سال ۱4۰2 و در چارچوب برنامه های دولت 
راستای  در  و  تورم  و  نقدینگی  رشد  کنترل  برای  سیزدهم 
شعار سال مبنی بر »مهار تورم و رشد تولید«، اجرای برنامه 
اعتباری  مؤسسات  و  بانک ها  ترازنامه  رشد  مقداری  کنترل 
طریق  از  شده  تعیین  حدود  از  متخلف  بانک های  جریمه  و 
افزایش نسبت سپرده قانونی را همانند سال گذشته با جدیت 

دستیابی  هدف  با  پولی  برنامه  و  داشته  قرار  کار  دستور  در 
تنظیم  برای سال ۱4۰2 را  نقدینگی 2۵ درصد  به نرخ رشد 
در  نقدینگی  دوازده ماهه  رشد  نرخ  است.همچنین،  نموده 
نسبت  کاهش  درصد  احد  ۱۰.۹و  با   ۱4۰2 مردادماه  پایان 
ماه  مرداد  در  درصد   3۷.۸ )معادل  قبل  سال  مشابه  دوره  به 
تمرکز  اهتمام و  از  2۶.۹ درصد رسید که حاکی  به   )۱4۰۱
بانک مرکزی بر اجرای سیاست کنترل مقداری رشد ترازنامه 
رشد  آن  تبع  به  و  بانک ها  پول  خلق  رشد  کنترل  و  بانک ها 
است رشد  به ذکر  است.لازم  بوده  در سال جاری  نقدینگی 

دوازده ماهه پول در مردادماه ۱4۰2 در مقایسه با این میزان 
به  کاهش  درصد  واحد   ۱4.3 با  قبل  سال  مشابه  مقطع  در 
نقدینگی  به  پول  نسبت  همچنین  است.  رسیده  درصد   4۱.3
در مردادماه ۱4۰2 با ۰.۶ واحد درصد کاهش نسبت به پایان 

سال ۱4۰۱ به 2۵.۱ درصد رسیده است. 
کاهش مذکور بیانگر تعدیل سیاست نقدینگی، ناشی از اتخاذ 
رویکرد  قالب  در  پولی  و  ارزی  سیاست های  از  مجموعه ای 
فعالان  و  مردم  انتظارات  بهبود  و  اقتصادی  تثبیت  کلان 

اقتصادی است.

و ساختمان  اراضی  و  ثبتی  تکلیف وضعیت  و  تعیین  قانون   3 ماده  آگهی 
و   3 ماده  اجرای  در  اینکه  نظر  به  اشرفیه  آستانه  رسمی  سند  فاقد  های 
فاقد  اراضی و ساختمان های  و  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین  قانون  غیره  
با ارایه اسناد  سند رسمی و ماده 13 آیین نامه اجرایی آن متقاضی ذیل 
نموده  مالکیت  سند  صدور  درخواست  مشاعی  اسناد  و  عادی  مدارک  و 
نهایتا  و  قانون مذکور مطرح  نظر در هیات موضوع  مورد  پرونده   و  اند 
منجر به صدور رای جهت اخذ سند مالکیت گردیده است لذا به استناد 
اطلاع عموم  فاصله 15 روز جهت  به  نوبت  قانون مذکور در دو   3 ماده 

آگهی می گردد.
ردیف1-  برابر رای به شماره  140160318006006104 هیات یک قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک آستانه اشرفیه تصرفات مالکانه بلامعارض 
به شماره شناسنامه  متقاضی )عسکر کوچکی  کار سیدانی( فرزند )احمد( 
)1090( کدملی 2738884059 صادره)آستانه اشرفیه( به صورت ششدانگ 
 )387( شماره  به  مترمربع     658/69 مساحت  به  محوطه  و  خانه  باب  یک 
فرعی از )126( اصلی قسمتی از )7و1( فرعی از 126 اصلی بخش 14 گیلان 
واقع در آستانه اشرفیه- روستای کارسیدان خریداری از احمد کوچکی 

محرز گردیده است.
به  از مجاورین و صاحبان حقوق و مالکین مشاع نسبت  لذا هر کس اعم 
انتشار آگهی  تاریخ  از  باید  باشند  داشته  اعتراض  مفروزی  و حدود  اصل 
و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به ثبت 
محل وقوع ملک  تسلیم و رسید اخذ نمایند. متعرض باید ظرف 1 ماه  از 
تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقویم دادخواست دادگاه عمومی محل 
اداره ثبت محل تحویل دهد  به  نماید و گواهی تقدیم دادخواست  را 
در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارایه حکم قطعی دادگاه است و 
در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارایه نکند اداره ثبت محل 
از  مانع  مالکیت  سند  صدور  نماید  مالکیت  سند  صدور  به  مبادرت  باید 

مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
رییس اداره ثبت اسناد و املاک آستانه اشرفیه

 باقری مطلق
تاریخ انتشار نوبت اول 1402/06/20
تاریخ انتشار نوبت دوم 1402/07/04

م الف 1001
************

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی شهرستان سیاهکل

نظر به اینکه در اجرای مواد  3، 15، 17، 18 قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و ماده 13 آیین نامه اجرایی 
آن متقاضی ذیل   با ارایه اسناد و املاک  عادی  و اسناد مشاعی درخواست  
صدور سند مالکیت  نموده و  پرونده مورد نظر در هیات موضوع قانون 
مذکور مصوب 1390/09/20 مجلس شورای اسلامی مطرح نهایتا  منجر به 
صدور رای جهت اخذ سند مالکیت  گردیده است لذا مراتب به استناد  
ماده 3 قانون  مذکور در دو نوبت به فاصله 15 روز جهت عمومی آگهی 

می گردد.
قریه  دیلمان  سیاهکل سنگ اصلی 11 بخش 16 گیلان 

پلاک فرعی 1948 مفروز از 642 در مالکیت آقای/ خانم روح انگیز رضا 
)با  1898مترمربع  مساحت  به  زمین  قطعه  یک  ششدانگ  از  شیخ  پورعین 

کاربری گندم زار و جو زار علفبر(از مالکیت رمضانعلی ناظر دیلمی 
به  نسبت  مالکین مشاع  و  از مجاوران و صاحبان حقوق  اعم  لذا هر کس 
اصل و حدود و مفروزی پلاک فوق واخواهی داشته باشد می تواند از 
انتشار آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد  تاریخ 
شهرستان سیاهکل تحویل و ظرف مدت یک ماه به مراجع  قضایی صالحه  
دادخواست تسلیم و گواهی آن را به اداره متبوعه تحویل نماید  در غیر 
به  نسبت  مقررات  برابر  مذکور  قانون  مدت  انقضای  از  پس  صورت  این 

صدور سند مالکیت  نیز مراجع متضرر به دادگاه نخواهد بود.
رییس ثبت اسناد و املاک شهرستان سیاهکل

 قاسم زاده
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/06/20
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/07/04

***********
آگهی موضوع ماده 3 قانون ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 

ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
اول  هیات   1402/05/29  - رای شماره 1402603180080003202  برابر 
فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک رودسر تصرفات مالکانه 
بلامعارض   خانم فرزانه شیر محمدی فرزند سعید  بشماره شناسنامه 4389  
صادره از  تهران  در ششدانگ  یک قطعه زمین مشتمل بر بنای احداثی  
به  مساحت 508/36  مترمربع به شماره پلاک 88 فرعی قسمتی از  پلاک 
1 فرعی از 53 اصلی واقع در میرک محله بخش 29 گیلان خریداری از 

سمیع سعیدی محرز گردیده است.
آگهی  روز   15 فاصله  به  دونوبت  در  مراتب  عموم  اطلاع  منظور  به  لذا 
متقاضی  مالکیت  سند  صدور  به  نسبت  اشخاص  که  صورتی  در  میشود 
مدت  به  آگهی  اولین  انتشار  تاریخ  از  توانند  می  باشند  داشته  اعتراضی 
ظرف  رسید   اخذ  از  پس  و  تسلیم  اداره  این  به  را  خود  اعتراض  ماه   2
مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
رییس اداره ثبت  اسناد و املاک رودسر

 قربانی  
تاریخ انتشار اول 1402/06/20
تاریخ انتشار دوم 1402/07/04

م الف 1199
***********

و ساختمان  اراضی  و  ثبتی  تکلیف وضعیت  و  تعیین  قانون   3 ماده  آگهی 
و   3 ماده  اجرای  در  اینکه  نظر  به  اشرفیه  آستانه  رسمی  سند  فاقد  های 
فاقد  اراضی و ساختمان های  و  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین  قانون  غیره  
با ارایه اسناد  سند رسمی و ماده 13 آیین نامه اجرایی آن متقاضی ذیل 
نموده  مالکیت  سند  صدور  درخواست  مشاعی  اسناد  و  عادی  مدارک  و 
نهایتا  و  قانون مذکور مطرح  نظر در هیات موضوع  مورد  پرونده   و  اند 
منجر به صدور رای جهت اخذ سند مالکیت گردیده است لذا به استناد 
اطلاع عموم  فاصله 15 روز جهت  به  نوبت  قانون مذکور در دو   3 ماده 

آگهی می گردد.
ردیف1-  برابر رای به شماره  140260318006003014 هیات یک قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک آستانه اشرفیه تصرفات مالکانه بلامعارض 
 )94( شناسنامه  شماره  به  )حیدر(  فرزند  کیسمی(  بشری  )قنبر  متقاضی 
کدملی 2739442440 صادره)آستانه اشرفیه( به صورت ششدانگ یکقطعه 
زمین مشجر  با بنای احداثی به مساحت )803( مترمربع   به شماره )3764( 
فرعی از )67( اصلی قسمتی از )1755وغیرو( فرعی از 67 اصلی بخش 14 
نیلوفر  کوچه   کیسم-  گورابسر  روستای  اشرفیه-  آستانه  در  واقع  گیلان 
5جنب مسجد سلمان خریداری از ملیحه  مظفرزاده محرز گردیده است.

به  از مجاورین و صاحبان حقوق و مالکین مشاع نسبت  لذا هر کس اعم 
انتشار آگهی  تاریخ  از  باید  باشند  داشته  اعتراض  مفروزی  و حدود  اصل 
و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به ثبت 
محل وقوع ملک  تسلیم و رسید اخذ نمایند. متعرض باید ظرف 1 ماه  از 
تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقویم دادخواست دادگاه عمومی محل 
اداره ثبت محل تحویل دهد  به  نماید و گواهی تقدیم دادخواست  را 
در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارایه حکم قطعی دادگاه است و 
در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارایه نکند اداره ثبت محل 
از  مانع  مالکیت  سند  صدور  نماید  مالکیت  سند  صدور  به  مبادرت  باید 

مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
رییس اداره ثبت اسناد و املاک آستانه اشرفیه

 باقری مطلق
تاریخ انتشار نوبت اول 1402/06/20
تاریخ انتشار نوبت دوم 1402/07/04

م الف 1011
******

و ساختمان  اراضی  و  ثبتی  تکلیف وضعیت  و  تعیین  قانون   3 ماده  آگهی 
و   3 ماده  اجرای  در  اینکه  نظر  به  اشرفیه  آستانه  رسمی  سند  فاقد  های 
فاقد  اراضی و ساختمان های  و  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین  قانون  غیره  
با ارایه اسناد  سند رسمی و ماده 13 آیین نامه اجرایی آن متقاضی ذیل 
نموده  مالکیت  سند  صدور  درخواست  مشاعی  اسناد  و  عادی  مدارک  و 
نهایتا  و  قانون مذکور مطرح  نظر در هیات موضوع  مورد  پرونده   و  اند 
منجر به صدور رای جهت اخذ سند مالکیت گردیده است لذا به استناد 
اطلاع عموم  فاصله 15 روز جهت  به  نوبت  قانون مذکور در دو   3 ماده 

آگهی می گردد.
ردیف1-  برابر رای به شماره  140260318006003018 هیات یک قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک آستانه اشرفیه تصرفات مالکانه بلامعارض 
 )94( شناسنامه  شماره  به  )حیدر(  فرزند  کیسمی(  بشری  )قنبر  متقاضی 
یک  ششدانگ  صورت  به  اشرفیه(  صادره)آستانه   2739442440 کدملی 
از  به شماره )3762( فرعی  به مساحت )600( مترمربع    باغ مشجر   قطعه 
بخش 14 گیلان  اصلی   67 از  فرعی  )1755وغیرو(  از  قسمتی  اصلی   )67(
نیلوفر 5جنب  کیسم- کوچه   گورابسر  روستای  اشرفیه-  آستانه  در  واقع 

مسجد سلمان خریداری از ملیحه  مظفرزاده محرز گردیده است.
به  از مجاورین و صاحبان حقوق و مالکین مشاع نسبت  لذا هر کس اعم 
انتشار آگهی  تاریخ  از  باید  باشند  داشته  اعتراض  مفروزی  و حدود  اصل 
و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به ثبت 
محل وقوع ملک  تسلیم و رسید اخذ نمایند. متعرض باید ظرف 1 ماه  از 
تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقویم دادخواست دادگاه عمومی محل 
اداره ثبت محل تحویل دهد  به  نماید و گواهی تقدیم دادخواست  را 
در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارایه حکم قطعی دادگاه است و 
در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارایه نکند اداره ثبت محل 
از  مانع  مالکیت  سند  صدور  نماید  مالکیت  سند  صدور  به  مبادرت  باید 

مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
رییس اداره ثبت اسناد و املاک آستانه اشرفیه

 باقری مطلق
تاریخ انتشار نوبت اول 1402/06/20
تاریخ انتشار نوبت دوم 1402/07/04

م الف 1009
***************************

و ساختمان  اراضی  و  ثبتی  تکلیف وضعیت  و  تعیین  قانون   3 ماده  آگهی 
و   3 ماده  اجرای  در  اینکه  نظر  به  اشرفیه  آستانه  رسمی  سند  فاقد  های 
فاقد  اراضی و ساختمان های  و  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین  قانون  غیره  
با ارایه اسناد  سند رسمی و ماده 13 آیین نامه اجرایی آن متقاضی ذیل 
نموده  مالکیت  سند  صدور  درخواست  مشاعی  اسناد  و  عادی  مدارک  و 
نهایتا  و  قانون مذکور مطرح  نظر در هیات موضوع  مورد  پرونده   و  اند 
منجر به صدور رای جهت اخذ سند مالکیت گردیده است لذا به استناد 
اطلاع عموم  فاصله 15 روز جهت  به  نوبت  قانون مذکور در دو   3 ماده 

آگهی می گردد.
ردیف1-  برابر رای به شماره  140260318006003028 هیات یک قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک آستانه اشرفیه تصرفات مالکانه بلامعارض 
 )60( شناسنامه  شماره  به  اشرف(  )سید  فرزند   ) زاد  قانعی  )زینت  متقاضی 
کدملی 0919271911 صادره)گناباد( به صورت ششدانگ یک قطعه زمین 
 )38( از  فرعی   )1680( شماره  به  مترمربع     )240/15( مساحت  به  مشجر  
آستانه  در  واقع  گیلان   10 بخش  38اصلی  از  1فرعی  از   قسمتی  اصلی 
اشرفیه- کورکا عبداله آباد جاده شرکت خارن پی انتهای خریداری از 

اسمعیل غلامعلی زاده  محرز گردیده است.
به  از مجاورین و صاحبان حقوق و مالکین مشاع نسبت  لذا هر کس اعم 
انتشار آگهی  تاریخ  از  باید  باشند  داشته  اعتراض  مفروزی  و حدود  اصل 
و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به ثبت 
محل وقوع ملک  تسلیم و رسید اخذ نمایند. متعرض باید ظرف 1 ماه  از 
تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقویم دادخواست دادگاه عمومی محل 
اداره ثبت محل تحویل دهد  به  نماید و گواهی تقدیم دادخواست  را 
در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارایه حکم قطعی دادگاه است و 
در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارایه نکند اداره ثبت محل 
از  مانع  مالکیت  سند  صدور  نماید  مالکیت  سند  صدور  به  مبادرت  باید 

مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
رییس اداره ثبت اسناد و املاک آستانه اشرفیه

 باقری مطلق
تاریخ انتشار نوبت اول 1402/06/20
تاریخ انتشار نوبت دوم 1402/07/04

م الف 1020
*********************

و ساختمان  اراضی  و  ثبتی  تکلیف وضعیت  و  تعیین  قانون   3 ماده  آگهی 
و   3 ماده  اجرای  در  اینکه  نظر  به  اشرفیه  آستانه  رسمی  سند  فاقد  های 
فاقد  اراضی و ساختمان های  و  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین  قانون  غیره  
با ارایه اسناد  سند رسمی و ماده 13 آیین نامه اجرایی آن متقاضی ذیل 
نموده  مالکیت  سند  صدور  درخواست  مشاعی  اسناد  و  عادی  مدارک  و 
نهایتا  و  قانون مذکور مطرح  نظر در هیات موضوع  مورد  پرونده   و  اند 
منجر به صدور رای جهت اخذ سند مالکیت گردیده است لذا به استناد 
اطلاع عموم  فاصله 15 روز جهت  به  نوبت  قانون مذکور در دو   3 ماده 

آگهی می گردد.
ردیف1-  برابر رای به شماره  140260318006002947 هیات یک قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک آستانه اشرفیه تصرفات مالکانه بلامعارض 
به شماره شناسنامه )13(   ) )فتحعلی  فرزند  متقاضی )محمد کامرانی سرو( 
کدملی 4031772815 صادره)کبودر آهنگ( به صورت ششدانگ یکقطعه 
زمین بر ساختمان به مساحت )273/10( مترمربع   به شماره )302( فرعی از 
)122( اصلی قسمتی 1فرعی از 122 اصلی بخش 14 گیلان واقع در آستانه 
اشرفیه- روستای دهشال کوچه شهید حسین محمد علی پور خریداری مع 

الواسطه از اصغر هدایتی  محرز گردیده است.
به  از مجاورین و صاحبان حقوق و مالکین مشاع نسبت  لذا هر کس اعم 
انتشار آگهی  تاریخ  از  باید  باشند  داشته  اعتراض  مفروزی  و حدود  اصل 
و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به ثبت 
محل وقوع ملک  تسلیم و رسید اخذ نمایند. متعرض باید ظرف 1 ماه  از 
تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقویم دادخواست دادگاه عمومی محل 
اداره ثبت محل تحویل دهد  به  نماید و گواهی تقدیم دادخواست  را 
در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارایه حکم قطعی دادگاه است و 
در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارایه نکند اداره ثبت محل 
از  مانع  مالکیت  سند  صدور  نماید  مالکیت  سند  صدور  به  مبادرت  باید 

مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
رییس اداره ثبت اسناد و املاک آستانه اشرفیه

 باقری مطلق
تاریخ انتشار نوبت اول 1402/06/20
تاریخ انتشار نوبت دوم 1402/07/04

م الف 1006
******

و ساختمان  اراضی  و  ثبتی  تکلیف وضعیت  و  تعیین  قانون   3 ماده  آگهی 
و   3 ماده  اجرای  در  اینکه  نظر  به  اشرفیه  آستانه  رسمی  سند  فاقد  های 
فاقد  اراضی و ساختمان های  و  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین  قانون  غیره  
با ارایه اسناد  سند رسمی و ماده 13 آیین نامه اجرایی آن متقاضی ذیل 

نموده  مالکیت  سند  صدور  درخواست  مشاعی  اسناد  و  عادی  مدارک  و 
نهایتا  و  قانون مذکور مطرح  نظر در هیات موضوع  مورد  پرونده   و  اند 
منجر به صدور رای جهت اخذ سند مالکیت گردیده است لذا به استناد 
اطلاع عموم  فاصله 15 روز جهت  به  نوبت  قانون مذکور در دو   3 ماده 

آگهی می گردد.
ردیف1-  برابر رای به شماره  140260318006003029 هیات یک قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک آستانه اشرفیه تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی )علی پور واحدی فرزند )رمضانعلی ( به شماره شناسنامه )1248( 
کدملی 2738560636 صادره)آستانه اشرفیه( به صورت ششدانگ یکقطعه 
فرعی   )1709( شماره  به  مترمربع     )3759( مساحت  به  مزروعی    زمین 
 14 بخش  اصلی   158 از  فرعی  )25وغیرو(  از  قسمتی  اصلی   )158( از 
گیلان واقع در آستانه اشرفیه- روستای روستای کماچال بالا کوچه ایثار 

8خریداری از محمد تقی موسی نژاد  محرز گردیده است.
به  از مجاورین و صاحبان حقوق و مالکین مشاع نسبت  لذا هر کس اعم 
انتشار آگهی  تاریخ  از  باید  باشند  داشته  اعتراض  مفروزی  و حدود  اصل 
و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به ثبت 
محل وقوع ملک  تسلیم و رسید اخذ نمایند. متعرض باید ظرف 1 ماه  از 
تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقویم دادخواست دادگاه عمومی محل 
اداره ثبت محل تحویل دهد  به  نماید و گواهی تقدیم دادخواست  را 
در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارایه حکم قطعی دادگاه است و 
در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارایه نکند اداره ثبت محل 
از  مانع  مالکیت  سند  صدور  نماید  مالکیت  سند  صدور  به  مبادرت  باید 

مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
رییس اداره ثبت اسناد و املاک آستانه اشرفیه

 باقری مطلق
تاریخ انتشار نوبت اول 1402/06/20
تاریخ انتشار نوبت دوم 1402/07/04

م الف 1013
*********************************

و ساختمان  اراضی  و  ثبتی  تکلیف وضعیت  و  تعیین  قانون   3 ماده  آگهی 
و   3 ماده  اجرای  در  اینکه  نظر  به  اشرفیه  آستانه  رسمی  سند  فاقد  های 
فاقد  اراضی و ساختمان های  و  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین  قانون  غیره  
با ارایه اسناد  سند رسمی و ماده 13 آیین نامه اجرایی آن متقاضی ذیل 
نموده  مالکیت  سند  صدور  درخواست  مشاعی  اسناد  و  عادی  مدارک  و 
نهایتا  و  قانون مذکور مطرح  نظر در هیات موضوع  مورد  پرونده   و  اند 
منجر به صدور رای جهت اخذ سند مالکیت گردیده است لذا به استناد 
اطلاع عموم  فاصله 15 روز جهت  به  نوبت  قانون مذکور در دو   3 ماده 

آگهی می گردد.
و   140260318006003049 شماره   به  رای  برابر  ردیف1-  
ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  یک  140260318006003027هیات 
حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی  سند  فاقد  های  ساختمان  و  اراضی 
ثبت ملک آستانه اشرفیه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی )جلیل خسرو 
کدملی   )7739( شناسنامه  شماره  به  )خلیل(  فرزند   ) صیقلسرائی  انجام 
صیقلسرائی  انجام  خسرو  جواد  و  اشرفیه(  صادره)آستانه   2738369472
از  2739907044صادر  ملی  کد  178و  شناسنامه   شماره  به  خلیل  فرزند 
باب  یک  ششدانگ  از  مشاع  دانگ  سه  صورت  به  یک  هر  اشرفیه  استانه 
خانه و محوطه  به مساحت )207/07( مترمربع   به شماره )1679( فرعی از 
)38( اصلی قسمتی از 1فرعی از 38 اصلی بخش 10 گیلان واقع در آستانه 
دوخت  نادر حسن  شهید  خیابان  دوخت  میدان حسن  کورکان  اشرفیه- 

کوچه مروارید خریداری از مسعود شعبانی و غیرو  محرز گردیده است.
به  از مجاورین و صاحبان حقوق و مالکین مشاع نسبت  لذا هر کس اعم 
انتشار آگهی  تاریخ  از  باید  باشند  داشته  اعتراض  مفروزی  و حدود  اصل 
و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به ثبت 
محل وقوع ملک  تسلیم و رسید اخذ نمایند. متعرض باید ظرف 1 ماه  از 
تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقویم دادخواست دادگاه عمومی محل 

اداره ثبت محل تحویل دهد  به  نماید و گواهی تقدیم دادخواست  را 
در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارایه حکم قطعی دادگاه است و 
در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارایه نکند اداره ثبت محل 
از  مانع  مالکیت  سند  صدور  نماید  مالکیت  سند  صدور  به  مبادرت  باید 

مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
رییس اداره ثبت اسناد و املاک آستانه اشرفیه

 باقری مطلق
تاریخ انتشار نوبت اول 1402/06/20
تاریخ انتشار نوبت دوم 1402/07/04

م الف 1018
************************

تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آیین   ۱3 ماده  و  قانون   3 ماده  موضوع   آگهی 
وضعیت ثبتی و اراضی وساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره  140260318019002318  -1402/04/14 هیات  موضوع  
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی  حوزه ثبت ملک تالش  تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضی اقای شجاع الدین مجیدی ویزنه فرزند نظام الدین     به شماره 
به  مزروعی   زمین  قطعه  تالش در ششدانگ  یک  از  شناسنامه 69 صادره 
مساحت 11911/67 مترمربع  پلاک فرعی 569 از 26 اصلی مفروز و مجزی 
شده از پلاک 142 واقع در قریه ویزنه  بخش 28 گیلان خریداری از مالک 

رسمی آقای حسام الدین  مجیدی  محرز گردیده است.
به فاصله 15 روز آگهی  به منظور اطلاع عموم مراتب  در دو نوبت  لذا 
می شود و در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
انتشار اولین آگهی به مدت 2  اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ  تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
نیک خواه- رییس ثبت اسناد و املاک تالش

تاریخ انتشار نوبت اول 1402/06/20
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/07/03

م الف 907/686 
*****************************

تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آیین   ۱3 ماده  و  قانون   3 ماده  موضوع   آگهی 
وضعیت ثبتی و اراضی وساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره  40260318019002720  -1402/04/31 هیات  موضوع  
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی  حوزه ثبت ملک تالش  تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضی اقای سید محمد آرایش  فرزند سید بشیر  به شماره شناسنامه 44 
صادره از تالش در ششدانگ  یک قطعه زمین مشتمل بر بنای احداثی   به 
مساحت 246/50 مترمربع  پلاک فرعی 11118 از 8 اصلی مفروز و مجزی 
شده از پلاک 799 واقع در قریه طولارود  بخش 28 گیلان خریداری از 
مالک رسمی آقای ایمانقلی عباسقلی زاده طولارود   محرز گردیده است.

به فاصله 15 روز آگهی  به منظور اطلاع عموم مراتب  در دو نوبت  لذا 
می شود و در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
انتشار اولین آگهی به مدت 2  اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ  تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی 

تقدیم نمایند.
 بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
نیک خواه

 رییس ثبت اسناد و املاک تالش
تاریخ انتشار نوبت اول 1402/06/20

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/07/03
م الف 907/688
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استان هااستان ها

و  داخلی  توان  از  استفاده  با  زنجان  در  تولیدی  واحد  یک   
نیروهای بومی تولید یک ویژند معروف شوینده را آغاز کرده 
بازار  درصد   ۴۰ محصول حدود  تن   ۶۵۰ روزانه  تولید  با  و 

ایران را در اختیار گرفته است.
به قفسه شوینده ها در فروشگاه نزدیک خانه تان نگاهی   اگر 
مواد  کارایی  و  تنوع  تعداد،  که  می شوید  متوجه  بیندازید، 
تعداد  بیانگر  که  شده  برابر  چند  گذشته  به  نسبت  شوینده 

واحدهای تولیدی فعال در این حوزه است.
این روزها در هر دسته بندی مواد شوینده از شوینده سینک، 
سرامیک، پاک  کننده کابینت، مایع ضد لک چوب و... ده ها 
وجود  خود  به  مخصوص  ویژگی های  با  مختلف  محصول 
توان  حفظ  برای  تولیدی  واحد  یک  دهد  می  نشان  که  دارد 
رقابتی خود در بازار و موفقیت در این عرصه باید ملاک ها و 

معیارهای کیفی بسیاری را رعایت کند.
در بین استفاده از این کالاها شاید کمتر فکر کرده ایم که اصلا 
اصلا  هم  شاید  کجاست؟  محصولات  این  سازنده  کارخانه 

برای مصرف کنندگان مهم نباشد.
اما آنچه اهمیت دارد اشتغالزایی و ایجاد رونق اقتصادی در 
یک منطقه است که با راه اندازی واحدهای تولیدی به بار می 
نشیند و از بسیاری آسیب ها و معضلات اجتماعی پیشگیری 

می کند.
یکی از این کارخانه ها در شهرک صنعتی نوآوران زنجان راه 
اندازی شده است و با استفاده از توان دانشمندان و کارگران 
شوینده های  بازار  هستند،  هم  زنجان  بومی  اتفاقا  که  داخلی 

کشور را به دست گرفته است.
کارگر  هزار  یک  برای  خود  فعالیت  آغاز  با  شرکت  این 
نفر  هزاران  به  نیز  آن  غیرمستقیم  اشتغال  و  کرد  اشتغالزایی 

می رسد.
اتکا بر  به اهمیت حمایت از تولید و  با توجه  ایرنا  خبرنگار 
ظرفیت های داخلی در رفع نیاز کشور به این کارخانه سری 

زده و با مسوولان آن گفت و گو کرده است.
رشد واحد تولیدی به رغم تحریم های ظالمانه

به  شرکت  این  فعالیت  نحوه  درباره  کارخانه  این  مدیرعامل 
خبرنگار ایرنا گفت: این واحد تولیدی از سال ۹۶ در زنجان 

شروع به کار کرد.
به  شروع  کارخانه  این  زمانی  کرد:  تصریح  سبحانی  علیرضا 
کار کرد کشور کاملا تحریم بود و پس از آن که در سال ۹۸ 
کارخانه پودر ما شروع به کار کرد، در اوج تحریم ها بودیم، 
راه اندازی  را  تا ۱۰۰ کارخانه  توانستیم صفر  این حال  با  اما 

کنیم.
سبحانی گفت: با افتتاح این دو کارخانه توانستیم با محصولات 
ایتالیایی، چینی و هندی رقابت کنیم و حتی از آنها برتر شدیم.

در طول مدت فعالیت کارخانه ظرفیت اسمی آن از ۲۵۰ تن 
تولید روزانه به ۶۵۰ تن با ۲ شیفت کاری رسیده است.

فعالیت  مدت  طول  در  اینکه  بیان  با  کارخانه  این  مدیرعامل 
کارخانه ظرفیت اسمی آن از ۲۵۰ تن تولید روزانه به ۶۵۰ تن 
با ۲ شیفت کاری رسیده است، افزود: در این مدت خروجی 
کارخانه از ۶ تن در ساعت به ۸.۵ تن در ساعت رسیده است.

آب  تصفیه خانه  درباره  همچنین  تولیدی  واحد  مسوول  این 
کشاورزی نیز گفت: خروجی پساب کارخانه باید آبی باشد 
که قابلیت کشاورزی داشته باشد که با تلاش صورت گرفته 

توانستیم پساب واحد تولیدی را به عدد مطلوب برسانیم.
دانشمندان  توسط  کارخانه  تجهیزات  همه  اینکه  بیان  با  وی 
ایرانی و به ویژه افراد بومی زنجان ساخته شده است، اضافه 
با محصولات خارجی نظیر خود  کرد: ویژند ما قابل رقابت 
این موضوع، کیفیت محصولات تولیدی ما را نشان  است و 

می دهد.
سبحانی گفت: با توجه به اینکه استفاده از دیگ بخار در این 
واحد تولیدی بسیار پر هزینه  بود ما تلاش کردیم در این حوزه 
از فناوری های نوین استفاده کنیم و با ارایه یک طرح، از دیگ 

بخار پر هزینه استفاده نکردیم.
مدیر کارخانه افزود: در ارتباط با دستگاه پرکن خمیردندان نیز 
یک شرکت ایرانی با مهندسی معکوس دستگاهی طراحی کرد 
که ما از این دستگاه ایرانی در تکمیل زنجیره تولید استفاده 
کردیم.سبحانی با بیان اینکه در این دو کارخانه ۳۰۰ محصول 
متنوع تولید می شود، گفت: اشتغال مستقیم این کارخانه قریب 

به هزار نفر است.
استان  در  موفق  تولیدی  واحدهای  از  قد  تمام  حمایت 

زنجان
در  استان  در  دولت  عالی  نماینده  از  ادامه  در  ایرنا  خبرنگار 
تولیدی  واحدهای  نوع  این  از  حمایت  ضرورت  خصوص 

بومی و موفق استان سوال پرسید.
سیزدهم  دولت  سیاست  گفت:  باره  این  در  زنجان  استاندار 
واحدهای  ویژه  به  است  سرمایه گذاران  و  صنایع  از  حمایت 
تولیدی که عملکرد موفقی در اشتغالزایی و عرضه محصولات 
با کیفیت داشته اند.محسن افشارچی گفت: ما تمامی زمینه ها 
و بسترها را برای فعالیت این واحدها آماده می کنیم و مدیران 
گذاران  سرمایه  از  به حمایت  ملزم  نیز  اجرایی  های  دستگاه 
سیزدهم  دولت  هستند.سیاست  استان  در  اقتصادی  فعالان  و 
واحدهای  ویژه  به  است  سرمایه گذاران  و  صنایع  از  حمایت 
تولیدی که عملکرد موفقی در اشتغالزایی و عرضه محصولات 
با کیفیت داشته اند.وی گفت: دولت از ورود به انجام کارهای 
تولیدی  برای حل مشکلات واحدهای  ندارد و  بزرگ ترسی 
تصریح  گیرد.افشارچی  می  کار  به  را  ها  ظرفیت  تمامی  نیز 
کرد: به عنوان مثال مشکلات یک واحد تولیدی بزرگ استان 
که توان اشتغال ۲ هزاری نفری دارد بعد از مدت ها پیگیری، 
دیگر  برای  اقدامات  این  و  شد  رفع  دولت  در  گذشته  هفته 

واحدها هم ادامه دارد.

کارخانه ای بومی در 
زنجان که ۴۰ درصد بازار 

ایران را فراگرفت

حراجی های کاذب؛
 میهمان ناخوانده بازار 

نوشت افزار یاسوج

بازار نوشت افزار یاسوج این روزها حال ناخوشی دارد 
و به اذعان برخی فروشندگان امسال فروش کمتری دارند 
عرضه  و  کاذب  های  حراجی  انواع  دیگر  سوی  از  و 
مستقیم این کالاها عرصه را بر فروشندگان این صنف در 

بازار تنگ کرده و انتظار حمایت دارند.
 در آستانه ماه مهر دانش آموزان و خانواده های آنها در 
سطح بازار و مغازه های اطراف شهر مشغول خرید لوازم 
التحریر هستند؛ البته بازدید میدانی در بازار نوشت افزار 
صنف  این  حال  هم  آنچنان  که  دهد  می  نشان  یاسوج 
ناراضی  فروش  از  فروشندگان  برخی  و  نیست  خوب 

هستند.
حیدر اکرامی که چند سال در این بازار مشغول فعالیت 
است می گوید: حراجی ها با تبلیغات اغوا کننده و پوچ 
بی  جنس  اغلب  و  کشانند  می  خود  سمت  به  را  مردم 

کیفیت به مردم قالب می کنند.
موقع  به  را  شهرداری  عوارض  و  مالیات  داد:  ادامه  وی 
سودی  به  باید  ما  که  فصلی  در  اما  کنیم  می  پرداخت 
برسیم جولان حراجی های کاذب و دست فروشی ها را 

می بینیم که نان ما را آجر می کنند.
نیز  یاسوج  در  التحریر  لوازم  و  عکاسان  اتحادیه  رئیس 
باشد  می  فصلی  ها  افزار  نوشت  بازار  معمولا  می گوید: 
این  بازار  حال  مدارس  بازگشایی  تا  تعطیلی  از  بعد  که 

رسته از واحدهای صنفی خوب نیست.
بازار نوشت افزار ها در ۶  سیروس حجازی پور افزود: 
ماه از سال ) اسفند تامرداد( رونق نسبی را در بازار دارند 
تحرکی  هنوز  گذشته  سالهای  برخلاف  جاری  درسال  و 
دربازار مشاهده نمی شود و به دلیل نبود مشتری ، فروش 

در سطح عمده فروشی ها نیز کاهش یافته است.
ها،  افزار  نوشت  سوددهی  ناچیز  میزان  به  اشاره  با  وی 
تعداد  بربازار  حاکم  رکود  دلیل  به  امسال  کرد:  تصریح 
سود  با  آموزان  دانش  نیاز  مورد  اقلام  از  توجهی  قابل 
ناچیزی به فروش می رسد و تا جایی اقلامی وجود دارد 

که حتی زیرقیمت بازار به فروش می رسد.
یاسوج  در  التحریر  لوازم  و  عکاسان  اتحادیه  رئیس 
آستانه  در  آموزان  دانش  خرید  اندک  زمان  به  اشاره  با 
بازگشایی مدارس اظهار امیدواری کرد که در مقایسه با 
روزها و ماه های گذشته ،بعد از نیمه دوم شهریور رونق 

نسبی در بازار نوشت افزار ایجاد می شود.
به  نسبت  شهرداری  امیداست  کرد:  عنوان  پور  حجازی 
باشد، در حالی که  این موضوع همکاری لازم را داشته 
مواردی  دیگر  و  صنفی  و  شهرداری  عوارض  و  مالیات 
یا  و  افزار  نوشت  صنف  اعضای  سوی  از  قبیل  این  از 
دیگر رسته های صنفی پرداخت می شود در زمان رونق 
کار این صنف، افراد و یا ارگانهایی با برپاکردن غرفه و 
این کالاها  تبلیغات عملا سود فروش  انجام  و  نمایشگاه 

را تصاحب می کنند.
و  ها  نظارت  به  شاره  با  پور  حجازی  داد:  ادامه  وی 
داد:  ادامه  یاسوج،  در  صنفی  رسته  این  های  بازرسی 
دست  آوری  جمع  و  کنترل  به  نسبت  هستیم  درصدد 
افزایش غرفه های سیار  و  از واگذاری  و  اقدام  فروشان 

جلوگیری شود.
رئیس اتحادیه عکاسان و لوازم التحریر در یاسوج افزود: 
سال های قبل مردم در این روزها لوازم التحریر مورد نیاز 
شدن  کم  به  توجه  با  اما  می خریدند،  را  خود  سال  یک 
از هر قلم  تنها یک عدد  امسال خریداران  قدرت خرید، 

کالا می برند.
اجناس  بیشتر،  مشتریان  کرد:  کرد  تاکید  پور  حجازی 
مثل سال های  دیگر  از طرف  و  را می خرند  ارزان قیمت 

گذشته تعداد بالا هم خرید نمی کنند.
بازار نوشت افزار یاسوج زیر ذره بین بازرسان

کهگیلویه  استان  حکومتی  تعزیرات  سازمان  مدیرکل 
از  افرار  نوشت  بازار  بر  نظارت  گفت:  بویراحمد  و 
گروه   ۵۰ توسط  مهر   ۱۵ تا  و  شده  آغاز  شهریور   ۱۵
ویژه  نظارتی  طرح  و  دارد  ادامه  استان  در  بازرسان  از 
ی  فروشگاهها  بر  نظارت  هدف  با  مدارس  بازگشایی 
نوشت افزار، کیف و کفش، و شهریه مدارس غیر انتفاعی 

انجام می گیرد.
»سید حمزه لقمانی« به صاحبان مراکز عرضه لوازم مورد 
نیاز دانش آموزان هشدار داد که در صورت مشاهده هر 
گونه تخلف به پرداخت جریمه و تعطیلی مغازه محکوم 

می شوند.
در  التحریر  لوازم  صنف   ۳۰۰ از  بیش  داد:  ادامه  وی 
استان مشغول به کار هستند که مردم می توانند با مشاهده 
هرگونه تخلف با سامانه ۱۳۵ سازمان تعزیرات حکومتی 

استان تماس بگیرند.
و  کهگیلویه  استان  حکومتی  تعزیرات  سازمان  مدیرکل 
در  پیشگیرانه  رویکرد  با  طرح  این  کرد:  ابراز  بویراحمد 
حمایت از حقوق مصرف کنندگان، کنترل بازار، و تشدید 
نظارت از ورود قاچاق با هماهنگی و تعامل دستگاههای 
قوا  سران  مصوبه  به  توجه  با  و  شود  می  انجام  نظارتی 
به  جریمه،  برابر   ۱۰ بر  علاوه  متخلف  صنفی  واحدهای 
می  محکوم  نیز  صنفی  واحد  تعطیلی  و  مجازات  اشد 

شوند.
تعداد ۱۱۰ واحد صنفی نوشت افزار دارای پروانه کسب 

در یاسوج مشغول به فعالیت و خدمات رسانی هستند.

به استناد ماده 22 قانون نظام صنفی انتخابات اتحادیه 
روز  در  سرا  صومعه  شهرستان  املاک  مشاورین  صنف 
دوشنبه مورخ 1402/07/03 درمحل اداره صنعت،معدن 
و تجارت شهرستان صومعه سرا واقع در زیباشهر برگزار 
آن  پوشش  تحت  اعضای  است  گردد.خواهشمند  می 
نکات  رعایت  و  مدارک  داشتن  دست  در  با  اتحادیه 

ذیل شخصا در محل انتخابات حضور بهم رسانید.
1-زمان رای گیری از ساعت 9 صبح لغایت 13بعداظهر 

می باشد.
2-هر یک از افراد صنفی می توانند حداکثر به 5 نفر 
از کاندیداهای هیات مدیره و یک نفر از کاندیداهای 

بازرس مورد نظر خود رای دهند.
3-تعداد اعضاء اصلی هیات مدیره اتحادیه 5 نفر، تعداد 

اعضاء علی البدل 2 نفر می باشد.
تعداد  و  نفر   1 اتحادیه  بازرس  اصلی  اعضاء  4-تعداد 

اعضای علی البدل 1 نفر می باشد.
اسم  مقرر  حد  از  بیش  رای  ورقه  در  صورتیکه  5-در 
تعداد  به  و  ردیف  ترتیب  به  اسامی  باشد  شده  نوشته 
کاندیداهای مورد نیاز معتبر تلقی خواهد شد و زائد بر 

آن فاقد اعتبار بوده و قرائت نخواهد شد.

6-هرگونه تبلیغات انتخاباتی در محل اخذ رای ممنوع 
می باشد.

7-ارائه اصل پروانه کسب معتبر یا تصویر آن همراه با 
اتحادیه  در  عضویت  کارت  یا  ملی  کارت  و  شناسنامه 
قانون  اساس  بر  است.ضمنا  ضروری  دادن  رای  برای 
دادن  رای  جهت  نمایندگی  یا  وکالت  ارائه  هرگونه 

ممنوع می باشد.
8-چنانچه هر یک از افراد صنفی نسبت به سوء جریان و 
نحوه برگزاری انتخابات معترض باشند می توانند ظرف 
مدت سه روز مراتب اعتراض خود را کتبا با ذکر دلیل 
و ارائه مدارک لازم به کمیسیون نظارت بر سازمانهای 
صنفی مستقر در اداره صنعت،معدن و تجارت شهرستان 

صومعه سرا تسلیم نمایند.
به  اتحادیه  بازرس  و  مدیره  هیات  کاندیداهای  اسامی 

ترتیب حروف الفبا عبارتند از:
کاندیدای هیات مدیره

ردیف - نام و نام خانوادگی
1-هوشنگ انتصاری
2-مسعود باوفا پاسکه

3-عباس باقری زاده فتمه سری

4-علی پور داداش اباتری
5-محمدتقی خوش سیمای پیشخانی

6-سامان دشتی
7-مطهر درودگر وشمه سرا

8-عامر درستکار ندامانی
9-کاظم رجبی ماتک

10-پژمان رجبی چوبه
11-عباس عاشور زاده

12-نوید عاطف مهربان صفت
13-فرهاد قلی پور

14-مسعود گیتی نورد
15-سید محسن موسوی چوبه

16-سیدسعید هادی درو
کاندیدای بازرس

ردیف- نام و نام خانوادگی
1-ناصراحمدزاده ندامانی

2-بهزاد خاکی پاسکه
3-محمدعباسی ندامانی

 هیات اجرایی انتخابات اتحادیه های صنفی 
شهرستان صومعه سرا

سرنوشت غم انگیز جنگل های جلگه ای شمال در هجوم تهدید، تصرف، تخریب
ای«  جلگه  های  »جنگل  را  ایران  شمال  جگله  سرتاسر  زمانی   
پوشانده بود که در پنج دهه اخیر در هجوم تهدید، تصرف، تخریب 

و تغییرکاربری اکنون فقط لکه هایی از آن باقی مانده است.
 بر اساس آمار موجود، بیشتر جلگه های ساحلی دریای خزر که 
خاک های غیرماندابی و زهکش شده دارند، تا چند دهه قبل زیر 
پوشش جوامع جنگلی گوناگون، از جمله شمشاد بود که هم اکنون 
از بین رفته است.به گفته کارشناسان امر، اهالی جنگل نشین که در 

گذشته به علت ناامنی و شیوع بیماری مالاریا در نواحی 
ناگزیر در ارتفاعات بالای جنگل و مرتع می  جلگه ای، 
زیستند، به این جنگل های جلگه ای کمتر دسترسی داشتند.

ولی در چند دهه اخیر به دلیل رفع موانع و خشک شدن 
مانداب ها و تالاب های کوچک و در نتیجه مهار بیماری 
مالاریا، به نواحی ساحلی رو آوردند و در کنار دریا ساکن 
های  زمین  ای،  جلگه  های  جنگل  تخریب  با  و  شدند 
کشاورزی و مراتع و باغ های مرکبات و چای ایجاد کردند.

های  جنگل  هکتاری  میلیون   ۲ مساحت  از  اکنون  هم 
شمال کمتر از ۱۰۰ هزار هکتار به جنگل های جلگه ای 
اختصاص دارد که به شدت در معرض تصرف و تخریب 
و تغییرکاربری است که با ادامه این روند، قصه جنگل های 

جلگه ای را باید در کتاب ها جستجو کرد و خواند.
و سازها  افزایش ساخت  و  کارشناسان تصرف  تاکید  به 
اساسی  از جمله چالش های  مدام  اندازی های  و دست 
بر  که  بوده  مازندران  غرب  ای  جگله  و  جنگلی  اراضی 
نگرانی ها افزوده که ضروری است مراجع ذیربط برای رفع 

این معضل فراگیر تدابیر ویژه ای اتخاذ کنند.
ساخت و سازهای خارج از ضوابط یا غیرمجاز در اراضی جنگلی 
و جلگه ای غرب مازندران مهمترین دغدغه اجتماعی اکنون منطقه 
بوده که صاحبنظران امر معتقدند باید برای رفع این معضل فراگیر 
اتخاذ شود.ساخت و سازهای غیرمجاز در حریم  ای  تدابیر ویژه 
به ویژه عرصه  مازندران  شهرها و روستاهای گردشگرپذیر غرب 
های جلگه ای این مناطق شمالی از جمله پدیده هایی است که از 
چهار دهه گذشته به وفور در منطقه پدیدار شده است که در زمان 
به گفته  فراگیر  افزوده شده است.این معضل  بر شدت آن  حاضر 
کالبدی  سیمای  تخریب  نظیر  مخربی  اثرات  امر  اندرکاران  دست 
بین رفتن منابع، تعرض به حریم  از  اراضی جنگلی و جلگه ای، 
رودخانه ها و سواحل و در نهایت آلودگی زیست محیطی برجا 
گذاشته است.برابر آمار رسمی موجود به دلیل گسترش ساخت و 
سازهای بی رویه و غیرمجاز در اراضی ملی غرب مازندران، در 
زمان حاضر ۳۰ هزار مشترک غیرمجاز برق بدون داشتن انشعاب به 
این انرژی دسترسی و استفاده بی رویه می کنند و این همین معضل 

نیز در دیگر بخش ها مشکلاتی را دامن زده است.
مازندران و بویژه غرب استان به دلایل برخورداری از مناظر بی بدیل 
طبیعی و تاریخی برای افراد غیربومی جذاب بوده و این شاخص 
ها و ویژگی های طبیعی موجب شده تا آنها در این دیار سرسبز و 
خوش آب و هوا به فکر تهیه سرپناهی برای خود و خانواده باشند.

اگرچه خرید و فروش زمین و ساخت ویلا در مازندران قصه تازه 
ای نیست و بارها و بارها این موضوع مورد بررسی قرار گرفته اما 
این بار داستان به گونه ای دیگر رقم خورده به طوری که تقاضای 
بالا و نامعقول برای خرید زمین یک هرج و مرج شدید در قیمت ها 
ایجاد کرده که به اعتقاد برخی از کارشناسان شهرهای این منطقه این 
ناهمگونی در امورات مختلف سکته زده است که درمان کارشناسی 
راه حل برون رفت از این معضل است.از چهار دهه گذشته به ویژه 
در سال های اخیر زمین جلگه ای یا جنگلی، داخل بافت یا خارج 
بافت، سند دار یا بی سند و ... مشتری های متنوعی دارد و قیمت 
زمین ها هم برای برخی افراد به طور کلی مهم نیست و آنها تنها به 

زمین دار شدن فکر می کنند.
سرنوشت غم انگیز جنگل های جلگه ای شمال در هجوم تهدید، 

تصرف، تخریب
آباد،  عباس  کلاردشت،  چالوس،  نوشهر،  نور،  های  شهرستان 
تنکابن، رامسر با افزون بر یک میلیون نفر جمعیت در غرب مازندران 
واقع شده است، این منطقه به خاطر قرار گرفتن در موقعیت خاص 
جنگلی، کوهستانی و ساحلی یکی از مناطق بی نظیر گردشگری 
ایران و جهان محسوب می شود.مجموع مساحت مازندران ۲۴ هزار 
و ۴۰۰ کیلومتر است و طبق آمار موجود حدود ۸۰ درصد وسعت 
این استان جزو عرصه های طبیعی ملی در قالب سواحل دریای 
خزر، جنگل و مرتع است، غرب مازندران با جمعیتی افزون بر یک 
میلیون نفر از ۲۱ شهر و حدود هزار و ۱۵۰ روستا برخوردار است.

افزایش سرسام آور قیمت زمین
از روستاهای  واقع در یکی  برای ۲ هکتار زمین  در زمان حاضر 
بالادست شهرستان های غرب مازندران مبلغ ۳۰ میلیارد تومان به 
یک فرد روستایی پیشنهاد می شود جواب نه گفتن به این پیشنهاد 

وسوسه انگیز به مراتب سخت تر از بله گفتن خواهد بود.
سووال اینجاست که چرا تاکنون قانون نتوانسته جلوی ساخت و 
سازهای خارج از ضوابط یا غیرمجاز را بگیرد؟ چرا نهادهای ذیربط 
برای حفظ اراضی جنگلی و جلگه ای شمال به ویژه غرب مازندران 
نظارت دقیق نداشته اند؟ اگر قوانین نیاز به بازنگری دارد چرا نشده 
و در غیر این صورت چرا با متخلفان امر برخورد جدی نشده تا 
دست سوءاستفاده کنندگان این بخش قطع بشود؟ طبق آمار موجود 
بی  این  آیندگان  است،  نابودی  حال  در  شمال  ای  جلگه  اراضی 
توجهی در حفاظت از این عرصه ها را چه تعبیر خواهند کرد؟. 
اکنون هر روز خبری از قلع و قمع عرصه های ملی متصرفی به 
گوش می رسد بهتر نبود که از ابتدا جلوی این مشکل گرفته می 
شد تا امروز چنین دغدغه ای وجود نداشت و دهها سووال مربوط 
دیگر که مسوولان امر باید پاسخگوی چالش های این بخش باشند.

ها مسافر  میلیون  مازندران و ورود  منطقه غرب  بودن  گردشگری 

و گردشگر داخلی و خارجی به گفته کارشناسان و مسوولان امر 
به افزایش ساخت و سازهای غیرمجاز در اراضی جلگه ای غرب 
مازندران منجر شده است.در این پیوند، یک کارشناس ارشد جنگل 
در مازندران گفت : جنگل های جلگه ای به جنگل هایی گفته می 
شود که از ساحل دریا تا ارتفاع ۵۰- ۶۰ متری از سطح دریای آزاد 
وجود دارد.محمدامین حاجی زاده افزود : از نظر اقلیمی، جنگل 
های جلگه ای با جنگل های کوهستانی متفاوت هستند و به دلیل 

موقعیت رشته کوه البرز، به محض افزایش ارتفاع، دما کاهش می 
یابد و محیط سردتر می شود.

به گفته وی در میان بند جنگل های شمال یعنی محدوده ارتفاعی 
۷۰۰ تا هزار و ۸۰۰ متر از سطح دریا، میزان بارندگی افزایش و در 
بالابند کاهش می یابد.این کارشناس ارشد رشته جنگلداری تصریح 
کرد : آب و هوای منطقه جلگه گرم تر و معتدل تر و دوره رشد آن 
طولانی تر است و سیمای گیاهی متفاوتی در مقایسه با کوهستان 
دارد.کارشناسان امر بهترین نمونه جنگل های جلگه ای در شمال 
کشور را پارک های جنگی نظیر سی سنگان در نوشهر و پارک 
جنگلی نور در استان مازندران و گیسم در استان گیلان برشمردند.

آنان گیاهان اصلی جنگل های جلگه ای را شامل درختان بلوط و 
درختان شمشاد و افرا و لرگ و توسکا و گاهی پلت و انجیلی اعلام 
 )lilaki( و اضافه کردند: در این جنگل ها، انار و زیتون تلخ و لیلکی

هم در ساحل دیده می شود.
توسعه شهرها و احداث تاسیسات و تبدیل عرصه ها به زمینه 

کشاورزی
شمال  ای  جلگه  های  جنگل  تخریب  علل  درباره  زاده  حاجی 
: توسعه شهرها و جاده ها در ۱۰۰ سال اخیر و  خاطرنشان کرد 
احداث تاسیسات گاز و برق و دکل و افزایش جمعیت و تبدیل 
اراضی به زمین های کشاورزی مهم ترین عوامل کاهش سطح این 
جنگل ها بوده است.این کارشناس ارشد جنگل خاطرنشان کرد: 
باید جنگل های جلگه ای فعلی حفظ شود زیرا متعادل کننده اقلیم 
منطقه است و از نظر زیست محیطی در کنترل آفات کشاورزی، 
زهکش آب های سطحی، کنترل سیلاب و به عنوان محلی برای 

زیست پرندگان بسیار موثر است.
نکته دیگر این که آن دسته از اراضی که در اختیار سازمان جنگل 
ها و مراتع و آبخیزداری کشور است، یعنی زمین های جلگه ای که 
جنگل نیست و در دهه های اخیر در آن صنوبرکاری می شود، باید 

به زراعت چوب اختصاص داده شود.
مهم تر این که جنگل های جلگه ای متعادل کننده سامان آبی منطقه 
گویند:  می  دارند.کارشناسان  هم  گردشگری  های  ارزش  و  بوده 
حمله سریع و دامنه دار شهرنشینان به سواحل و ایجاد خانه ها و 
پلاژهای ساحلی یکی از عوامل مهم تخریب جنگل های جلگه ای 
محسوب می شود.برای مثال سلمان شهر )متل قو( در غرب استان 
مازندران و نواحی اطراف آن و حتی نمک آبرود، تا سال ۱۳۳۸ 
رویشگاه شمشاد بود که در این سال گفته می شود یکی از دست 
اندکاران امر با تبانی مسوولان وقت، آن را تخریب کرد و مشغول 

ساخت و ساز شد.
بر اساس منابع موجود، جنگل های جلگه ای شمال ایران دارای 
شامل  جامعه  چهار  این  است.  اصلی  گیاهی  جامعه  نوع  چهار 
توسکا ـ لرگستان و ملج ـ توسکاستان و شمشادستان و انجیلی ـ 
ممرزستان.جامعه گیاهی توسکا ـ لرگستان در خاک های مرطوب 
کنار رودخانه ها و خاک های آبرفتی و در مناطقی که سفره آب 
زیرزمینی بالاست دیده می شود، گیاهان شاخص این جامعه شامل 
خرمندی،  پلت،  سفید  لرگ،  قشلاقی،  توسکای  ییلاقی،  توسکای 
جگن، گل شیپوری است.جامعه ملج ـ توسکاستان، این جامعه در 
خاک های راون مرطوب جامعه خاصی را با گونه هایی همچون 
توسکای ییلاقی و ملج و افسونگر شب و خرمندی تشکیل می دهد.

جامعه شمشادستان به صورت پراکنده و منقطع در سواحل و مناطق 
جلگه ای جنگل های گیلان و مازندران در زیرآشکوب درختان 
جنگلی مشاهده می شود که به دلیل مداخلات مردمی و بهره برداری 
افراطی و قطع های یکسره در چهار دهه اخیر، تا حد زیادی تخریب 

و به زمین کشاورزی تبدیل شده است.
روایت بیهقی

هنگام  در  و  قبل  سال  هزار  به  نزدیک  بیهقی،  تاریخ  نوشته  به 
لشکرکشی سلطان مسعود غزنوی به طبرستان، در جلگه بین ساری 
و آمل، جنگلی انبوه و هموار که تا کوه امتداد داشت دیده می شد 
و راه های آن به قدری باریک بود که فقط دو سه سوار می توانستند 
از کنار هم عبور کنند؟ همچنین راه بین آمل و ناتل )نزدیک نور 

فعلی( پوشیده از جنگل و جوی و برکه بود.

صاحبنظران می گویند : در گذشته در برکه ها و مانداب های جلگه 
های شمال کشور، گیاهان آب زی مانند نیلوفر آبی و عدسک آبی و 
گاهی زنبق زرد می رویید که به دلیل خشکاندن برکه ها، این گیاهان 
نیز از بین رفتند و اکنون به ندرت در شمال کشور برکه های گیاه 
دار دیده می شود.به اعتقاد کارشناسان جنگل ها و مراتع کشور در 
شمال کشور هر جنگلی که در ارتفاعی کمتر از ۵۰- ۶۰ و حداکثر 
۱۰۰ متر قرار دارد جنگل جلگه ای محسوب می شود، جنگل های 
جلگه ای حد فاصل دریا و اولین تپه ها را در بر می گیرد و 

از نظر گونه ای اهمیت فراوانی دارد.
وجود  ای  جلگه  های  جنگل  مساحت  از  دقیقی  آمار 

ندارد
مساحت  از  دقیقی  آمار  معتقدند  کارشناس  این  از  برخی 
برخی  و  ندارد  وجود  کشور  شمال  ای  جلگه  های  جنگل 
نیز برآورد کردند که سطح این جنگل ها حدود ۸۰ هزار 

هکتار باشد.
تا حدود یک قرن پیش قسمت اعظم جلگه شمال پوشیده 
از جنگل بود که این موضوع برای مثال در سفرنامه رابینو، 
کنسول انگلستان در رشت، که در بهار ۱۲۸۸ و پاییز ۱۲۸۹ 

شمسی از رشت تا گرگان سفر کرد ذکر شده است.
بود که  متراکم  به قدری  جنگل های جلگه ای در گذشته 
بعضی از روستاها نام خود را از نام درختان گرفتند که می 
توان به مازی گاه در شرق نوشهر که هم اکنون مزگاه تلفظ 
می شود اشاره کرد که برگرفته از نام درخت مازو )بلوط( 

است.
هم اکنون پارک ها و ذخیره گاه های جنگلی، از جمله پارک 
های قرق، دلند، نور، سی سنگان و ذخیره گاه شمشاد توسکاتک 
مهم ترین مصادیق جنگل های جلگه ای محسوب می شود که به 
دلیل استفاده بیش از ظرفیت در خطر تخریب قرار دارند.کارشناس 
ارشد رشته جنگلداری در مازندران به ایرنا گفت : بیشترین جنگل 
های جلگه ای شمال در استان گیلان واقع است که به صورت لکه 
های خیلی کوچک دیده می شود که پارک جنگلی سراوان و پارک 
گیسم و ذخیره گاه شمشاد دکتر درستکار و همچنین ذخیره گاه 
سفید پلت صفرا بسته از نمونه های شاخص آن است.وی افزود 
پایه های همان  با  ای  : گونه های موجود در جنگل های جلگه 
گونه در ارتفاعات بالاتر متفاوت است و این نکته اهمیت حفظ این 

جنگل ها را بیشتر می کند.
وی درباره مهم ترین عوامل مخرب جنگل های جلگه ای شمال 
تصریح کرد: مساحت این جنگل ها کم است و تصرف برای تبدیل 
به زمین های کشاورزی و گسترش شهرها و روستاها و ویلاسازی 

و شهرک سازی باعث تخریب آن شده است.
این کارشناس ارشد جنگل اضافه کرد : در پارک جنگلی قرق و 
همچنین پارک دلند در استان گلستان به دلیل استفاده بیش از حد 
و مراجعه بیش از ظرفیت، خاک کوبیده و زادآوری مختل شده و 
گونه های موجود در این پارک ها به علت پایان دیرزیستی و نبود 

زادآوری، رو به نابودی می روند.
با اشاره به پارک جنگلی شهرستان نور اظهارداشت: در این  وی 
از ظرفیت، کوبیدگی خاک دیده می  به دلیل استفاده بیش  پارک 
شود و از بین رفتن زهکش باعث بالا آمدن سفره آب زیرزمینی شده 
که در نتیجه آن، درختان ریشه سطحی پیدا می کنند و بادافتادگی 

زیاد می شود.
های  زمین  توسعه  اثر  بر  اغلب  عمده  خسارت  گیلان  استان  در 
کشاورزی است زیرا اکثر جنگل های جلگه ای خاک مناسبی برای 
تبدیل به شالیزار دارند و به دلیل پراکندگی زیاد این جنگل ها در 

گیلان، حفاظت از آنها مشکل است و کاهش سطح پیدا می شود.
غرب  جلگه ای  اراضی  هکتار  هزار  هشت  به  دست اندازی 

مازندران
در همین ارتباط، مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری غرب مازندران 
این  در  و جلگه ای  اراضی جنگلی  از  هکتار  هزار  : هشت  گفت 

مناطق طی سال های اخیر دچار دست اندازی شده است.
مهرداد خزایی پول در جلسه بررسی پرونده های تصرفات به اراضی 
ملی در شهرستان عباس آباد افزود: ۹۵۳ قطعه اراضی جنگلی و 
جلگه ایی به وسعت هشت هزار هکتار وجود دارد که متاسفانه به 

دلایل مختلفی دچار دست اندازی شده است.
: مقرر شده همه اراضی ملی که در آن ساخت  وی اظهارداشت 
این  برای  اجرایی  درخواست  و  تخریب شوند  است  ساز شده  و 
غرب  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  کل  است.مدیر  شده  کار صادر 
مازندران با بیان اینکه هماهنگی های لازم با دستگاه قضایی استان 
زمین  با  مبارزه  قرارگاه  طریق  از  آمارها  گفت:  است،  انجام شده 
خواری که در استانداری مازندران تشکیل شده دسته بندی شده 
است.خزائی خاطرنشان کرد: با همکاری دستگاه قضایی استان هر 
هفته دو تا سه حکم قلع و قمع متصرفان اراضی جنگلی و جلگه ای 
در منطقه انجام می شود.مدیرکل بازرسی مازندران در این جلسه با 
بیان اینکه ساخت و ساز در این اراضی جنگلی و ملی ممنوع است، 
گفت: متاسفانه سال های گذشته ساخت و سازهای عدیده ای در این 
مناطق غرب  برخی  افزود: در  ای  افتاده است.گرمه  اتفاق  اراضی 
مازندران ساخت و سازها به گونه ای است که حریم مناطق مسکونی 
با اراضی ملی مشخص نیست.به گفته وی اداره کل بازرسی استان 
حسب وظایف ذاتی خود برنامه بازرسی مستمر را آغاز کرد و به 
تخلفاتی نیز رسیده است.مدیرکل بازرسی مازندران با اشاره به این 
که تذکراتی به مدیران استانی و شهرستانی داده شده است، گفت: 
در صورت بی توجهی به تذکرات و احراز تخلفات، پرونده مدیران 

متخلف به مراجع قضایی ارسال می شود.
استان مازندران حدود۲ میلیون و ۴۰۰ هزار هکتار مساحت دارد که 
از این مقدار حدود یک میلیون و ۷۰۰ هزار هکتار آن عرصه های 

طبیعی شامل جنگل و مرتع است.

آگهی دعوت بمنظور شرکت در انتخابات اتحادیه صنف 
مشاورین املاک شهرستان صومعه سرا

مدیرعامل شرکت گاز کهگیلویه و بویراحمد خبر داد
طلب ۱۴۷ میلیارد تومانی شرکت گاز از 

مشترکان استان کهگیلویه و بویراحمد
 مدیرعامل شرکت گاز استان کهگیلویه و بویراحمد از طلب 
۱۴۷ میلیارد تومانی این شرکت از مشترکین خبر داد.»ریحان 
میلیارد   ۷۹ میزان  این  از  افزود:  خبرنگاران  جمع  در  بهادر« 
به  مربوط  مابقی  و  بوده  خانگی  بخش  به  مربوط  تومان 
سازمان ها و ادارات و صنایع است.به نقل از روابط عمومی 
شرکت گاز کهگیلویه و بویراحمد، وی اظهارکرد: جایگاه های 
»سی.ان.جی« استان سه چهار میلیارد تومان بدهی به شرکت 
گاز دارند.مدیرعامل شرکت گاز استان کهگیلویه و بویراحمد 
استان  گاز  شرکت  طلب  از  تومان  میلیارد   ۵۲ کرد:  تصریح 
مصرف  بزرگترین  کرد:  عنوان  است.بهادر  صنایع  به  مربوط 
کننده گاز استان کهگیلویه و بویراحمد پتروشیمی گچساران 
است.، وی با تاکید بر ضرورت پیگیری وصول مطالبات بیان 
کرد: برای خدمات دهی مطلوب تر شرکت گاز به مشترکین 
باید مردم همکاری داشته باشند و با پرداخت به موقع بدهی 
خود خدمات این شرکت را استمرار بخشند.گفتنی است که 
در استان کهگیلویه و بویراحمد ۲۲۷ هزار خانوار از نعمت 
گاز برخوردار بوده که ۲۱ شهر معادل ۱۰۰ درصد و ۱۰۵۸ 
روستای واجد شرایط بهره مندی از گاز این استان معادل ۹۰ 

درصد گاز دار هستند.
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سایه روشن های تراکتور پس از یک ماه 
عجیب؛ یاسی که به امید تبدیل شد

چه بر سر علیرضا بیرانوند 
در بلغارستان آمد؟

 مصائب باورنکردنی پرتاب  دست 
۶۱ متر و ۶۶ سانتی متری !

مایلی کهن: 

پرسپولیس فعلًا صلابت قهرمانی ندارد
 کار فدراسیون در مورد کنعانی زادگان درست بود

محمد مایلی کهن سرمربی اسبق تیم ملی و مربی پرسپولیس 
در دهه های ۶۰ و ۷۰ معتقد است نباید از کریستیانو رونالدو 

و نیمار افسانه ساخت.
قهرمانان  لیگ  گروهی  مرحله  آغاز  برای  معکوس  شمارش 
آسیا به صدا درآمده و در چنین شرایطی پرسپولیس، علیرضا 
النصر  مقابل  نتواند  او  شاید  و  داده  دست  از  را  بیرانوند 
این  که  دیگری  اتفاقات  و  ماجرا  این  کند.  بازی  عربستان 
روزها در فوتبال ایران رخ می دهد، به سوژه هایی تبدیل شد 
مثل  و  شویم  همکلام  مایلی کهن  محمد  با  آنها  پیرامون  تا 

همیشه صحبت های صریح او را بشنویم. 
النصر عربستان باید با کریستیانو رونالدو روز ۲۸ شهریور 
خیلی ها  کند.  بازی  پرسپولیس  با  آزادی  ورزشگاه  در 
با  معتقدند  هم  و گروهی  هستند  اتفاق خرسند  این  از 
توجه به شرایط ورزشگاه آزادی بهتر بود بازی در زمین 

بی طرف انجام می شد. نظر شما در این رابطه چیست؟
آسان تر  آن  داشتن  نگه  از  گفتم ساختن یک مجموعه  بارها 
است. مجموعه ورزشی آزادی سن و سال چندانی ندارد و 

حداکثر ۵۰ سال از احداث آن می گذرد. شما الان ببینید ورزشگاه 
ومبلی لندن بالغ بر ۱۰۰ سال قدمت دارد و با بازسازی اصولی آن 
را حفظ کرده اند. مجموعه بزرگی مثل آزادی باید پرسنل زیادی 
هم داشته باشد. باید افراد مجرب و متخصص به اندازه کافی در 
است  طبیعی  می شود،  کم  پرسنل  تعداد  وقتی  باشند.  حاضر  آن 
دادن  آب  ماجرای  همین  در  شد.  خواهد  نامناسب  وضعیت  که 
زمین کاملًا واضح است که باید مهندس کشاورزی حضور داشته 
باشد و بر کار نظارت کند. باید باغبانان مجرب باشند. باید... چه 
بگویم آقا؟ متأسفانه یاد نمی گیریم. البته انصافاً با وجود اینکه آقای 
سجادی را در دوران وزارت خیلی اذیت کردند اما فراموش نکنیم 
اقدامات خیلی خوبی در مجموعه آزادی طی دوران وزیر بودن 

ایشان انجام شد که قابل تقدیر است. 
با همه این موارد اگر اختیار با شما بود، می گفتید تیم های 
عربستانی با نیمار و رونالدو به ورزشگاه آزادی بیایند یا اینکه 

مسابقات در زمین بی طرف باشد؟
نباید  اما  هستند  خوبی  خیلی  بازیکنان  رونالدو  و  نیمار  ببینید، 
بحث  موردش  در  که  موارد  این  همه  با  بسازیم.  افسانه  آنها  از 
نمایندگان کشورمان در  با  بیایند و  ایران  به  آنها  بهتر است  شد، 

ورزشگاه آزادی یا سایر شهرها بازی کنند. 
به نظرتان پرسپولیس می تواند النصر را ببرد؟

در نگاه اول کار خیلی دشوار است اما همین غیرقابل پیش بینی 
بودن فوتبال موجب شده در تمام دنیا محبوب شود. مگر همین 
چند ماه قبل کسی فکر می کرد ملوان بتواند سپاهان را در اصفهان 
اگر  بنماید؟  پرسپولیس  قهرمانی  به  بزرگی  و کمک  کند  متوقف 

اما  نمی شد  قهرمان  اصلًا  پرسپولیس  نمی کرد،  را  کار  آن  ملوان 
چنین اتفاقی در اصفهان رخ داد بنابراین پرسپولیس هم می تواند 
مقابل النصر نتیجه خوبی بگیرد. همه ما دوست داریم نمایندگان 

کشورمان پیروز شوند. 
این روزها از یحیی گل محمدی بابت عدم جذب گلر دوم 
بیرانوند مصدوم شده،  انتقاد می کنند و می گویند حالا که 

این ضعف بیشتر از هر زمان دیگری به چشم می آید.
شک نکنید گل محمدی به عنوان یک مربی باتجربه قطعاً به فکر 

دروازه بان دوم بود اما نتوانست چنین مهره ای را بخرد. 
چرا نتوانست؟

چون گلرهای خوب معمولًا در یک تیم کنار هم قرار نمی گیرند. 
کسی حاضر نبود ذخیره بیرانوند شود و به همین خاطر پرسپولیس 
از  که  هم  بار  یک  باشد.  داشته  مطرحی  دوم  سنگربان  نتوانست 
خارج دروازه بان آوردند و همه دیدیم چه بلایی سر پرسپولیس 
آمد. تا وقتی باشگاه مال اشخاص نباشد و از بودجه دولتی استفاده 
کند، ماجراهایی مانند رادوشویچ می تواند در پرسپولیس و تمام 
تیم های دولتی ایران رخ بدهد. البته دولت ها هم روی کار این دو 
باشگاه اشراف ندارند. هر ۶ ماه یک بار یکی را مدیرعامل می کنند 

که در واقع می شود کارمند ارشد باشگاه و حقوق بگیر مجموعه.
البته بعضی از آنها هم مدعی اند که حقوق نمی گیرند.

البته بعضی ها باید  ببینیم حقوق گرفته اند یا خیر؟  باید  حالا بعداً 
میلیاردها تومان هم می دادند و پول خرج می کردند تا مدیرعامل 

استقلال و پرسپولیس شوند. 
تقابل  شاهد  روزها  این  کردید.  اشاره  مدیریت  بحث  به 

عجیب مدیریتی در استقلال هستیم. 

این  از  استفاده  با  می آورند،  تشریف  صباحی  چند  دوستان 
می روند.  و  می کنند  در  اسم  پرطرفدار  و  سرشناس  باشگاه 
البته همین دعواها هم در مجموع برایشان خوب است چون 
موجب شهرت آنها می شود! یک بنده خدایی را چند ماه است 

که می گویند مدیرعامل سابق استقلال!
نظرتان  به  گذشت،  لیگ  از  که  هفته ای   ۴ به  توجه  با 
پرسپولیس به عنوان مدافع عنوان قهرمانی صلابت لازم 

را داشته؟
قهرمانی  صلابت  فعلًا  من  نظر  به  پرسپولیس  مجموع  در 
دارد.  نیاز  دونده  و  هافبک خلاق  به یک  تیم  این  ندارد.  را 
اینکه  نه  البته  باشد.  داشته  فوتبالی  خشونت  که  هافبکی 

بداخلاق یا بی انضباط باشد. 
حالا که بحث مسائل انضباطی هم مطرح شد، به نظرتان 
ملی  تیم  به  کنعانی زادگان  محمدحسین  نشدن  دعوت 

کار درستی بود؟
قطعاً  رابطه  این  در  را  فدراسیون  کار  بود؛  درست  کاملًا 
رفتار  ازبکستان  در  کنعانی زادگان  آقای  چون  می کنم  تأیید 
درستی انجام نداد. من نمی گویم خودم کاملًا از هر اشتباهی مبرا 
هستم. نه! من هم شاید در دوران جوانی از این اشتباهات انجام 
امیدوارم  داده باشم ولی همان طور که گفتم اشتباه، اشتباه است. 
هم  بازیکنان  سایر  و  بگیرد  درس  مسئله  این  از  کنعانی زادگان 

متوجه باشند که انضباط فوق العاده مهم است. 
پیشکسوت  محمدخانی.  ناصر  بیماری  قضیه  به  برسیم 

ارزنده ای که بستری شدنش همه ما را نگران کرد. 
آقای محمدخانی هم در بحث فنی و هم در بعُد منش و شخصیت 
واقعاً بی نظیر بود. مشکل ناصر عزیز و همچنین مجتبی محرمی و 
خدابیامرز سیروس قایقران این بود که بیش از حد خوب بودند و 
نمی توانستند به کسی نه بگویند. آنها در مشتی گری، لوطی گری و 
معرفت واقعاً بالا بودند. امیدوارم هرچه سریع تر ناصر محمدخانی 

را صحیح و سالم ببینم. 
شما به کشتی هم خیلی علاقه دارید و هفته آینده مسابقات 
کشتی آزاد قهرمانی جهان آغاز می شود. از همین حالا همه 
نگاه ها به تقابل حسن یزدانی و تیلور دوخته شده. به نظرتان 

امسال یزدانی، تیلور را می برد؟
هر دو نفر کشتی گیران فوق العاده ارزشمند و بزرگی هستند. قطعاً 
دل مان  ما  همه  ببینم.  را  یزدانی  حسن  پیروزی  می خواهد  دلم 
می خواهد چنین اتفاقی رخ بدهد اما فراموش نکنیم که ورزش، 
اگر خدای  ملتهاست.  میان  برای صلح  عاملی  بلکه  نیست  جنگ 
نیفتاده  اتفاق  فاجعه  باخت،  آمریکایی  به حریف  نکرده حسن آقا 
است. حسن آقا حتی اگر خدای نکرده به تیلور ببازد، باز هم برای 

ما همیشه عزیز است. 

در  دوره حضورم  آخرین  باشم،  ملت ها  جام  در  اگر  به شخصه 
و  بوده  کادرفنی  تصمیم  هم  نباشم  اگر  و  بود  خواهد  ملی  تیم 
سعی می کنم از تیم ملی کنار برومامید ابراهیمی تاریخ خداحافظی 

تعیین کرد 
نیکاراگوئه  برابر  ایران  ملی  تیم  دوستانه  بازی  در  ابراهیمی  مید 
مصدوم شد تا با بدشانسی رقابت های جام جهانی ۲۰۲۲ قطر را 
از دست بدهد. او پس عمل جراحی و پشت سر گذاشتن دوران 
مصدومیت خود از الوکره به الشمال منتقل شد تا در فصل جدید 
لیگ ستارگان قطر فوتبال خود را زیر نظر پویا اسبقی دنبال کند.

بعد از سال ها که بازیکنان ایرانی حضور چشمگیری در قطر 
ایرانی حاضر  بازیکنان  داشتند، در حال حاضر جزو معدود 

در لیگ قطر هستی. چطور این اتفاق افتاد؟
علاوه بر من، آقای حزباوی هم در السد حضور دارد. با توجه به 
بازیکنان  لیگ قطر دارند و همچنین حضور  از  شناختی که همه 
باکیفیت در این لیگ، واقعا سخت است که بتوانی سال های زیادی 
تیم هایم داشتم  در قطر بمانی. من عملکرد و شرایطی خوبی در 
و در الاهلی و الوکره بالای جدول بودیم و پارسال هم همراه با 
پیدا  راه  آسیا  باشگاه های  جام  به  و  گرفتیم  خوبی  نتایج  الوکره 
کردیم. سپس یک پیشنهاد از الشمال رسید و توانستم امسال هم 

در خدمت الشمال باشم.
از دست دادن جام جهانی  به  منجر  از مصدومیتی که  بعد 

شد، اصلا صحبت نکردی. دلیل این سکوت چه بود؟
دلیلی نداشت که سکوت کنم اما واقعا یک اتفاق ناراحت کننده 
و بدشانسی بزرگی برای من بود. بازی در جام جهانی برای هر 
فوتبالیستی یک اتفاق بزرگ است و من هم با توجه به اینکه تنها 
یک روز پیش از اعزام تیم به جام جهانی مصدوم شدم، هضم این 
اتفاق برایم سخت بود اما به هر حال اتفاقی بود که افتاده بود و 
باید سعی می کردم زودتر دوران بازتوانی  را پشت سر بگذارم و 
برگردم. واقعا دوران سختی را پشت سر گذاشتم و خدا را شکر 

در حال حاضر شرایط خیلی خوبی دارم.
دوره توانبخشی تو زیر نظر باشگاه سابقت، الوکره، انجام شد 

اما در نهایت به الشمال رفتی. چرا این اتفاق افتاد؟
من پس از جراحی، برنامه هایم را در باشگاه الوکره و بیمارستان 
اسپیتار دنبال کردم. قبل از جام جهانی دو پیشنهاد تمدید قرارداد 
از الوکره دریافت کرده بودم و خودشان اعلام کردند بعد از جام 
من  نتوانستیم.  و  افتاد  اتفاق  آن  اما  می کنیم  تمدید  تو  با  جهانی 
حدود ۱۰ بازی را از دست دادم و در آن مسابقات هم عملکرد 
تیم خیلی خوب نبود و تنها در دو بازی پیروز شدیم که این برای 
باشگاه خیلی سخت بود. با توجه به اینکه در  جام باشگاه های آسیا 
هم بازی می کردیم، برای باشگاه نگران کننده بود که اگر دوباره 
مصدوم شوم، یک مشکل برای باشگاه ایجاد می شود. این اتفاقات 

باعث شد نتوانم با الوکره ادامه بدهم.
اما  مصدوم شدی  رباط  ناحیه  از  کم  نه چندان  در سن  تو 
آیا قبلا مصدومیتی به این سختی داشتی؟ دوره بازتوانی ات 

چطور بود؟
من در فوتبالم مصدومیت به این بزرگی نداشتم. قسمت کشاله ام 
کاملا از استخوان کنده شد و واقعا خیلی سخت بود و باید ۴-۳ 
با  را  بازتوانی  ام  دوران  کردم  سعی  می بودم.  میادین  از  دور  ماه 
باشگاه و بیمارستان اسپیتار ادامه بدهم. با جراحی خوبی که انجام 

دادم، توانستم برگردم و به بازی هایم ادامه بدهم.
یا هیچوقت فکر کردی که ممکن است آن مصدومیت پایان 

فوتبالت را رقم بزند؟
الوکره  پزشک  و  فیزیوتراپ  ملی،  تیم  پزشک های  جراح،  با  من 
جهت  این  از  اما  بود  بزرگی  خیلی  مصدومیت  کردم.  صحبت 
اگر  نبود.  نگران کننده  بیاورد،  به وجود  بعدا مشکلی  بخواهد  که 
بازتوانی و جراحی ام را خوب انجام می دادم، می توانستم برگردم 

و با شرایط عادی به فوتبالم ادامه بدهم.
بود.  استقلال هم مطرح  به  برگشتت  این مدت صحبت  در 
به  یا  کنی  بازی  استقلال  در  دیگر  یک بار  نداری  قصد  آیا 

سپاهان فکر می کنی؟
واقعیت این است که در این ۵-۶ ماه این اتفاق رخ نداده که یک 
مدیرعامل یا سرمربی مستقیما با خود من صحبت کند و پیشنهاد 
نبود  پیشنهاد  این  به من بدهد. هیچوقت  استقلال را  به  بازگشت 

بازگشت  به  بود، قطعا روی آن فکر می کردم و علاقه مند  اگر  و 
بودم. من به استقلال علاقه مند هستم و دوست داشتم کمک کنم 
زمانی  یا  نبوده  پیشنهاد  که  رفته  پیش  طوری  شرایط  همیشه  اما 
بوده که من تحت قرارداد باشگاه بودم و امکان بازگشت وجود 

نداشته است.
تو به واسطه مصدومیت در بازی با نیکاراگوئه جام جهانی را 
از دست دادی. اسم این را بدشانسی می گذاری یا قسمت؟ 

این اتفاق چه تاثیر ذهنی و روحی روی تو گذاشت؟
من در باشگاهم شرایط خوبی داشتم و زمانی هم که به اردوی تیم 
ملی آمدم، از نظر فیزیکی و بدنی، از شرایط ایده آلی برخوردار 
اتفاق  این  آمادگی  اوج  در  که  نمی کردم  فکر  هیچوقت  بودم. 
این  چون  بود،  تصادفی  مصدومیت  این  می کنم  فکر  بدهد.  رخ 
مصدومیتی بود که پیش از آن نداشتم و مشکلی هم از این ناحیه 
نداشتم. یک اتفاق بزرگ بود و با توجه به اینکه یک روز پیش از 
اعزام تیم به جام جهانی بود، فشار روحی و روانی بسیار زیادی 
داشت. واقعا سخت بود اما همیشه سعی کردم بگویم شاید قسمت 

بوده که نتوانستم به تیم ملی کمک کنم.
درباره برکناری دراگان اسکوچیچ صحبت خاصی نداشتی. 

دوست داری درباره این موضوع صحبت کنی؟
من همیشه سعی کردم کارم را انجام بدهم و مشکلی بابت اینکه 
چه شخصی سرمربی تیم ملی بوده، نداشتم. آقای اسکوچیچ هم 
زحمت زیادی کشید و اتفاقی بود که رخ داد؛ نمی دانم خوب یا 
بد اما من به عنوان یک بازیکن هیچوقت نظر خاصی نداشتم و 

سعی کردم کارم را انجام بدهم.
درباره نمایش تیم ملی در جام جهانی هم صحبت کن. آیا 

تو برای تماشای بازی ها به استادیوم رفتی؟
آن زمانی که تیم ملی بازی داشت، من در قطر نبودم و نتوانستم 
اول  بازی  داشتم،  اینکه جراحی  به  توجه  با  و  بروم  استادیوم  به 
افتاد که  اتفاق عجیبی  را هم ندیدم. فکر می کنم در مسابقه اول 
نتوانستیم بازی را کنترل کنیم و شکست بدی خوردیم. در بازی 
دوم، عملکرد تیم خوب بود و در بازی سوم هم عملکرد پایاپایی 
داشتیم اما باید کمی عملکرد فنی مان را در زمین بیشتر  می کردیم 
و تلاش می کردیم دنبال نتیجه باشیم اما متاسفانه نتیجه را واگذار 
کردیم. واقعا همه بچه ها، کادرفنی و بازیکنان تمام تلاش شان را 
کردند که بهترین اتفاق رقم بخورد اما متاسفانه این اتفاق رخ نداد.

درباره الشمال صحبت کن که یک مربی ایرانی هم دارد. 
درباره مربی ایرانی تیم تان که شاید امسال پدیده لیگ قطر 

هم بشود، صحبت کن. کار کردن با او چطور است؟
آقای پویا اسبقی یک مربی جوان و آینده دار است که من به عنوان 
از نظر فنی  ایشان  با او لذت می برم.  بازیکن، از کار کردن  یک 
امیدوار  ایشان  به  مربی ای هستند که من خیلی  و شخصیتی یک 
هستم و سالیان سال می توانند بهترین عملکرد را داشته  باشند. در 
این سه هفته هم کل کارشناسان فوتبال قطر از او بابت ساختار و 
شکل فوتبال تیم تمجید کردند. الشمال باشگاه خیلی بزرگی در 
فوتبال قطر نبوده اما ما در این سه هفته باید برابر الوکره و العربی 
می بردیم که بازی مساوی شد و برابر الریان با آن تعداد ستاره هم 
تنها با اختلاف یک گل باختیم. عملکرد آقای اسبقی خیلی خوب 
بوده و امیدوارم این اتفاق ادامه دار باشد و بتوانیم آخر فصل نتیجه 
خوبی بگیریم. من لذت می برم و چیزهای زیادی از او یاد گرفتم. 

عملکرد فنی ایشان فوق العاده است و انشاالله بتواند موفق باشد.

ما مربی لژیونر زیادی نداشتیم و پویا اسبقی هم یک چهره 
سوئدی محسوب می شود. 

زبان  و  می شوند  محسوب  ایرانی  هم  و  سوئدی  هم  ایشان 
فارسی شان هم خوب است. او گاهی با من فارسی صحبت می کند 
و خیلی هم خوب صحبت می کند. گاهی درباره فوتبال خودمان 
هم با هم صحبت می کنیم و فکر می کنم مربی آینده داری هستند. 
ما مربی های لژیونر زیادی نداریم اما امیدوارم عملکرد همین ۳-۲ 
مربی طوری باشد که بتوانیم مربی های لژیونر بیشتری داشته باشیم 

که در نهایت بتوانند به فوتبال کشورمان کمک کنند.
خواهد  گفتن  برای  حرفی  مربیگری  در  شما  نسل  نظرت 

داشت؟
لیگ  یا  برتر  لیگ  مربیان جوانی که در  این چند سال دیدید  در 
دسته یک مربیگری کردند، توانستند کیفیت فنی خودشان را ارائه 
بدهند. فکر می کنم با توجه به اینکه فوتبال روز به روز جدیدتر 
می شود و علم فوتبال به روز است، با دوره هایی که همه مربیان 
می بینند و تجربه ای که کنار سرمربیان بزرگ کسب می کنند، اتفاق 
خوبی برای فوتبال ما رخ بدهد. مطمئنم این نسل می تواند کمک 

زیادی به فوتبال ایران بکند.
شما  انتظار  در  چیزی  چه  الشمال  در  امسال  می کنی  فکر 

باشد؟
هدف ما این است که بتوانیم بهترین رتبه را برای باشگاه به دست 
بیاوریم. در این سه هفته هم عملکرد تیم قابل قبول بوده است اما 
اتفاق  بهترین  می خواهیم  همیشه  ما  می خواستیم.  که  نبود  آنطور 
بیفتد. مطمئنا راه درازی در پیش داریم. تنها سه بازی گذشته و 
من مطمئنم با کادرفنی و تیم خوبی که داریم، حرف های زیادی 
برای گفتن داریم و می توانیم عملکرد خیلی خوبی داشته باشیم و 

پدیده لیگ شویم.
درباره تیم ملی و انتخاب امیر قلعه نویی صحبت کن. تو به 
قلعه نویی  امیر  مدیون  را  ایران  فوتبال  به  معرفی ات  نوعی 
هستی و همیشه هم ارتباط خوبی بین شما برقرار بوده اما در 
شروعش از تو دعوت نشد. صحبتی با کادرفنی داشتی یا با 

تو تماسی گرفته شده است؟
من واقعا خوشحال شدم. آقای قلعه نویی بعد از این میزان موفقیت 
ایشان  باشد.  ملی  تیم  مربی  بود  داشت، حقش  تیم هایش  در  که 
و  باخت  یک  با  بود،  ملی  تیم  که سرمربی  هم  در ۲۰۰۷-۲۰۰۶ 
بدشانسی جدا شد، وگرنه آن زمان هم عملکرد قابل قبولی داشت. 
یک وقفه طولانی در این سال ها افتاد اما با توجه عملکرد سالیان 
گذشته ایشان، حق شان بود مربی تیم ملی شوند. امیر خان از نظر 
فنی و شخصیتی، مربی بزرگی هستند. فکر می کنم بهترین گزینه 
برای تیم ملی، آقای قلعه نویی بود. مطمئنم با این نسلی که در تیم 
آینده  قلعه نویی،  آقای  مدیریت  و  تیم  فنی  شرایط  و  ملی هست 
با  خاصی  صحبت  من  داشت.  خواهیم  ملت ها  جام  در  روشنی 
کادرفنی نداشتم و تنها آقای قلعه نویی را در قطر دیدم و صحبت 
داشتیم و خودشان هم می دانند من  رابطه خوبی  همیشه  کردیم؛ 
فوتبال  به  را  من  قلعه نویی  آقای  گفته ام  و  دارم  دوست شان  قلبا 
به  دارم  دوست  همیشه  بازیکن  یک  عنوان  به  من  کرد.  معرفی 
تیم ملی کمک کنم و اگر شرایط طوری باشد که بتوانم این کار 
را کنم، قطعا خوشحال می شوم. برای آقای قلعه نویی و تیم ملی 

آرزوی موفقیت دارم.
شاید بازی در جام ملت های آسیا بتواند آخرین دوره حضور 
دستاوردهای  که  باشد  ایران  فوتبال  ستارگان  از  جمعی 
نظرت  به  نشدند.  آسیا  قهرمان  هیچوقت  اما  داشتند  زیادی 

ما چقدر شانس داریم؟
بالاخره این اتفاق طبیعی است و همه بازیکنان یک روزی به تیم 
ملی می آیند و یک روز هم بازیکنان جوان و جایگزین می آیند. 
من فکر می کنم این نسل که دو جام جهانی و دو جام ملت ها بازی 
ملت ها  در  جام  مطمئنا  و  بودند  باکیفیت  و  بسیار خوب  کردند، 
عملکرد خوبی به جا می گذارند و اتفاق خوبی برای تیم ملی رقم 
می زنند. بسیاری از بازیکنان هستند که با توجه به شرایط سنی و 
فنی باید کنار بروند و بازیکنان جوان تر بیایند. من به شخصه اگر 
در جام ملت ها باشم، آخرین دوره حضورم در تیم ملی خواهد 
بود و اگر نباشم هم تصمیم کادرفنی بوده و سعی می کنم از تیم 

ملی کنار بروم و جوان ها به تیم ملی کمک کنند.

حق قلعه نویی بود که سرمربی تیم ملی شود

امید ابراهیمی تاریخ خداحافظی تعیین کرد

بیرانوند به خاطر پرتاب  دست ۶۱ متر و ۶۶ سانتی متری اش در 
انتخابی جام  مرحله  در  کره جنوبی  و  ایران  تیم های  بین  بازی 
از  را  رکورد  این  به  مربوط  گواهینامه  روسیه،   ۲۰۱۸ جهانی 

مسئولان گینس دریافت کرده است.
دوباره  ایران،  ملی  تیم  یک  شماره  دروازه بان  بیرانوند،  علیرضا 
درگیر »ویروس فیفا« شد. همان ویروس ناشناخته ای که بازیکن 
با سلامت کامل به اردوی تیم ملی می رود و با مصدومیت به 
باشگاهش برمی گردد. او در تازه ترین دیدار تدارکاتی تیم ملی 
برابر بلغارستان که به میزبانی همین کشور اروپایی برگزار شد، 
زمین  در  حضورش  کلا  ولی  گرفت  قرار  نفره   ۱۱ ترکیب  در 
۲۳ دقیقه بیشتر طول نکشید. »بیرو« در این دقیقه از زمان بازی 
یک  با  و  بیاورد  همیشگی اش  تخصص  به  رو  گرفت  تصمیم 
پرتاب دست بلند، مهدی طارمی را در موقعیت گل  قرار دهد. 

با وجود این، چرخش و فشار بیش از اندازه روی پای تکیه گاه 
اولیه  ساعات  در  اگرچه  ببیند.  آسیب  کشاله اش  تا  شد  باعث 
هفته  پنج  تا  است  ممکن  بازیکن  این  که  بود  این  از  صحبت 
نتواند بازی کند ولی حالا پزشک باشگاه پرسپولیس خبر داده 
که مهلت دوری او از میادین دو تا سه هفته خواهد بود. هرچند 
یکی، دو هفته کم شدن از میزان دوری »بیرو« کار چندان مهمی را 
از پیش نمی برد؛ چراکه سرخ پوشان تهرانی باید ۲۸ شهریور در 
حساس ترین بازی تابستان در ورزشگاه آزادی به مصاف النصر 
با کریستیانو رونالدو بروند ولی دیگر نمی توانند بیرانوند را درون 
دروازه داشته باشند. این بدان معنی است که یکی از مهره های 
کلیدی پرسپولیس این دیدار حساس را از دست می دهد و یحیی 
او چه  با جای خالی  که  به یک سرگیجه عجیب می کشاند  را 
کند؟ بیرانوند در شرایطی اسیر چنین مصدومیتی شده که یکی از 
ویژگی های تماشاگرپسندش همین پرتاب های بلند دست است. 
او حتی برای همین تخصص اسمش وارد کتاب گینس شده و 

به صورت رسمی عنوان دار این عرصه لقب گرفته است. 
بیرانوند به خاطر پرتاب  دست ۶۱ متر و ۶۶ سانتی متری اش در 
بازی بین تیم های ایران و کره جنوبی در تاریخ ۱۱ اکتبر ۲۰۱۶ 
انتخابی جام جهانی ۲۰۱۸ روسیه،  )۲۰ مهر ۱۳۹۵( در مرحله 
دریافت  گینس  مسئولان  از  را  این رکورد  به  مربوط  گواهینامه 
طول  در  دروازه بان  این  که  است  معنی  بدان  این  است.  کرده 
دوران حرفه ای اش بارها این حربه را به کار برده است. او حتی 
در دیدارهای زیادی که با پیراهن پرسپولیس هم به میدان رفته 
این  در  که  اینکه چه شده  ولی  داشته  پرتاب هایی  چنین  بارها 
از  را  تیم ملی  تدارکاتی  بازی  بازه مهم و حساس، هم دومین 
دست داده و هم تقابل مهم با النصر در لیگ قهرمانان آسیا را، 
نیاز به واکاوی بیشتر دارد. درواقع باید پاسخ این سؤال به طور 
را  بیرانوند چوب تخصصش  آیا  که  ارزیابی شود  تخصصی تر 
خورده یا سهل انگاری؟ شاید این قدر تخصصی شدن این مبحث 
نیاز به کارشناسان خبره دروازه بانی داشته باشد ولی برای بررسی 
نه چندان عمیق آن می توان رو به مقایسه آورد و از این نوشت که 
اگر پرتاب های بلند دست برای دروازه بان ها امری رایج و بدون 
ریسک بود، باید به صورت متداول در لیگ های معبتر فوتبال دیده 
می شد. حالا شاید دروازه بانی توان پرتاب ۶۱ متر توپ را نداشته 
باشد ولی پرتاب های ۵۰ و کمی بیش از ۵۰ متری برای بسیاری 

از دروازه بان ها حتی در همین لیگ ایران هم شدنی است. 
پرواضح است که اگر چنین حربه ای بدون ریسک بود، می توانست 
تبدیل به یکی از تاکتیک های تیمی شود. فارغ از این موضوع، 
گرفته  نظر  در  باید  هم  فوتبال  بازیکن  بدن  و  فیزیک  مسئله 
شود. بیرانوند شاید بدن سالم و کم نقصی برای یک دروازه بان 
داشته باشد ولی بالارفتن سن و سال، نیاز به تمرین های ویژه و 
تخصصی تر دارد تا بدن همچنان به شوک های این چنینی واکنش 
تمرینات  به  روی آوردن  موارد،  این  کنار  در  دهد.  نشان  مثبت 
تاکتیکی هم یکی از دیگر مواردی است که نباید به سادگی از 
بیرانوند در پازل تاکتیکی  بلند  کنارش گذشت؛ آیا پرتاب های 
تیم ملی و باشگاه پرسپولیس گنجانده و برنامه ریزی شده؟ اگر 
پاسخ مثبت است، آیا برنامه ای جدا برای تقویت این تخصص 
بیرانوند چه از لحاظ بدنی و چه تاکتیکی، در تمرینات در نظر 

گرفته شده است؟
 برای بررسی بیشتر شرایط علیرضا بیرانوند در ترکیب تیم ملی 
نیاز به بررسی همه جانبه تری هم حس می شود. دلیلش این است 
تصور  که  چیزی  روی  بیرو  که  نیست  اولین بار  برای  این  که 
می کند تخصص دارد، آسیب می بیند و حضور در زمین مسابقه 
را از دست می دهد. با مرور وضعیت او در یک سال اخیر می توان 
به این نتیجه رسید که بیرانوند برای سومین بار در همین مدت 
جایش  و  می شود  تعویض  بازی  اول  نیمه  در  که  است  کوتاه 
را به دروازه بان دیگری می دهد. پیش تر او در دیدار فینال کافا 
مقابل ازبکستان هم پس از برخورد با مدافع تیم ملی، در نیمه 

اول تعویض شد. 
معروف ترین تعویض بیرانوند هم که مربوط به جام جهانی ۲۰۲۲ 
قطر و بازی با انگلیس است که روی یک خروج دیگر و برخورد 
با مدافع تیم ملی، در همان نیمه نخست مصدوم و تعویض شد. 
خروج های شجاعانه بیرانوند هم مثل همین پرتاب بلند دستش، 
می شود  محسوب  بیرانوند  علیرضا  تخصص های  از  دیگر  یکی 
رخ  کوتاه  زمانی  بازه  یک  در  بار  دو  مشابه  اتفاقی  وقتی  ولی 
می دهد آیا همچنان می توان از آن به عنوان یک تخصص نام برد؟ 
برای روشن شدن بیشتر شرایط بیرانوند شاید مرور تاریخ فوتبال 

ایران در این بین کمک کند. 
در طول برگزاری حرفه ای بازی های تیم ملی فقط شش بار شده 
که دروازه بان تیم ملی در همان نیمه نخست تعویض شود. بخش 
عجیب ماجرا مربوط به جایی است که ۵۰ درصد این آمار یک 
تنه به علیرضا بیرانوند اختصاص دارد! او بالاتر از مرحوم ناصر 
حجازی که دو بار در نیمه اول بازی های تیم ملی تعویض شده 
حالا رکورددار است و این موضوع می تواند در ادامه به ضررش 
سیدحسین  به  را  جایش  جهانی  جام  در  بیرانوند  شود.  تمام 
انگلیس  مقابل  دیدار  در  بد  عملکرد  وجود  با  که  داد  حسینی 
در بازی دوم برابر ولز موفق بود و چه بسا اگر اصرار کی روش 
نیز  سوم  دیدار  در  می توانست  نبود،  بیرو  از  مجدد  استفاده  به 
از غیبت های متعددی که  بماند. فارغ  ایران  همچنان دروازه بان 
بازی های  در  بیرانوند  برای  می تواند  مصدومیت هایی  این چنین 
باشگاهی به وجود بیاورد، او در خطر ازدست دادن جایگاهش 
در تیم ملی هم قرار می گیرد. در همین تقابل با بلغارستان، پیام 
نیازمد پس از ورودش به زمین، مطمئن نشان داد و خیال کادر 
فنی را راحت کرد که اگر بیرانوند نباشد، می توانند با فراغ بال 

از پیام استفاده کنند.
بیرو در ترکیب تیم ملی و  البته که شاید ندیدن درخشش های 
تیم باشگاهی اش بی انصافی باشد. در این مورد کسی تردیدی 
ندارد و تعصب او در چارچوب و همچنین شجاعتش مثال زدنی 
با  نباید  تیزهوشی  و  شجاعت  که  اینجاست  مسئله  ولی  است، 
مرور  شاید  بخورند.  لطمه  طرفین  تا  شود  یکی  سهل انگاری 
دوباره همین پرسش ها کافی باشد که چرا پرتاب های بلند دست  
دروازه بان ها در دنیای حرفه ای رایج نیست یا چرا دروازه بان های 
بزرگ پس از خروج از دروازه با مدافعان خودی برخوردهای 
سخت که منجر به مصدومیت شوند ندارند؟ شاید بیرانوند نیاز 

به اصلاح بخشی از تکنیک های فردی داشته باشد، البته شاید.

تراکتور فصل جدید را با سه باخت ناامیدکننده آغاز کرد اما 
سپس ۲ پیروزی شیرین، تبریزی ها را نسبت به آینده امیدوار 

کرد.
پرسروصدا  بسیار  تابستانی  گذراندن  از  پس  تبریز  تراکتور 
خود را آماده شروع فصل جدید کرد. تیم تحت هدایت پاکو 
لیگ و یک مسابقه در  بازی در  انجام چهار  از  خمس پس 
پلی آف لیگ قهرمانان آسیا به تعطیلات فیفادی رفت و حالا 
فرصت خوبی است تا سایه روشن های این تیم را در حدودا 

یک ماه سپری شده از فصل جاری بررسی کنیم.
شکست در بازی های بزرگ

تغییرات  که  تیمی  برای  فصل  ابتدای  در  دشوار  برنامه  یک 
زیادی را به خود دیده بود باعث شد تا شاهد بدترین شروع 
ممکن برای پرشورها باشیم. آن ها در ۲ دیدار ابتدایی لیگ 
به  پرسپولیس  و  سپاهان  یعنی  خود  مستقیم  رقیب   ۲ برابر 
خوردند  بر صفر شکست  یک  و  یک  بر   ۳ نتایچ  با  ترتیب 
تا خیلی زود از کورس صدر جدول عقب بیفتند. در ادامه 
نوبت به بازی سرنوشت ساز پلی آف لیگ قهرمانان آسیا در 
ورزشگاه یادگار برابر شارجه امارات رسید که بازهم نتیجه ای 
جز شکست برای آن ها در پی نداشت. حذفی زودهنگام از 

مسابقات آسیایی خیلی زود تراکتور را وارد بحران کرد.
بازگشت به موقع پیش از تعطیلات

دست  پیروزی  به  تعطیلات  از  پیش  تبریزی ها  اگر  شاید 
نمی یافتند، با در نظر گرفتن صبر نه چندان زیاد رئیس باشگاه 
حالا احتمال ایجاد تغییراتی در کادرفنی هم وجود داشت اما 
به جدول  بازگشت خیلی خوبی  و شاگردانش  پاکو خمس 
 ۲ کسب  با  تلخ،  شکست  سه  تحمل  از  پس  آن ها  داشتند. 
استقلال  و  رفسنجان  برابر مس  بر صفر  یک  مشابه  پیروزی 
خوزستان توانستند خود را ۶ امتیازی کرده و به نیمه بالایی 
جدول رده بندی برسانند. این ۲ برد روحیه بخش باعث شد تا 
آن ها با وضعیتی مناسب به استقبال تعطیلات بروند و ایرادها 

و کمبودهای خود را تا حد زیادی مرتفع کنند.
تغییرات غیر اصولی و ناآمادگی بازیکنان تازه وارد

تراکتور در پنجره تابستانی نقل وانتقالات بازیکنان زیادی را 
به خدمت گرفت و حتی صدای سرمربی اسپانیایی هم از این 
را  تیم  هارمونی  گرفته  رفت وآمدهای صورت  درآمد.  بابت 
از بین برد. در برخی از خطوط شاهد ترافیک بازیکن بودیم 
ذوق  توی  تخصصی  مهاجم  فقدان  حمله  خط  نوک  در  و 
توجهی  قابل  فروغ  نتوانستند  هم  نفرات جذب شده  می زد. 
داشته باشند و به جز مهدی عبدی که در روزهای آخر به 
نفراتی چون  امتیازی زد،  خدمت گرفته شد و یک گل سه 
حسین پورحمیدی، شجاع خلیل زاده، عارف آقاسی، محمد 
نادری، امیرحسین حسین زاده، سیامک نعمتی، آلوارو خیمنس 
و عارف رستمی عملکرد دور از انتظاری داشتند و انتقادات 
زیادی متوجه آن ها شد. ماحصل این تغییرات غیر اصولی سه 

شکست در سه بازی نخست بود.
۲ کلین شیت پس از دریافت هفت گل در سه بازی

مهم ترین بحران تراکتور در جریان سه بازی نخست، نمایش 
ضعیف خط دفاع و دروازه بان این تیم بود. بازیکنان که پی 
در پی دچار اشتباهات فردی و ساختاری می شدند. حسین 
پورحمیدی ۲ گل بسیار بد دریافت کرد. خلیل زاده و آقاسی 
نمایشی  هم  نفرات  الباقی  و  داشتند  فاجعه بار  اشتباه  چند 
سپاهان  از  گل  سه  دریافت  آن  نتیجه  که  داشتند  ضعیف 
این  با  شد.  پرسپولیس  از  گل  یک  همچنین  و  الشارجه  و 
وجود اعتماد خمس به این بازیکنان و ترمیم نسبی اشتباهات 
ساختاری باعث شد تا اوضاع در ۲ دیدار پایانی بسیار بهبود 
پیدا کند. بسته ماندن دروازه برابر مس رفسنجان و استقلال 
خوزستان، آرامش را به خط دفاع و دروازه بازگرداند و حالا 

باید دید در هفته های پیش رو چه اتفاقاتی رخ می دهد.
هواداران تراکتور به پاکو خمس اعتماد و باور دارند و در 
جریان روزهای تلخ ابتدایی، این بازیکنان بودند که از سوی 
تبریزی ها مورد غضب قرار گرفتند.  تعطیلات به وجود آمده 
او  بود.  اسپانیایی  سرمربی  سود  به  تیمی  هر  از  بیش  شاید 
فرصت دارد تا هماهنگی را بین نفرات خود افزایش دهد و 
به ترکیب محبوبش برسد و تیمش را مهیای ادامه مسابقات 
کند. آن ها با تیم صدرنشین ۶ امتیاز فاصله دارند و ۲۶ هفته 
دید  و  نشست  انتظار  به  باید  باقیست.  زمان  لیگ  پایان  تا 

سرنوشت تراکتور چه می شود. 

 حمایت اکثر اعضای هیات مدیره باشگاه پرسپولیس کار را 
برای ادامه حضور رضا درویش راحت کرده است.

نظر  مورد  خارجی  مهاجم  جذب  برای  پرسپولیس  باشگاه   
یحیی گل محمدی به دلیل محدودیت های ارزی ناموفق ماند 
و بدین ترتیب انتقاد از عملکرد رضا درویش بار دیگر اوج 

گرفت.
رضا درویش مدیرعامل باشگاه پرسپولیس حالا با توجه به 
مصدومیت علیرضا بیرانوند با مشکل گلر دوم در حساس ترین 
بازی فصل جاری لیگ قهرمانان آسیا مقابل النصر عربستان 
روبرو شده تا روزهای سختی را پشت سر بگذارد. کسی که 
قبل از لیگ بیست و سوم از هیأت مدیره باشگاه خارج شد تا 

تنها به عنوان مدیرعامل فعالیت خود را ادامه دهد.
پیدا  مدیره  هیأت  در  را  مخالفانی  اینکه  وجود  با  درویش 
کرده است همچنان به کار خود ادامه می دهد. او که با شایعه 
امر  این  برای  نیز روبرو شده است تصمیمی  استعفای خود 
ندارد و با وجود عدم نمره قبولی در نقل و انتقالات تابستانی 

امور جاری را دنبال می کند.
با  نیز  مالی  منابع  برای جذب  پرسپولیس  باشگاه  مدیرعامل 
مشکلاتی روبرو شده است و به همین دلیل خواستار دریافت 
تمام منابع مالی حاصل از فروش ارز اولیه سهام باشگاه شده 
از سوی دیگر وام های  با آن موافقت نشده است.  اما هنوز 
دریافتی فصل گذشته پرسپولیس همچنان تسویه نشده است 
نیز  بانکی  جدید  منابع  نتوانسته  باشگاه  این  ترتیب  بدین  و 

دریافت کند.

ادامه فعالیت مدیرعامل پرسپولیس 
بدون استعفا و برکناری
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معاون پارلمانی رئیس جمهور :
از شرایط  دشوار عبور کرده ایم، زمان گزارش دهی به مردم است

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس :

کاهش تورم کالاهای اساسی، باید در دستورکار ویژه دولت باشد

عباسی :

تحریم انتخابات کارساز نیست

از شرایط دشوار  امروز که  رئیس جمهور گفت:  پارلمانی  معاون 
عبور کرده ایم وقت آن است که به مردم گزارش داده شود که از چه 
وضعیت بغرنجی گذشته، چه خدماتی ارائه شده و چه برنامه هایی 
پیش روی داریم. به گزارش ایسنا، سید محمد حسینی در ششمین 

دوره معرفت افزایی و توانمندسازی اعضای هیات علمی و 
اساتید دانشگاه فرهنگیان سراسر کشور »طرح عروج«، در ۷ 
سرفصل »رشد تولیــد و اشــتغال«، »پیشــرفت و ثبــات 
زیربنایی  امــور  و  زیرســاختها  »توســعه  اقتصــادی«، 
»ارتقـای  سـامت«،  و  علم،فنـاوری  »پیشـرفت  کشور«، 
دیپلماسـی  »توسعه  ملی«،  هویت  و  اجتماعی  سـرمایه 
رویکردهـای  »اصـلاح  و  پایدار«  امنیـت  تأمیـن  و  فعـال 
حکمرانـی« جهت گیـری ها،  برنامه ها و دستاوردهای دولت 
مردمی در دوسال گذشته را تبیین و تشریح کرد.وی اقدامات 
انجام شده را بیانگر روحیه انقلابی و مدیریت جهادی دانست 
هفتم  برنامه  و  تحول  سند  برنامه  اساس  بر  دولت  گفت:  و 
توسعه مصمم است اقدامات همه جانبه ای برای بهبود شرایط 
کشور با افزایش بهره وری و ایجاد درآمدهای پایدار برای 
ایران  ملت  »بدخواهان  این که  بیان  با  دهد.وی  انجام  کشور 
برای ایجاد شبهه در ذهن مردم و جوانان و دلسرد کردن آنان 
از دولت و نظام اسلامی هیچ محدودیت شرعی، اخلاقی و 

عرفی برای خود قائل نیستند، و از هر ابزاری مثل دروغ، تهمت و 
افترا برای ضربه زدن بهره می گیرند« اظهارداشت: امروز همانطور 
که امام راحل تاکید داشتند همه وظیفـه داریـم اقداماتی که در 
جمهـوری اسلامی انجام می شود را به اطلاع مردم برسـانیم و 
در این راستا رسالت اساتید، معلمان، مبلغان، اشخاص تاثیرگذار، 
اصحاب هنر و رسانه این است که مردم را با واقعیت های موجود 
آگاه کنند و در این مسیر نیازی به هیچ گونه اغراق و بزرگنمایی 
اطلاع  بدرستی  اساسی  اقدامات  و  دستاوردها  اگر صرفا  نیست، 
رسانی شود برای ایجاد روحیه امید و نشاط در جامعه که لازمه 
امور  در  جمهور  رئیس  کند.معاون  می  کفایت    ، است  پیشرفت 
مجلس خاطرنشان کرد: وقتی دولت سیزدهم در شهریور ۱۴۰۰ 
فرهنگی و  اقتصادی،  با مشکلات  آغاز کرد کشور  را  کار خود 
این که  اما دولت بجای  بود  سیاسی و دیپلماسی متعددی مواجه 
مدام از مشکلات بجا مانده سخن بگوید و با بیان مطالب سستی 
مانند اینکه »ایرانی ها چیزی برای عرضه به دنیا جز قورمه سبزی 
و آبگوشت بزباش ندارند«، ما می توانیم را خدشه دار کند، یا با 
ادعای »نمی گذارند کارکنیم« فرافکنی کند، شبانه روز و بی وقفه 
مشغول کار بوده تا موانع بهبود شرایط وپیشرفت کشور را از سر 
راه بردارد. در ســال ۱۴۰۱ ، دولــت بعــد از تلاش گسترده 
واکسیناسـیون  در  موفقیـت  و  مزبور  چالش های  حـل  بـرای 
عمومـی و مدیریت بحران هـای کسری بودجه، ناترازی انرژی و 
کمبـود ذخایر کالاهـای اساسی و احیای روابـط بــا کشـورهای 
و  تحـول  زیرسـاخت های  توســعه  و  دوست  و  همسـایه 
پیشـرفت را بــه عنـوان یـک اولویـت در دسـتور کار قـرار داد 
و امروز که از آن شرایط دشوار عبور کرده ایم وقت آن است که 

به مردم گزارش داده شود که از چه وضعیت بغرنجی گذشته، چه 
خدماتی ارائه شده و چه برنامه هایی پیش روی داریم.

وی افزود: این دولت به جای این که نهادهای انقلابی و حاکمیت 
را به ناحق مقصر جلوه دهد تا ناتوانی خود را توجیه کند و بدون 

نادرست  القای  بین میدان و دیپلماسی و  ناصواب  ایجاد دوگانه 
اینکه چاره ای جز کوتاه آمدن در مقابل غرب نداریم و نیز بدون 
اینکه همه چیز را به اراده و نگاه ترحم آمیز آمریکا و اروپا گره 
بزند، با اتخاذ سیاست متوازن سطح روابط و تعاملات سیاسی و 
اقتصادی کشور را با کشورهای همسایه و دوست افزایش داده 
است. معاون پارلمانی رئیس جمهور تاکید کرد: از جمله دلایلی 
که در انتخابات سال ۹۸ و ۱۴۰۰ مشارکت مردم در حد انتظار 
نبود، این بود که مسئولین وقت حضور موثری در صحنه خدمت 
رفع  برای  اراده چندانی  و  اقدام  مردم  و  نداشته  مردم  به  رسانی 
مشکلات مشاهده نمی کردند لذا سرمایه اجتماعی آسیب دید که 
امروز وظیفه داریم با خدمت رسانی صادقانه و بی منت و الیته 
همراه با تبیین عالمانه و هنرمندانه اعتماد عمومی نسبت به نظام و 

مسئولان را ارتقا ببخشیم. 
کند  می  مراقبت  رویکردها،  اصلاح  راستای  در  مردمی  دولت 
مدیرانی که به کار گرفته می شوند از روحیه مردمی و جهادی 
برخوردار باشند و از هرگونه سوء استفاده و رانت خواری مبرا 
بوده و نگاهشان به دست اندازی و برخورداری از سفره انقلاب 
نباشد و دولتمردان مناصب را امانتی الهی بدانند که باید در قبال آن 
پاسخگو باشند.وی با بیان این که »در دوره گذشته غالب درآمدها 
روحیه  بخاطر  متاسفانه  گفت:  می شد«  جاری  هزینه های  صرف 
از طرح ها و پروژه  رخوت و سستی که وجود داشت بسیاری 
های عمرانی و صنعتی حتی با پیشرفت فیزیکی بالای ۹۰ درصد 
در جای جای کشور راکد و نیمه تمام باقی مانده بود و این دولت 
با هدف افزایش بهره وری، احیا و تکمیل این گونه طرح ها را در 
اولویت قرار داد چرا که تکمیل آنها ضمن اشتغالزایی، باعث رشد 

تولید و افزایش درآمد کشور نیز می شود. دکتر حسینی با اشاره به 
رویکرد آینده نگرانه دولت مردمی نسبت به اداره کشور گفت: اگر 
دولت نگاه کوتاه مدت و مقطعی داشت چه بسا همه درآمدهای 
کشور را بین مردم توزیع می کرد تا هرچند بطور مقطعی محبوبیت 
کسب کند اما ضمن توجه به اقشار ضعیف و افزایش حقوق 
و دستمزد کارگران و کارمندان،  سرمایه گذاری در طرح های 
پیشران و بزرگ اقتصادی از جمله فاز ۱۱ پارس جنوبی را 
انجام داد تا درآمد پایداری برای کشور ایجاد کند از این روی 
مهم  نکته  این  به  اخیر خویش  بیانات  مقام معظم رهبری در 
اشاره داشتند که این دولت آینده را قربانی نکرد.حسینی درباره 
اقدامات دولت در زمینه اشتغالزایی گفت: براساس اقدامات 
انجام شده نرخ بیکاری از بیش از ۹ درصد به ۸ درصد کاهش 
در  دانشگاهی  التحصیلان  فارغ  برای  رقم  این  و  است  یافته 
است. وی  داشته  از ۱۰ درصد رشد  بیش  با گذشته  مقایسه 
ایجاد انضباط مالی و اصلاح نظام مالیاتی را از جمله اقدامات 
بـر  مبتنـی  دولـت  گفت:  و  دانست  سیزدهم  دولت  خوب 
سـه رویکــرد جلوگیــری از فــرار مالیــات، وصــول 
جدیــد  مؤدیــان  شناســایی  و  دولــت  مطالبــات 
مالیاتــی اقــدام بــه اصلــاح و کارآمدســازی نظــام 
مالیاتــی کــرد و بدنبال آن، ۲ میلیون و ۶۰۰ هزار مودی 
مالیاتی جدید که بعضا بخاطر عدم شفافیت و متصل نبودن سامانه 
های مربوطه، به رغم داشتن درآمد سرشار فرار مالیاتی داشتند،  
افزایش داشته  نیز  این جهت  از  شناسایی شدند و درآمد دولت 
نفت، افزایش صادرات،   فروش  با  درآمدهای دولت  امروز  است. 
اخذ مالیات و مولد سازی افزایشی شده است و این در آمدها به 
منظور افزایش بهره وری در مسیر تکمیل پروژه های نیمه تمام و 
سرمایه گذاری در پروژه های پیشران اقتصادی هزینه می شود. 
معاون رئیس جمهور خاطرنشان کرد: در دوره قبل چاپ پول بدون 
پشتوانه باعث رشد نقدینگی و تورم شده بود که این موضوع در 
برنامه  با  دوره کنونی به شدت تحت کنترل قرار گرفته است و 
ریزی های انجام شده رشد اقتصادی در سال ۱۴۰۱ با احتساب 
فروش نفت به ۸/۴ و بدون نفت به ۵/۴ رسیده است.وی توجه 
دولت به دیپلماسی اقتصادی را مورد اشاره قرار داد و گفت: در 
دوره ای بخاطر کمرنگ بودن روحیه انقلابی و عدم شناخت کافی 
درباره ظرفیت ها و توانمندی های کشور حتی وزیر خارجه وقت 
مدعی بود که آمریکا در اندک مدتی می تواند تمام سیستم دفاعی 
کشور را از بین ببرد که رهبر حکیم انقلاب فرمودند بازدیدی از 
مراکز نظامی برای آقایان گذاشته تا با توانمندی و اقتدار کشور 

آشنا شوند.
 امروز بر مبنای شناخت از ظرفیت های کشور دیپلماسی اقتصادی 
بسیار فعالتر از گذشته است، امروز سفارتخانه ها، معرفی ظرفیت 
های اقتصادی کشور و جذب سرمایه گذاری خارجی را با جدیت 
پیگیری می کنند و با معرفی ظرفیت های صادرات خدمات فنی 
مهندسی در حوزه نفت، پالایشگاه، بندر و صنعت میلیون ها دلار 

درآمد برای کشور زمینه سازی شده است.

برنامه و بودجه مجلس گفت: روش اعطای  عضو کمیسیون 
مجلس  و  است  شده  واگذار  دولت  به  الکترونیک  کالابرگ 
دست دولت را باز گذاشته است تا متناسب با توان خودش 

در این زمینه پیش برود. 
بهروز محبی نجم آبادی در گفتگو با مهر در ارزیابی عملکرد 
اظهار داشت:  الکترونیکی،  اعطای کالابرگ  زمینه  دولت در 
ترجیحی،  ارز  از حذف  تا پس  مجاز کرد  را  دولت  مجلس 
از طریق اعطای کالابرگ الکترونیک، مابه التفاوت قیمت های 

کالاهای اساسی را جبران کند.
داد  دولت  به  را  این مجوز  واقع، مجلس  در  بیان کرد:  وی 
ویژه  به  مردم  معیشتی  اوضاع  اینکه  به  توجه  با  بتواند  تا 
طبقات متوسط و پایین جامعه خوب نیست، از طریق اعطای 
کالابرگ از آنان حمایت کند و مردم بتوانند کالاهای اساسی 
برنامه و  مناسب خریداری کنند.عضو کمیسیون  قیمت  با  را 
بودجه مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: ناگفته نماند که 
اعطای  بر  تاکید  کار  ابتدای  همان  از  یازدهم  مجلس  نگاه 
ما  که  می کرد  فکر  این  به  اساساً  و  بود  مردم  به  کالابرگ 
به  مناسب  قیمت  با  را  اساسی  به ویژه کالاهای  باید کالا و 
شورای  مجلس  در  سبزوار  مردم  دهیم.نماینده  تحویل  مردم 
اساسی  کالاهای  حوزه  در  تورم  کاهش  داد:  ادامه  اسلامی 
با  می تواند  دولت  و  باشد  دولت  ویژه  دستورکار  در  باید 

شیوه های مختلفی که خودش می داند، این کار را انجام دهد 
و لازم است با شناسایی طبقاتی که مشخص شدند و اقشار 

محروم تر جامعه هستند، از آنان حمایت معیشتی کند.
اطلاعات پایگاه رفاه ایرانیان باید به روز شود

که  ایرانیان  رفاه  پایگاه  همچنین  گفت:  آبادی  نجم  محبی 
شده  تشکیل  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  وزارت  ذیل  در 
است، باید اطلاعات خود را به روز کند، چرا که به محض 
اینکه کوچک ترین خرید و فروشی صورت می گیرد، دهک ها 
را  پایه ها  و  اطلاعات  این  باید  اول  پس  می شوند.  جابه جا 
دولت  شد،  تکمیل  پایه ها  این  آنکه  از  بعد  و  کنیم  تکمیل 
را  جامعه  اول  دهک های  و  دست  پایین  طبقات  می تواند 
از  و  مناسب  قیمت  با  را  اساسی  کالاهای  و  کند  شناسایی 
طریق کالابرگ به آنان دهد.عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه مجلس راه را برای 
برای  محدودیتی  هیچ  بنابراین  و  است  گذاشته  باز  دولت 
دولت جهت اعطای کالا به مردم وجود ندارد، گفت: روش 
اعطای کالابرگ الکترونیک به دولت واگذار شده است و ما 
دست دولت را باز گذاشتیم تا دولت متناسب با توان خودش 
آن  ما  توقع  آید،  به دست  بهتر  دولت  منابع  اگر  برود.  پیش 
از مردم  بیشتری  مبالغ  با  به طور جدی تر و  است که دولت 

حمایت معیشتی کند.

تحریم  اینکه  به  اشاره  با  مجلس  در  کازرون  مردم  نماینده 
به  سیاسی  جناح های  اگر  گفت:  نیست،  کارساز  انتخابات 
قانونی  جایگاه  هیچگاه  باشند،  کرده  رشد  کافی  اندازه 

نمی کنند. را تضعیف  کشور 
فریدون عباسی در گفتگو با مهر با بیان اینکه برای افزایش 
مشارکت مردم در انتخابات بحث معیشت خیلی مهم است، 
اظهار داشت: همه مسئولان به ویژه دولت باید برای بهبود 

وضعیت معیشتی مردم راهکار جدی داشته باشند.
توقع  مجلس  نمایندگان  از  نباید  ما  اینکه  به  اشاره  با  وی 
بعضاً  گفت:  باشیم،  داشته  را  کشور  اجرایی  مشکلات  رفع 
رئیس  از  نماینده مجلس  اختیار  و  دارند قدرت  توقع  مردم 

جمهور یا رئیس قوه قضائیه هم بیشتر باشد. 
حوزه  اجرایی  امور  تمام  مجلس  نماینده  دارند  انتظار  آنان 
حالی  در  این  کند،  حل  را  مشکلات  و  دنبال  را  انتخابیه 
گذاری  قانون  روی  بیشتر  باید  مجلس  نماینده  که  است 

باشد. متمرکز 

بیان  با  اسلامی  شورای  مجلس  در  کازرون  مردم  نماینده 
پای  پرشور  حضور  به  تشویق  را  مردم  باید  ما  اینکه 
نظام  پشتوانه  مردم  کرد:  تصریح  کنیم،  رأی  صندوق های 
به صحنه می آیند و حمایت خود  هستند و در هر شرایطی 

از انقلاب و نظام را به جهانیان نشان می دهند. 
پیش رو  انتخابات  در  مردم  حداکثری  مشارکت  زمینه  باید 

فراهم شود.
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی ادامه داد: در 
جنگ تمام عیاری که دشمن علیه ما راه انداخته است، نباید 
بعضاً می بینیم که احزاب و  اشتباه کنیم که جبهه کجاست. 
جای  به  انتخابات  زمان  در  ویژه  به  ما  سیاسی  گروه های 
آنکه با منطق با یکدیگر رو به رو شوند، با هم می جنگند.

عباسی با اشاره به اینکه هر فردی که قانون اساسی را قبول 
انتخابات  در  باید  می پذیرد  را  سیاسی  بازی  قاعده  و  دارد 
با رقبای خود  باید  انتخابات  نام کند، گفت: داوطلبان  ثبت 

کاملًا بر مدار اخلاق، رقابتی سازنده داشته باشند.
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1-نام و نشانی دستگاه مناقصه گزار : شهرداری آستانه اشرفیه – واقع در بلوار شهید رجایی تلفن-42133344- 013   

2-نام و نشانی مهندسین مشاور : معاونت عمرانی شهرداری آستانه اشرفیه.
3-موضوع مناقصه : پروژه لوله گذاري نهر پرندآور

4-محل اجرا: استان گیلان -شهر آستانه اشرفیه.
5- مبلغ برآورد اولیه اجرای کار : برآورد اولیه 11/800/528/315ریال )یازده میلیاردو هشتصد میلیون و پانصدو بیست وهشت هزارو 

سیصدوپانزده ریال (و  بر اساس فهرست بهای  رشته شبكه جمع اوري و انتقال فاضلاب یا راه  و راه اهن وباند فرودگاه می باشد.
6-نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه : مبلغ 590/026/416ریال      )پانصدو نود میلیون وبیست وشش هزارو چهارصدو شانزده ریال  
( به صورت ضمانتنامه بانكی که مدت اعتبار تضمین مذکور باید حداقل سه ماه از تاریخ افتتاح پیشنهاد ها معتبر بوده و برای سه ماه دیگر 

نیز قابل تمدید باشد و یا وجه نقد به حساب 0105204088005  واریز فرمایید.
7-رشته و پایه پیمانكار: پیمانكاران باید علاوه بر داشتن گواهینامه صلاحیت ایمنی کار)HSE( و گواهینامه صلاحیت رتبه 5 رشته شبكه 
جمع اوري و انتقال فاضلاب  یا راه و راه اهن وباند فرودگاه ظرفیت مجاز از معاونت برنامه ریزی و نظارت راهبردی ریاست محترم 
جمهوری بوده و ارائه مدارک و مستندات شامل سابقه کاری، ارائه فرم خود اظهاری ،حداقل یک پروژه با مبلغ معادل در پنج سال اخیر 

الزامی است.
الكترونیكی  تدارکات  سامانه  از  مناقصه  اسناد  دانلود  توانند ضمن  : واجدین شرایط مي  مناقصه  اسناد  نحوه دریافت  و  مهلت  8-محل، 
دولت تا ساعت 14تاریخ 1402/06/27و بارگذاری اسناد در سامانه تدارکات الكترونیكی دولت و همچنین تحویل پاکت الف )تضمین( 
به دبیرخانه شهرداری آستانه اشرفیه تا ساعت 14.مورخ1402/07/6 شرکت در مناقصه اقدام نمایند. مناقصه گران بایستی علاوه بر ارائه 
پیشنهاد قیمت و بارگذاری اسناد و ضمانتنامه در سامانه ستاد )setadiran.ir(،پاکت الف )تضمین (را که در پاکت محافظ قرارداده شده 

،بصورت فیزیكی تا ساعت14مورخ 1402/07/6 تحویل دبیرخانه شهرداری آستانه اشرفیه قراردهند.
مناقصه  پیشنهادهاي واصله درساعت 11 صبح روزشنبه    مورخ  1402/07/8در کمیسیون   : پیشنهاد قیمت  و  پاکات  بازگشائی  9-تاریخ 
شهرداری آستانه اشرفیه باز و خوانده مي شود حضور یک نفر نماینده از طرف هر یک از پیشنهاد دهندگان درجلسه افتتاح پیشنهاد ها با 

معرفي نامه مجاز مي باشد.
10-مناقصه گران بایستی در سامانه sajar.mporg.ir وsetadiran.ir  ثبت نام کرده باشند .

11-آگهی فوق به آدرس سایت های اینترنتی زیر درج شده است :سامانه تدارکات الكترونیكی دولت )ستاد(www.setadiran.ir, و پایگاه 
www.iets.mporg.ir: ملی مناقصات

12-مدت اعتبار پیشنهادها : 6 ماه از تاریخ افتتاح پیشنهادها بوده و برای یک دوره دیگر قابل تمدید می باشد.
13-شهرداری در رد یا قبول پیشنهاد ها مختار می باشد.

14-هزینه انتشار آگهی ها به عهده برنده مناقصه می باشد .

حمیده اسلامي        

       سرپرست شهردار ي آستانه اشرفیه
نوبت اول :1402/6/13

نوبت دوم : 1402/6/20

شهرداری آستانه اشرفیه درنظر دارد نسبت به پروژه احداث پل شهروند به شرح ذیل اقدام نماید.
1-نام و نشانی دستگاه مناقصه گزار : شهرداری آستانه اشرفیه – واقع در بلوار شهید رجایی تلفن-42133344- 013   

2-نام و نشانی مهندسین مشاور : معاونت عمرانی شهرداری آستانه اشرفیه.
3-موضوع مناقصه : پروژه احداث پل شهروند   
4-محل اجرا: استان گیلان -شهر آستانه اشرفیه.

5- مبلغ برآورد اولیه اجرای کار : برآورد اولیه 53/900/220/315ریال  ) پنجاه وسه میلیاردو نهصدمیلیون و دویست وبیست هزارو 
سیصدو پانزده ریال  (و  بر اساس فهرست بهای  واحد رشته راه »راه اهن و باند فرودگاه می باشد.

6-نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه : مبلغ 2/695/011/015  )دومیلیاردو ششصدو نودو پنج میلیون و یازده هزارو پانزده ریال   
( به صورت ضمانتنامه بانكی که مدت اعتبار تضمین مذکور باید حداقل سه ماه از تاریخ افتتاح پیشنهاد ها معتبر بوده و برای سه ماه 

دیگر نیز قابل تمدید باشد و یا وجه نقد به حساب 0105204088005  واریز فرمایید.
7-رشته و پایه پیمانكار: پیمانكاران باید علاوه بر داشتن گواهینامه صلاحیت ایمنی کار)HSE( و گواهینامه صلاحیت رتبه 5 رشته راه 
»راه اهن وباند فرودگاه  ظرفیت مجاز از معاونت برنامه ریزی و نظارت راهبردی ریاست محترم جمهوری بوده و ارائه مدارک و 

مستندات شامل سابقه کاری، ارائه فرم خود اظهاری ،حداقل یک پروژه با مبلغ معادل در پنج سال اخیر الزامی است.
1-محل، مهلت و نحوه دریافت اسناد مناقصه : واجدین شرایط مي توانند ضمن دانلود اسناد مناقصه از سامانه تدارکات الكترونیكی 
دولت تا ساعت 14تاریخ 1402/06/27و بارگذاری اسناد در سامانه تدارکات الكترونیكی دولت و همچنین تحویل پاکت الف )تضمین( 
به دبیرخانه شهرداری آستانه اشرفیه تا ساعت 14.مورخ1402/07/6 شرکت در مناقصه اقدام نمایند. مناقصه گران بایستی علاوه بر ارائه 
پیشنهاد قیمت و بارگذاری اسناد و ضمانتنامه در سامانه ستاد )setadiran.ir(،پاکت الف )تضمین (را که در پاکت محافظ قرارداده شده 

،بصورت فیزیكی تا ساعت14مورخ 1402/07/6 تحویل دبیرخانه شهرداری آستانه اشرفیه قراردهند.
2-تاریخ بازگشائی پاکات و پیشنهاد قیمت : پیشنهادهاي واصله درساعت 10 صبح روزشنبه    مورخ  1402/07/8در کمیسیون مناقصه 
شهرداری آستانه اشرفیه باز و خوانده مي شود حضور یک نفر نماینده از طرف هر یک از پیشنهاد دهندگان درجلسه افتتاح پیشنهاد 

ها با معرفي نامه مجاز مي باشد.
3-مناقصه گران بایستی در سامانه sajar.mporg.ir وsetadiran.ir  ثبت نام کرده باشند .

الكترونیكی دولت )ستاد(www.setadiran.ir, و  :سامانه تدارکات  اینترنتی زیر درج شده است  به آدرس سایت های  4-آگهی فوق 
www.iets.mporg.ir: پایگاه ملی مناقصات

5-مدت اعتبار پیشنهادها : 6 ماه از تاریخ افتتاح پیشنهادها بوده و برای یک دوره دیگر قابل تمدید می باشد.
6-شهرداری در رد یا قبول پیشنهاد ها مختار می باشد.

7-هزینه انتشار آگهی ها به عهده برنده مناقصه می باشد .

حمیده اسلامي      

     سرپرست شهردار ي آستانه اشرفیه
نوبت  اول :1402/6/13

نوبت  دوم : 1402/6/20
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